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یافته های تازه درباره 
کروناویروس

4

جامعه

درآمد ۶ میلیون 
بیشتر از هزینه خانوارها!

3

اقتصاد

صفحه3

بفرمایید؛ عروسی 
به صرف کرونا!

4

جامعه

گردش نخبگان 
و دوستان جانی!

12

برگ آخر

مهم ترین دلیل رشد 
نرخ ارز چیست؟

3

اقتصاد

رییس اتاق ایران و چین :

تاکید دولت بر بازگشت ارز 
به کشور منطقی است

 رییس اتاق ایران و چی
ن :

 لجستیک، گلوگاه مهم 
صفحات 6 و 7صنایع کشور است

افزایش اقبال به سمت 
دارایی های امن

3

اقتصاد

جان بولتون با کتابی افشاگرانه 
خواب ترامپ را آشفته کرد

کابوس 
ترامپ

2

سیاست

روایت جان بولتون 
از روزهای خروج 
آمریکا از برجام 
درکاخ سفید

گفت و گوی تفصیلی »تدبیر تازه«  با دکتر سبحان نظری 
مدیرعامل شرکت ترکیب حمل و نقل:



2

هفته نامه اقتصادی- اجتماعی

نگاه هفته

پایان سراب برجام

چند روز از صدور قطعنامه شــورای حــکام آژانس بین المللی 
انرژی اتمی می گذرد. با تصویب این قطعنامه به نظر می رسد 
پرونده هســته ای ایران دوباره به نقطه صفر بازگشت و برای 

حل آن مجدداً باید از این نقطه شروع کنیم.
با این اتفاق چند پرســش اساســی از روحانی و ظریف شکل 
گرفته اســت. یک بار ســیر ماجرا را از ســال ۹۲ مرور کنیم. 
در ســال ۹۲ حسن روحانی با شــعار رفع تحریم ها و بلدبودن 
دیپلماســی توانســت از مــردم رأی بگیرد. پــس از آن تیم 
مذاکره کننده با مسئولیت ظریف تشکیل شد و ایشان مشغول 

مذاکره با ۵+۱ شدند.
در این مدت حســن روحانی و دولتمردان او بارها بر ضرورت 
رفع تحریم ها برای بهبود اقتصاد کشــور تاکید کردند. عمده 
اســتدلال ایشان این بود که با از بین رفتن تحریم ها می توان 
ســرمایه خارجی جذب کــرد و بدون جذب ســرمایه گذاری 
خارجی نمی توان هیچ کاری کرد. حتی کار به جایی رسید که 
رئیس جمهور حل مشــکل آب را هم به رفع تحریم ها ارتباط 

داد.
دستاورد حدود دو ســال مذاکره، توافقنامه ای به عنوان برجام 
شــد. از روز نخســت امضای این توافق، موضوع مهمی که 
توســط برخی از سیاستمداران مطرح شــد تعادل میان داده و 
ستانده در این توافق بود. این افراد مدعی بودند آنچه ما متعهد 
به انجام آن شده ایم بسیار فراتر از چیزی است که طرف مقابل 

قرار است انجام دهد.
منتقــدان برجــام می گفتند تضمین های کافــی برای اجرای 
تعهدات طرف مقابــل وجود ندارد و تعهدات ما نقد و تعهدات 
طرف مقابل نســیه اســت. با تجربه های گذشــته می توان 
پیش بینی کرد آمریکا و اروپا به تعهدات خود پایبندی نشــان 

نمی دهند.
همیــن اتفاق هم رخ داد. در همان یک ســالی که برجام در 
زمان اوباما اجرا شــد، آمریکا بــا نهایت حیله گری و با تطمیع 
و تهدید بانک ها و شــرکت های مختلــف عملًا تعهدات خود 
را زیرپا گذاشــت و عملًا مانع از این شد که تحریم های مالی 
برچیده شود. پس از اوباما هم ترامپ رسماً از برجام خارج شد 

و همه تحریم ها را برگرداند.
متاســفانه هیچ راهی برای شــکایت از آمریکا به دلیل خروج 
از برجــام در این توافقنامه پیش بینی نشــده بود و دســتگاه 
دیپلماسی دولت روحانی مجبور شــد دل به اروپایی ها ببندد. 
امــا اروپاییان هم هیچ کدام از تعهــدات خود را اجرا نکردند تا 
اینکه در سالگرد خروج آمریکا از برجام ایران کاهش تعهدات 

خود را آغاز کرد.
اکنون و در حوالی پنجمین سالگرد برجام شورای حکام آژانس 
انرژی اتمی قطعنامه ای بر ضد ایران به پیشــنهاد ســه کشور 
اروپایــی تصویب کرد و عملًا پرونده ایــران را به نقطه آغاز 

برگرداند.
با مرور این وقایع به نظر می رســد از روز نخســت نگاه دولت 
به برجام مشکل داشته است. از همان ابتدا به برجام به عنوان 
یک متن مقدس نگاه شد. این نگرش باعث بروز دو اتفاق شد. 
اولًا حول برجام یک دوقطبی سیاســی شکل داده شد. دولت 
انتقــادات به برجام را به مخالفت سیاســی جناح منتقد دولت 

تقلیل داد و همین مسئله موجب شد انتقادات شنیده نشود.
تأثیر دومی که نگرش دولت به برجام باقی گذاشــت این بود 
که دولت نتوانســت پس از شکســت این توافقنامه برخوردی 
معقول داشــته باشد و متاسفانه علی رغم شکست، همچنان بر 
آن اصرار ورزید. فراموش نمی کنیم که ظریف در یکی دو سال 
گذشــته گفته بود که اگر باز هم بــه عقب برگردد برجام را با 

همان وضعیت امضا خواهد کرد.
به نظر می رسد برای برون رفت از وضعیت کنونی اولین اقدام، 
پذیــرش نقاط ضعف برجام و حتــی عذرخواهی از ملت بابت 
این ضعف هاست. اکنون بر همگان عیان شده است که برجام 
توافقنامه ای نامتــوازن بود و عملًا دیدیم طرف مقابل هر چه 
خواست انجام داد و ما هم هیچ کاری نتوانستیم انجام دهیم.

در ادامه به نظر می رسد برای پیشبرد پرونده هسته ای و مهم تر 
از آن ارتباط آنها با وضعیت اقتصاد کشــور نیازمند یک طرح 
ابتکاری جدید هســتیم. چرا که تاکنون دو با مسیر مذاکره و 
توافــق را رفته ایم و هر دو بار چیزی جز شکســت نصیبمان 
نشده اســت؛ یک بار بین ســال های ۸۲ تا ۸۴ و یک بار هم 

تجربه برجام.
در هر دو نوبــت طرف مقابل به تعهداتــش عمل نکرد و ما 
با دســت خالی نظاره گر اقدامات خصمانــه آنها بودیم. برای 
برون رفــت از ایــن چرخه باطل باید فکــری جدید و طرحی 
جدید اندیشیده شود؛ طرح جدیدی که بعید است دولت کنونی 

علاقه ای به دنبال کردن آن داشته باشد.
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سیاست

 چرا قلب و مغز معاون
 احمدی نژاد پاره شد

برنا نوشت: وکیل مدافع حمید بقایی در خصوص مدت مرخصی 
اســتعلاجی بقایی گفت: هفته بعد و یا دو هفته دیگر به زندان 
برمی گردد که البته بســتگی به نظر کمیســیون پزشکی دارد.  
در واکنش به انتشــار خبــر تصادف »حمیــد بقایی«، معاون 
احمدی نژاد در جاده های کردســتان، این سؤال مطرح می شود 
فردی که به علت پرونده های مالی، محکوم به حبس اســت، 

به چه علت خارج از زندان بوده و ســر از جاده های غرب کشور 
درآورده اســت؟»مهران عبدالله پور«، وکیل بقایی، در پاسخ به 
این پرسش گفت: طبق بخشنامه رئیسی، بسیاری از زندانی ها 
بیرون آمدند که وضعیت آنها بســیار بهتر از بقایی بود. در واقع 
بقایی به دلیل مرخصی اســتعلاجی بیرون است و بیماری های 
متعــددی دارد کــه هنوز هم تحت درمان اســت. براســاس 
گواهی های پزشــکی و مرخصی استعلاجی بیرون از زندان به 
ســر می برد.این وکیل دادگستری ادامه داد: بقایی بعد از سکته 
دچار بیماری های متعددی شــده است، رگ قلب و مغز او پاره 
شــده، علاوه بر اینها بیماری داخلی و عصبی دارد و براساس 

گواهی پزشــکی بیرون از زندان است.عبدالله پور در خصوص 
مدت مرخصی اســتعلاجی بقایی خاطرنشان کرد: هفته بعد و 
یــا دو هفته بعد به زندان برمی گردد که البته بســتگی به نظر 
کمیسیون پزشکی دارد.وکیل بقایی در رابطه با وضعیت جسمی 
بقایی بعد از تصادف اخیر اظهار کرد: حال عمومی بقایی خوب 
است، کوفتگی های شدید دارد اما دچار جراحت نشده، همچنین 
بیماری های قبلی وی با توجه به این تصادف تشدید شده است.

عبدالله پور در پاسخ به این پرسش که علاوه بر موارد مالی جرم 
سیاســی هم در پرونده او وجود دارد؟ یادآور شد: خیر، بقایی به 

جرم پرونده های مالی محکوم به حبس شده است.

محسنکریمپور

مشــاور امنیت ملی ســابق ترامپ حالا بلای جان او شده و با انتشار 
کتابی افشاگرانه کاخ سفید را در تنگنا قرار داده است.

بولتــون بالاخره زهرش را به ترامپ ریخــت. او را ترامپ روزگاری با 
احترام بسیار به کاخ ســفید آورد تا حلقه جنگ طلبان کاخ سفید را با 
اضافه کردن یک دیپلمات کارکشــته جمهوری خواه و البته دوستدار 
جنگ کامل کند اما بعد که با او به اختلاف خورد، بی مقدمه بولتون را 
از فهرســت یارانش حذف و حتی اجازه استفاده از توئیتر را از او سلب 
کرد. حالا بولتون با نوشتن یک کتاب جنجالی به صحنه بازگشته است 
تا انتقام اخراجش از منصب مشــاور امنیت ملی ترامپ را از او بگیرد. 
در سراسر کتابی که بولتون با نام«اتاقی که در آن اتفاق افتاد« منتشر 
می کند، ترامپ به عنوان رئیس جمهوری ســاده لوح تصویر شده که 
سیاستمداران جهان با بی اطلاعی اش از جهان سیاست تفریح می کنند 

و حتی گاهی سرکارش می گذارند.
کاخ سفید به شــدت تلاش کرد تا چاپ کتاب جان بولتون را به پای 
انتشار اسناد محرمانه بگذارد و مانع از این اتفاق شود. اما روز یکشنبه، 
یک قاضی در آمریکا درخواست وزارت دادگستری را برای اینکه جلوی 
انتشار کتاب گرفته شــود، رد کرد. این قاضی آمریکایی حکم داد که 
»دولت نتوانســت دادگاه را متقاعد کند که ممنوعیت انتشار این کتاب 
مانع از صدمات جبران ناپذیر خواهد شد.« قاضی البته منکر آسیبی که 
انتشــار کتاب به حیثیت آمریکا و رئیس جمهور آن می زند، نشد. اما 
به نظر می آید فعلًا کسی نمی تواند بولتون را از انتقام جویی باز دارد و 

اسرار بسیاری از پرده بیرون افتاده است.
با همه این احوال کتاب جنجالی جان بولتون منتشر شد. تا کنون برخی 
از سیاستمداران آمریکایی و برخی از رهبران کشورها از جمله ونزوئلا 
و کره جنوبی به نوشته های بولتون واکنش نشان داده اند. با مروری بر 
بخش های مهم این کتاب شاید نگرانی ترامپ را کمی درک کنیم که 
چرا نزدیک انتخابات او معتقد است که اینها اسرار امنیتی است؟ زمانی 
که این سیاســتمدار از کاخ سفید اخراج شد منابع اگاه در کاخ سفید به 
رســانه ها گفته بودند که ایران، ونزوئلا و کره شــمالی دلیل برکناری 
او بوده اســت او خواهان جنگ با ایران بود و او کسی بود که ناوهای 

جنگی آمریکا را روانه خلیج فارس کرد.
آیا ترامپ مردی نادان است؟ ��

مشــاور امنیت ملی سابق کاخ سفید در بخشی از کتاب خود ترامپ را 
فردی نادان می خواند و می نویســد: او از ترزا می، نخست وزیر سابق 
انگلیس پرســیده بود آیا انگلیس یک قدرت هســته ای است و یا از 
جان کلی، رئیس دفتر ســابق کاخ سفید پرسیده بود آیا فنلاند بخشی 
از روسیه اســت. بولتون می گوید که اطلاعات رئیس جمهوری درباره 
ژئوپلتیک بی معنی است زیرا ترامپ »بیشتر وقت خود را صرف صحبت 

کردن می کند تا گوش دادن«.
بر اســاس این کتاب پمپئو، که به نظر سیاستمداری نزدیک به ترامپ 
می رسد، بعد از مذاکرات آمریکا و کره شمالی گفت که مذاکرات ترامپ 

با کیم جونگ اون »هیچ شانسی برای موفقیت نداشت«.
رئیس جمهــوری آمریکا پس از آن از وزیر امور خارجه خود خواســته 
تا ســی دی »مرد موشــکی« را با امضای »التون جان«- با استناد به 
نام مســتعار دونالد ترامپ در زمان تنش های هسته ای برای رهبر کره 
شــمالی- به کیم جونگ اون هدیه دهد. بولتــون در بخش دیگری 
از این کتاب از جان کلی، رئیس دفتر ســابق کاخ ســفید یاد کرد که 
می گفت: ترامپ می گوید جالب می شود اگر به ونزوئلا حمله کنیم. در 
این کتاب همچنین تاکید شــده که ترامپ، ونزوئلا را بخشی از خاک 

آمریکا می دانست.
اوکراین و میل به انتخاب مجدد ��

بولتون در کتابش می نویســد که ترامــپ به دلیل تخلفات دیگری به 
غیر از ماجرات اوکراین گیت، شایســته اســتیضاح بوده و معتقد است 
که دموکرات ها به اشــتباه خود را تنها به آن ماجرا محدود کرده اند. به 
نوشته دیلی میل در کتاب بولتون، »تخلف« بیشتر مربوط به تعاملات 
این رئیس جمهور آمریکا در قبال اوکراین که فرآیند استیضاحش را در 
کنگره رقم زد مطرح شــده است. بر اساس این گزارش بولتون نوشته 
است: ترامپ شخصی است که برایش پیروزی مجدد در انتخابات تنها 
چیز مهم اســت. اگرچه دموکراتها استیضاح ترامپ را صرفاً بر مبنای 
عملکرد او در قبال اوکراین به جریان انداختند اما بولتون بر اساس یک 
بخش منتشر شده از کتابش، به شرح »قانون شکنی های دیگر مشابه 
با پرونده اوکراین در طیف کامل سیاست خارجی ترامپ« پرداخته. او 
می نویسد که مجلس نمایندگان آمریکا به دلیل متمرکز کردن فرآیند 
اســتیضاح ترامپ به قضیه اوکراین دچار ســوءعملکرد شد. بر اساس 
گزارش پایگاه آکسیوس آن را منتشر کرده، کتاب خاطرات بولتون قرار 
است مطالبی فراتر از کمپین اعمال فشار دولت ترامپ به اوکراین برای 
تحقیقات درباره خانواده بایدن رفته و شامل تخلفات این رئیس جمهور 
آمریکا در قبال کشــورهای دیگر هم شده اســت. بولتون در کتابش 
ادعای دموکرات ها را که می گفتند ترامپ با توقف کمک های نظامی 
به اوکراین می خواهد که این کشــور را وادار به تحقیق درباره پسر جو 
بایدن کند، تأیید کرده اســت و می گوید رئیس جمهور آمریکا فقط به 

انتخاب مجددش فکر می کند.
بولتون آخرین فصل از کتابش را به مســاله اوکراین که بعداً ترامپ را 
به سمت استیضاح کشــاند، اختصاص داده است. بولتون حرفی را در 
کتابش نوشته است که هیچ شاهدی استیضاح آن را اینطور علنی نگفته 
بود؛ اینکه مســتقیماً شنیده است که ترامپ کمک امنیتی آمریکا را به 

تحقیقات اوکراین درباره خانواده بایدن منوط کرده بود.
بولتون نوشــته است: فردای آن روز به ســراغ ترامپ رفتم و خواستم 
نظرش را درباره کمک امنیتی به اوکراین بدانم و او گفت تا زمانی که 

تمام مســائل مرتبط به تحقیقات روسیه در ارتباط با کلینتون و بایدن 
وارونه نشود، مایل نیست که هیچ چیزی برای آن ها ارسال شود.

درخواست حمایت از سوی چین برای پیروزی در انتخابات ��
ترامپ در ســال های اخیر با چینی ها خوب تا نکرده است. او هنوز این 
کشــور را به تحریم تهدید می کنــد و از روابط پکن و تهران عصبانی 
است. جان بولتون مشاور امنیت ملی سابق دونالد ترامپ، نوشته است 
که او از شی جینپینگ رئیس جمهوری چین، خواسته بود که با خرید 
محصولات کشــاورزی بیشــتر از آمریکا، به پیروزی اش در انتخابات 
۲۰۲۰ میلادی کمک کند. بنا به روایت جان بولتون، شی جینپینگ در 
جریــان دیدار ماه ژوئن ۲۰۱۹ خود با دونالد ترامپ از این که در آمریکا 
برخی از چین انتقاد می کنند، گلایه کرده بود. بولتون نوشــته اســت: 
»ترامپ فوراً فرض را بر این گذاشت که منظورشی دموکرات ها هستند. 
ترامپ با تأیید گفت که خصومت بزرگی بین دموکرات ها وجود دارد.« 
به گزارش نیویورک تایمز،  جان بولتون افزوده اس:  »او سپس به طرز 
حیرت انگیزی صحبت را به انتخابات ریاســت جمهوری آمریکا سوق 
داد و به توانایــی اقتصادی چین برای تأثیرگذاری بر مبارزات در حال 
انجام اشــاره کرد و از شی خواست تا اطمینان حاصل کند که او برنده 
می شود.« »او بر اهمیت کشاورزان و تأثیر افزایش خرید سویا و گندم 
توسط چین در نتایج انتخابات تاکید کرد. من قصد داشتم عین کلمات 
ترامپ را چاپ کنم ولی روند بررســی انتشارات دولت علیه این اقدام 
تصمیم گرفته است.« جان بولتون می گوید که رئیس جمهوری چین 
در همان جلســه از فرستادن صدها هزار نفر از اعضای اقلیت مسلمان 
اویغور به اردوگاه های دســته جمعی دفاع کرد و دونالد ترامپ هم این 
مســاله را تأیید کرد. در کتاب جان بولتون آمده: »به گفته مترجم ما، 
ترامپ گفت شی باید به ساخت اردوگاه ها ادامه بدهد و ترامپ فکر کرد 

که این دقیقاً کار درستی است.«
بولتــون همچنین در کتاب خود ترامپ را به لغو تحریم های شــرکت 
مخابراتــی چینی ZTE برای مذاکره درباره یک توافق تجاری با پکن 

متهم کرده است.
از ســوی دیگر بولتون در کتاب خود نوشــته است مواضع منوچین با 
اعمال مجازات های سنگین اقتصادی علیه روسیه، چین، ونزوئلا ودیگر 
کشورها فاصله داشته چرا که می ترسیده است کشورها با تحریم های 
بیش از حد راغب شــوند استفاده از دلار را متوقف کنند و فشار زیادی 

به نظام مالی جهانی وارد شود.
ایران مرکز توجه بولتون ��

بولتون در کتاب خود 7۵۵ بار نام ایران را آورده است. بنابراین می شود 
حدس زد که موضوع ایران که مشاور امنیت ملی اسبق آمریکا شخصاً 
به آن بسیار اهمیت می داد یکی از مواردی است که در کتاب به شدت 
به آن پرداخته شده اســت. بولتون در بخشی از کتاب می نویسد: باید 
ترامپ از دیدار با وزیر امور خارجه ایران دلسرد می شد زیرا این نگرانی 
وجود داشت که طرف ایرانی در مذاکره بهتر عمل کند. این موضوع به 
بخشی بر می گردد که مشاور امنیت ملی سابق آمریکا در بخش هایی 
از کتاب جنجــال برانگیزش به این موضوع پرداخته که دونالد ترامپ 
رئیس جمهور این کشــور در سال ۲۰۱۹ در حال آماده سازی مقدمات 
یک ملاقات با محمد جواد ظریف وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی 

ایران شده بود.
به نوشــته بولتون، ترامپ ابتدا موضوع سفر ظریف را با رئیس جمهور 
فرانســه امانوئل ماکرون مطرح می کند، شخصی که از نظر بولتون به 
امید توافق هسته ای با ایران می زیسته است و این موضوع پس از آن 
رخ داد که به گفته بولتون، ظریف در مصاحبه ای گفته بود که نتانیاهو و 
محمد بن سلمان ولیعهد عربستان سعودی در تلاش برای جلوگیری از 
صحبت او با ترامپ بوده اند. نتانیاهو به وزیر امور خارجه آمریکا مایک 
پامپئو گفت که می خواهد با ترامپ درباره جلسه احتمالی اش با ظریف 
صحبت کند. سپس نتانیاهو و سفیر اســرائیل در آمریکا، ران درمر با 

بولتون هم تماس گرفتند.
بولتون به ترامپ گفته بود که فکر می کند ملاقات با ظریف ایده بدی 
اســت، از این رو که »اگر ما فشــار را از ایران برداریم، بازگرداندن آن 
بســیار ســخت خواهد بود.« با این حال، کوشنر تصور کرد که چیزی 

برای از دست دادن در دیدار با ظریف وجود ندارد.
در کتاب خاطرات بولتون همچنین گفته شــده که ترامپ فکر می کرد 
که حســن روحانی، رئیس جمهور ایران می خواسته با او مذاکره کند، 
پوتین خواستار گفت وگو بود و همه می خواستند با او حرف بزنند اما یک 

نفر این وسط همه چیز را به هم می ریخت.
همچنین جان بولتون، مشــاور امنیت ملی ســابق آمریکا، در کتاب 
خاطرات خود در مورد پاســخ آمریکا به انهــدام پهپاد گلوبال هاوک 
مطلبی نوشته و ادعاهایی را در خصوص لغو حمله به ایران بیان کرده 

است.
پمپئو و ترامپ ��

پمپئو وزیرخارجه ترامپ یکی از کســانی اســت که به شدت از دست 
بولتون عصبانی است. بر اســاس گفته های مشاور سابق امنیت ملی 
آمریکا، پمپئو از جمله کسانی در دولت است که ترامپ را چندان جدی 
نمی گیرد. بولتون در کتاب خود می گویــد: مقامات دولت ترامپ بین 
نگرانی عمیق و تمسخر سرگردان بودند. در پیامی که در طول اجلاس 
تاریخی بین دونالد ترامپ و کیم جونگ اون، رهبر کره شمالی در سال 
۲۰۱۸ به جان بولتون رســید، مایک پامپئو، وزیر امور خارجه آمریکا با 

مسخره کردن ترامپ نوشته بود: »او فقط یاوه گویی می کند«.
مشاور امنیت ملی پیشــین آمریکا در کتاب خاطراتش نوشت، دونالد 
ترامپ به خارج کردن نیروهــای آمریکایی از کره جنوبی، در صورتی 
که سئول طبق یک توافق دفاعی تقسیم هزینه ها، پنج میلیارد دلار به 
آمریــکا پرداخت نکند، تهدید کرده بود. در این کتاب به نقل از ترامپ 
آمده اســت: اگر ما توافق پنج میلیارد دلار را )برای حمایت کره جنوبی 

از پایگاه های آمریکا( به دســت نیاوردیم، از آنجا بیرون بیایید. ما ۳۸ 
میلیارد دلار در تجارت در کره از دست دادیم. بیرون بیایید.

همچنین بخش هایی از کتاب به روابط اون و ترامپ پرداخته اســت. 
جان بولتــون در کتاب جنجالی خود عنوان کرده که عقیده دارد رهبر 
کره شمالی به تلقی دونالد ترامپ از روابطشان به شدت خندیده است.

بولتون همچنین در کتاب خود نوشــته اســت: دونالد ترامپ مایل به 
پیوســتن رئیس جمهور کره جنوبی به ســومین دیدار او با رهبر کره 
شــمالی در ژوئن ۲۰۱۹ در پانمونجوم نبوده اســت اما به اصرار رهبر 
کره جنوبی با آن موافقت کرده اســت. مون جائه این، رئیس جمهور 
کره جنوبی ۱۱ آوریل ۲۰۱۹ به واشــنگتن آمد تا درباره تبعات نشست 
شکست خورده ترامپ و کیم جونگ اون در دو ماه قبل از آن تاریخ در 

شهر هانوی بحث کند.
طبق گفته بولتون مون پیشــنهاد داده ترامپ و کیم در پانمونجوم یا 
یک کشــتی نیروی دریایی آمریکا دیدار کنند زیرا خواهان یک اتفاق 
دراماتیک برای نیروبخشیدن به چیزی بود که به زعم وی می توانست 

»نشست قرن« باشد.
پوتین ��

در بخش هــای زیادی از کتاب، بولتون بــه تعریف و تمجید از پوتین 
پرداخته است. مشاور امنیت ملی سابق آمریکا در این کتاب نسبت به 
توانایی دونالد ترامپ در تقابل بــا ولادیمیر پوتین ابراز تردید کرده و 
مهارت اندک او را در انعقاد قراردادها و توافقنامه های بین المللی مورد 

تمسخر قرار داده است.
بولتون در کتابش نوشــته است که برای تنها گذاشتن ترامپ با پوتین 
حین نشست ۲۰۱۸ هلسینکی نگران بوده است. او گفت: نمی دانستم او 
چه می خواهد بگوید. هر لحظه، همین حس را داشتیم. الان مشخص 
شــده است و این را در کتابم هم نوشــته ام. کاملًا مطمئن هستم که 
اتفاق نامناسبی در دیدار رو در رو رخ نداده است. این بدین معناست که 
ما بدون جراحت از این نشست فرار کردیم. این منافع آمریکایی را ارتقا 
نمی دهد. منظورم این است که بهتر از تحمل جراحت است. اما خوب 

منافع را ارتقا نمی دهد.
ماجرای هالک بانک و اردوغان ��

در این کتاب بولتون اشــاره کرده است که نزد »ویلیام بار« دادستان 
کل آمریکا، به خاطر اراده ترامپ برای ســرویس دادن به دیکتاتورها 
مثل رجب طیب اردوغان، رئیس جمهــوری ترکیه ابراز نگرانی کرده 
است. به گفته او، اردوغان از همتای آمریکایی خود درخواست کرده تا 
درباره شرکتی که هدف مقامات قضایی آمریکا قرار گرفته بود، کمک 
کند. ترامپ نیز در پاســخ به این درخواست گفته است که هیچ کاری 
نمی تواند بلافاصله انجام دهد زیرا دادستان منهتن توسط باراک اوباما 
منصوب شــده اســت اما او بعداً این موضوع را حل می کند. بر اساس 
گزارش سی.ان.ان. رئیس جمهوری آمریکا سپس دادستان جدیدی به 
نام »جفری برمن« را انتخاب کرد که ســرانجام با وجود فشــارهای 

وزارت دادگستری، بانک ترکیه ای »هالک بانک« را متهم کرد.
بولتــون گفته که ترامپ به دنبال ایجــاد توافقی برای متوقف کردن 
تحقیقات دادستان های فدرال نیویورک درباره این بوده که آیا »هالک 
بانــک« تحریم های آمریــکا را به منظور آزاد کردن یک کشــیش 

آمریکایی زندانی در ترکیه نقض کرده است یا خیر.
بولتون در کتابش نوشته شش هفته بعد از آزادی این کشیش، ترامپ 

در تماسی با اردوغان گفته است که رشته امور را به دست می گیرد.
ترامپ در مورد رهبران جهان چه فکر می کند؟ ��

به نقل از خبرگزاری اسپوتنیک، جان بولتون، مشاور امنیت ملی سابق 
آمریکا در بخشــی از کتاب خاطراتش نوشــته است، رئیس جمهوری 
آمریکا عقایدش را درباره رهبران جهــان بیان کرده و برخی از آن ها 
را »نزدیک ترین ها« دانســته، در حالی که در مواجه با دیگران چنین 

احساسی نداشته است.
بولتون خصوصاً نوشته اســت، ترامپ فکر می کرد »امانوئل ماکرون، 
رئیس جمهوری فرانسه هر کار می کنه گند می زنه« و همچنین گفت 
بوریس جانســون، نخست وزیر انگلیس و شینزو آبه، نخست وزیر ژاپن 

جزو رهبرانی بودند که ترامپ فکر می کرد نزدیکترین ها به او بودند.
مشاور امنیت ملی پیشــین ترامپ گفت، او و رئیس جمهوری آمریکا 
جزو افراد نادری در کاخ ســفید بودند که بریگزیت برایشــان اهمیت 
داشــته است. او همچنین متوجه عدم علاقه ترامپ به ترزا می شده و 
این حس درباره »سقوط آزاد« استراتژی بریگزیت مشترک بوده است. 
بولتون همچنین گفت، او تلاش کرد تا کمک بسیار بیشتری به اجرای 
برگزیــت کند، چرا که برگزیت »به طور خاصی« برای ایالات متحده 

اهمیت داشت.
جان بولتون همچنین بخشی را به بن سلمان اختصاص داده و نوشته 
اســت: هدف ترامپ از صدور بیانیه سال ۲۰۱۸ در دفاع از محمد بن 
سلمان در دوره بعد از قتل بی رحمانه جمال خاشقجی در کنسولگری 
عربستان در استانبول منحرف کردن افکار عمومی از رسوایی مربوط 
به ایمیل شــخصی دخترش بود. بعد از قتل جمال خاشــقجی ستون 
نویس روزنامه واشنگتن پست در استانبول ترامپ بیانیه ای خطاب به 
رسانه های خبری منتشر کرد تا توجه همه را از این حقیقت که دخترش 

ایوانکا صدها ایمیل شخصی برای دســتیاران کاخ سفید و مقام های 
کابینه فرستاده و به این ترتیب قوانین مربوط به اسناد فدرال را نقض 

کرده، منحرف کند.
آنگونه که در این کتاب منتشر شده از سوی واشنگتن پست ذکر شده 
ترامپ در آن زمان گفت: این کار توجهات را از ایوانکا منحرف خواهد 
کرد. اگر من این بیانیه را شخصاً قرائت کنم، این باعث پوشیده ماندن 
مسئله ایوانکا خواهد شد. در زمان کمپین انتخاباتی سال ۲۰۱۶ آمریکا 
دونالد ترامپ از رسوایی اســتفاده رقیب سابقش هیلاری کلینتون از 
سرور ایمیل شخصی در دوران وزارت خارجه خود برای حمله و تخریب 
وی استفاده می کرد و به همین دلیل خود دولت ترامپ علاقه ویژه ای 
به منحرف ســاختن توجه عمومی از رســوایی ایمیل شخصی ایوانکا 

ترامپ نشان داد.
بولتون نوشــت: ترامپ تصمیم گرفت بیانیه ای مناقشــه برانگیز را به 
منظور تاکید بر حمایتش از عربستان قرائت کند تا توجه را از ایمیل های 
دختــرش منحرف کند و این به رغم این حقیقــت بود که بیانیه او با 
یافته های سازمان سیا مبنی بر دست داشتن محمد بن سلمان ولیعهد 
عربســتان به قتل خاشقجی مغایرت داشــت. همچنین مشاور سابق 
امنیت ملی آمریکا گفته است که نخست وزیر رژیم صهیونیستی نسبت 
به قدرت داماد و مشــاور رئیس جمهوری این کشور برای حل و فصل 

مناقشه اسرائیل و فلسطین تردید داشت.
جان بولتون در کتاب خود نوشته است، دونالد ترامپ خواستار مذاکره 
با رئیس جمهور ســوریه برای آزادی گروگانهــای آمریکایی بود اما 
ســوری ها با این مذاکرات مخالفت کردند. بولتون نوشته است: تمامی 
این مذاکرات درباره نقش ما در ســوریه به دلیل تمایل مداوم ترامپ 
برای درخواست از بشار اسد در خصوص قضیه گروگانهای آمریکایی 
پیچیده شــدند. خوشبختانه ســوریه ترامپ را از دست خودش نجات 
داد؛ ســوری ها حتی از مذاکره با پامپئو امتناع کردند. ترامپ از پاســخ 
مذاکره کننده های ســوریه برآشفته شد و فریاد زد: به آنها بگویید اگر 
گروگانهای ما را به ما برنگردانند حمله سختی علیه آنها خواهیم داشت. 
شما به او این را بگویید. ما می خواهیم آنها از امروز تا یک هفته دیگر 
بازگشــته باشند و در غیر این ضربه ســختی به آنها وارد می کنیم که 

هرگز فراموش نخواهند کرد.
به نوشته بولتون، ترامپ با تهدیدها و وعده های رجب طیب اردوغان، 
رئیــس جمهــور ترکیه مجاب به ترک ســوریه شــد و نگرانی های 

همپیمانان آمریکا در خاورمیانه و اروپا را نادیده گرفت.
ترامپ از رفتاران بولتون به شــدت عصبانی است و حالا که نتوانسته 
مانع از انتشار کتاب شــود، به توئیت های تند علیه مشاور سابق خود 

اکتفا می کند.
دونالد ترامپ، رئیس جمهوری آمریکا در توییتی نوشــت: جان بولتون 
قادر به گرفتن تأیید ســنا نبود زیرا یک روانی در نظر گرفته می شد و 
مورد اقبال نبود اما من به او یک فرصت دادم. او به طرز ناخوشایندی 

بی کفایت از آب درآمد و دروغگو بود. نظر قاضی را ببینید.

روایت جان بولتون از روزهای خروج 
آمریکا از برجام در کاخ سفید

»جان بولتون« در بخشــی از کتاب خاطرات دوران حضورش در 
کاخ ســفید، به روایت نقش موثر خود در خروج واشنگتن از توافق 
هســته ای ایران و فضای این کاخ و موضع مقامات دولت آمریکا 

پیش از اعلام این تصمیم پرداخته است.
»جان بولتون« مشــاور امنیت ملی ســابق کاخ ســفید که کتاب 
جدیدش به بمب خبری جدید علیه »دونالد ترامپ«، رئیس جمهور 
این کشــور تبدیل شده در بخشی از این کتاب روایت خودش را از 

چگونگی خروج آمریکا از برجام ارائه کرده است.
روایت بولتون نشان می دهد او حتی زمانی که هنوز به سمت مشاور 
امنیت ملی آمریکا منصوب نشده بود، در گرایش دولت این کشور به 
سمت خروج از توافق هسته ای ایران نقش موثری ایفا کرده است. 
وی در کتاب »اتاقی که اتفاق آنجا افتاد« این طور روایت می کند: 
درباره موضوع ایران اصرار کردم که ترامپ در مسیر خروج از توافق 
هســته ای پیش برود و توضیح دادم که چرا اســتفاده از زور علیه 

برنامه هسته ای ایران می تواند تنها راه حل بادوام باشد.
در ماه ژوئیه ترامپ باید پایبندی ایران به توافق هســته ای را تایید 
می کرد. به نوشته بولتون، تصمیم ترامپ در نخستین تایید پایبندی 

هم اشتباه بود و حالا او در آستانه تکرار این اشتباه قرار داشت.
بولتون از همان زمان دست به کار شد و به گفته خودش، مقاله ای 
که برای نشریه »هیل« نوشت و در ۱۶ ژوئیه روی وبسایت آن قرار 
گرفت، باعث نزاعی در کاخ ســفید شد که کل روز در جریان بود. 
با وجود تایید تعهد ایران از ســوی آمریکا که »هربرت مک مستر« 
مشاور امنیت ملی وقت و »استیو منوشــین« وزیر خزانه داری در 
کنفرانسی مطبوعاتی خبرنگاران را از آن آگاه کردند، بولتون به نقل 
از منبعی آگاه از آشــفتگی در شورای امنیت ملی آمریکا خبر داده 
ادامه در صفحه 5 است....  

جان بولتون با کتابی افشاگرانه خواب ترامپ را آشفته کرد

کابوس ترامپ
مهسامژدهی
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مهم ترین دلیل رشد نرخ ارز چیست؟

افزایش نگرانی ها درباره شیوع موج دوم کرونا، تنش های بین چین و 
آمریکا و دو کره، سیاست ها حمایتی آمریکا و خوش بینی ها از تولید 
واکســن کرونا، در مجموع اثرات مثبت و منفی بر بازارهای جهانی 
داشته اســت. بازارهای داخلی نیز متأثر از تحریم های بین المللی و 
کاهش درامدهای ارزی، همسو با یکدیگر به صورت افزایشی رشد 

داشته است و پیش بینی ها بر تداوم این روند تاکید دارند.
در هفته منتهی به ۳۰ خرداد نرخ دلار رشــد ۳.۲ درصدی را به ثبت 
رســاند که از روز شنبه این افزایش قیمت با شیب بیشتری رخ داده 
اســت. با رســیدن نرخ دلار به مرز ۱۸۰۰۰ تومان برخی از معامله 
گــران که به ادامه روند صعودی قیمت ها خوش بین نبوده اند، اقدام 
بــه فروش دلارهای خود نمودند و همیــن امر باعث کاهش اندک 
نرخ دلار گردید. به علاوه کاهش حواله درهم نیز در افت قیمت روز 
شــنبه مؤثر بوده است. روز دوشنبه مجدداً نرخ حواله درهم افزایش 
یافته و منجر به رشد همسوی دارایی های دیگر گردیده است. سکه 
نیز به تبعیت از دلار در روز شنبه با افت ۰.7 درصدی مواجه شد اما 
در هفته مورد بررسی در مجموع رشد ۲.۳ درصدی را به ثبت رساند. 
در انتهای هفته مورد بررســی سکه به بالاترین نرخ خود، 7 میلیون 
و ۶۸۳ هزار تومان، رسید. بازار سهام، سکه و ارز همسو با یکدیگر و 
متأثر از هم در حال پیشروی هستند و پیش بینی می شود با توجه به 
رشد نقدینگی سرمایه گذاری در این بازارها همچنان افزایشی باشد. 
یکــی از مهم ترین دلایل افزایش نرخ ارز اعلام کاهش منابع ارزی 
کشــور و ضعف عرضه ارز می باشد و ممکن است در روزهای آتی از 

مرز ۱۹۰۰۰ تومان نیز عبور کند.
قیمت جهانی طلا در هفته گذشــته با نوســان رو به رو بوده است؛ 
به طوری که از روز پنجشــنبه به جمعه رشــد ۰.۳ درصدی داشته، 
و تغییرات آن تا روز سه شــنبه ۰.۶- درصد بوده و تا انتهای هفته، 
روز پنجشــنبه، رشد ۰.۶ درصدی را به ثبت رسانده است. با افزایش 
نگرانی ها از شــیوع موج جدید کرونا به ویژه در چین و ژاپن انتظار 
می رفــت بهای طلا به عنوان دارایی امــن افزایش یابد اما با اعلام 
فدرال رزرو آمریکا مبنی بر اتخاذ سیاســت پولی انبساطی، کاهش 
تقاضــا و قیمت طــلا را به دنبال داشــت. این سیاســت در ادامه 
باقی گذاشــتن نرخ بهره در سطح صفر می باشــد. علاوه بر اتخاذ 
سیاست های فدرال رزرو، خوش بینی ها در خصوص ساخت واکسن 
کرونا در کاهش بهای طلا مؤثر بوده است. ناگفته نماند که نگرانی ها 
از ادامه اوج گیری شیوع کرونا و افزایش تنش ها بین دو کره، چشم 

انداز افزایش قیمت جهانی طلا را در روزهای آتی رقم زده است.
در هفته گذشته شاخص کل بورس با رشد ۶.۶ درصدی به ۱ میلیون 
و ۲۲۹ هزار و ۶7۳ واحد رســید. در شرایط کنونی مهم ترین عامل 
رشد شاخص کل سهام جریان نقدینگی و جو روانی حاکم بر جامعه 
می باشد و داده ها و تحلیل های بنیادی نقش کمتری به ویژه در مورد 
تــازه واردان به بورس بازی می کند. با وجــود تداوم ورود نقدینگی 
به بازار ســهام، رفع موانع موجود برای استفاده از ظرفیت این بازار 
بــه منظور تأمین مالی بنگاه ها ضروری اســت. به گفته تحلیلگران 
برای تداوم رشــد بازار سهام، افزایش عرضه های اولیه حائز اهمیت 
می باشد. پیش بینی می شود با وجود تداوم حمایت های دولت از بازار 
سرمایه، افزایش گرایش تقسیم سود، افزایش انتظارات تورمی و رشد 
بازارهای موازی، بازار سهام همچنان با رشد رو به رو باشد. در هفته 
منتهی به ۱۹ ژوئن )۳۰ خرداد( قیمت انواع نفت در بازارهای جهانی 
با اندکی کاهش مواجه بوده است. نفت خام آمریکا، برنت و اوپک به 
ترتیب افت ۴.۱-، ۲.۴- و ۲.۳- درصدی را به ثبت رسانده اند. با بروز 
نگرانی ها در خصوص شیوع مجدد کرونا و همچنین افزایش مجدد 
ذخایر نفت آمریکا، تقاضای سوخت و به دنبال آن قیمت نفت کاهش 
یافته است. بر اساس پیش بینی های نهادهای بین المللی قیمت نفت 
به دلیل احتمال گســترش موج دوم کرونا، افت تقاضا تا آخر سال، 
احتمال بازگشــت تولیدکنندگان نفت شیل به بازار و افزایش عرضه 
از سوی اوپک پلاس در آینده، با کاهش قابل توجهی مواجه گردد.

* رییس اتاق بازرگانی شیراز  

۳۰.۵ درصد؛ بازدهی سکه در بهار ۹۹ ��
بررسی وضعیت بازارهای مالی از ابتدای سال تا پایان خرداد ماه 

نشان می دهد سکه ۳۰.۵ درصد افزایش قیمت داشته است. 
۲۲.۶ درصد؛ تورم یک ساله مسکن ��

تورم سالانه بخش مسکن ۲۲.۶ درصد اعلام شده است. 
۶۳ هزار و ۶۸۰ تومان؛ حداقل دستمزد روزانه ��

حداقــل مزد از اول تیرماه امســال روزانه ۶۳ هزار و ۶۸۰ تومان 
است. 
۳ ماه؛ مهلت ترخیص خودروهای دپو شده ��

معــاون اول رییس جمهور مصوبه تمدید ۳ ماهه مهلت ترخیص 
خودروهای دپو شده و کالاهای گروه چهارم کالایی در گمرکات 

را ابلاغ کرد. 
۱۵ میلیون تومان؛ افزایش قیمت خودرو ��

قیمت انواع خودرو در هفته گذشته ۵ تا ۱۵ میلیون تومان افزایش 
پیدا کرد. 

۲۷.۸ درصد؛ نرخ تورم خردادماه ��
گزارش های رســمی حاکی از کاهش تورم در خردادماه تا ۲7.۸ 

درصد است. 
۶.۶ درصد؛ بازدهی بازار سرمایه ��

در هفته پایانی خردادماه بورس بازدهی ۶.۶ درصد داشت. 
۵۰۰ هزار تومان؛ اختلاف قیمت سکه در بازار ��

فروش ســکه در صرافی و بازار طــلا اختلاف قیمت ۵۰۰ هزار 
تومانی با هم دارد. 

تحلیل روز

اقتصاد

کرونا با ثروتمندان جهان چه کرد؟

انتظار می رود میزان کاهش دارایی ثروتمندان جهان به 
دلیل کرونا بیشتر از شرایط ایجاد شده بحران مالی سال 

۲۰۰۹ باشد.
به گــزارش بلومبــرگ، ثروتمندان در جهــان در حال 
ثروتمندتر شــدن هستند اما سرعت افزایش ثروت آن ها 
در مقایسه با سال های قبل کاهش محسوسی یافته است. 
طبق مدل ســنجی صورت گرفته توسط گروه مشاورین 

بوســتون، نوسانات بالای بازار ســهام و خسارت وارده 
ناشی از تعطیلی کســب و کارها می تواند تا ۱۶ تریلیون 
دلار از ثروت آن ها را در ســال جاری کاهش دهد. این 
رقم برای بحران ســال مالی ۲۰۰۹ معادل ۱۰ تریلیون 
دلار بود. تا پایان ســال ۲۰۱۹ مجموع ثروت افراد روی 
کره زمین ۲۲۶ تریلیون تخمین زده شــده که این رقم 
۹.۶ درصد بیشتر از سال ۲۰۱۸ بوده است. به گفته گروه 
مشاورین بوستون در سناریو بدبینانه متوسط رشد ثروت 
جهان در پنج ســال آینده ۱.۴ درصد و در ســناریو واقع 
بینانه ۴.۵ درصد خواهد بود. آنا زاکرفسکی- مدیر ثروت 

گروه مشاورین بوستون گفت: شاید عجیب به نظر برسد 
اما ثروتمندان احتمالًا جز گروه هایی هســتند که بیش از 
همه در برابر پیامدهای اقتصادی ویروس کرونا آســیب 
خواهند دید. اگر چه آن ها باز هم ثروتمند خواهند بود اما 
با توجه به نقش بالای ارزش ســهام و املاک در ثروت 
آن ها، نوسانات بازار روی ثروت آن ها تأثیر زیادی خواهد 
داشــت. وی افزود: کووید-۱۹ یک نقطه عطف مهم در 
صنعت مالی جهان بوده اســت و سیاســت گذاری های 
مدیران مالی تغییرات زیادی به نســبت بحران ۱۰ سال 

پیش )رکود بزرگ سال ۲۰۰۹( کرده است.

پیامدهای کووید – ۱۹ و تنش هــای موجود در روابط میان چین 
و ایالات متحده ممکن اســت منجر به روند صعودی طلا شده و 
قیمت تا پایان سال به سطح ۱۸۰۰ دلار یا بیشتر افزایش پیدا کند.

معامــلات فلز زرد در آخرین معاملات هفتــه برای تحویل در ماه 
آگوســت با افزایش ۱.۵ درصدی بــه ۱7۵۶.۲۰ دلار در هر اونس 
رسید. تمایل تحلیل گران در پیش بینی قیمت طلا بیشتر به سمت 
شکســتن ســد ۱7۵۰ دلاری، به مفهوم دســتیابی به یک نقطه 
مقاومت صعودی بود. اما اتفاق نظری در رابطه با اینکه آیا قیمت ها 

در هفته آتی صعودی خواهد بود یا خیر وجود ندارد.
افشین نبوی معاون ارشد بازرگانی MKSSA در این باره به کیتکو 
نیوز گفت: به نظر می رســد بازار در شرایط کنونی در یک محدوده 
گیر کرده باشــد اما برای عبور از این سطح نیاز است طلا از ۱7۴۰ 
دلار در هــر اونس عبورکند کــه در این صورت صف آرایی خوبی 
در این بازار خواهیم داشــت. اگر به لطف پیامدهای کووید – ۱۹ 
و تنش هــای موجود در روابط میان چین و ایالات متحده محدوده 
قیمتی به ســمت صعودی جابجا شود جای تعجب نخواهد بود. در 
نهایت تا پیش از پایان ســال باید به سمت سطح ۱۸۰۰ دلار و یا 

حتی بالاتر حرکت کنیم.
دیدگاه های بدبینانه از مقامات رســمی فدرال رزرو باعث افزایش 
تقاضای این سرمایه امن در آخرین روز معاملاتی هفته گذشته شد، 
چرا که بر اســاس اظهارات اریک روزنگرن رییس فدرال رزرو در 
بوستون شــیوع موج دوم ویروس کرونا می تواند منجر به تعطیلی 
دوباره بخش های اقتصادی و اختلال در رشــد اقتصادی شــود. 
چــرا که تاکنون تلاش های انجام گرفتــه در ایالات متحده برای 
مهــار ویروس کرونا موفق نبوده و این می تواند در نهایت منجر به 
تعطیلات طولانی تر و در نهایت کاهش مصرف و سرمایه گذاری و 

همچنین افزایش آمار بیکاری شود.
رهبــران اتحادیه اروپا نیز روز جمعه با اعلام اینکه اگرچه اقدامات 
فوری برای کمک به اروپا در بهبود شرایط ناشی از شیوع ویروس 
کرونا ضروری بوده اما رهبــران این اتحادیه در پی آن نبودند که 
برنامه محرک مالی بزرگی که هفته ها به بحث گذاشــته بودند، به 

یکباره کنار بگذارند.
تنش های ژئوپولتیکی ��

به گفته تحلیل گران یکی از عوامل مهم و تاثیرگذار در بازار طلا در 
طول این هفته تنش های موجود در روابط میان چین و آمریکاست. 
اورت میلمــان، کارشــناس فلــزات گرانبهــا در گینزویل کوین 
Gainesville Coins در این باره معتقد اســت: یکی از مســائلی 
که مــن آن را رصد می کنم تنش های موجود در روابط میان چین 
و آمریکاست، هر اندازه این روابط وخیم تر شود، سرمایه گذاران به 

سمت دارایی های امن روی می آورند.
جیم وایکوف تحلیل گر ارشد بازار کیتکو در این باره همچنین معتقد 
است کره شــمالی هم یکی از عوامل تاثیرگذار در این بازار است. 
هفته گذشته انفجار دفتر مشترک کره شمالی و کره جنوبی موجب 
از ســر گرفتن برخی از التهابات پیشین در روابط این کشورها شده 

است.
نگرانی های شیوع موج دوم ��

به نظر نمی رســد که ایالات متحده از محدوده افزایش شــیوع به 
ابتلای کرونا خارج شــده باشــد. در این میان ایالت های تگزاس، 
کالیفرنیا، آریزونا و فلوریدا در شــرایط فعلی بیشترین موارد ابتلا را 

به ثبت رسانده اند.
روز جمعه بلومبرگ گزارش داد که با افزایش نگرانی ها در افزایش 
موارد ابتلای به کرونا تعدادی از فروشــگاه های اپل در ایالت های 
فلوریدا، آریزونا، کارولینای شــمالی و جنوبی تعطیل شده و این بر 

بازارهای سهام تأثیر داشته است.

تحلیل گران تحقیقات بازار نومورا گلوبال در این باره هشــدار دادند 
که روند افزایش ابتلا می تواند از سرعت بهبود اقتصادی بکاهد.

تضعیف دلار ��
تحلیل گران شــرایط کنونی بازار را منجر به تضعیف دلار ارزیابی 
کرده اند که این امر منجر به افزایش قیمت طلا خواهد شــد. بارت 
ملک رییس اســتراتژی جهانی اوراق بهادار TD در این باره گفت: 
این روند از روز جمعه گذشــته آغاز شــده و در نهایت دلار آمریکا 
تضعیف خواهد شد، این در حالی است که مدتی است افزایش قابل 

توجهی در ارزش دلار شاهد نبوده ایم.
وی ادامه داد: آنچه که نسبت به آن مطمئن هستیم این است که در 
شرایط فعلی افزایشی در نرخ بهره نخواهیم داشت، در حال حاضر 
ایالات متحده نگرانی هایی در رابطه با شیوع مجدد کرونا دارد که 
این امر فضای بیشــتری برای جابجایی قیمت طلا ایجاد خواهد 
کرد. چارلی ندوس استراتژیست ارشد گروه آتی لاساله در این باره 
عنوان کرد: همانطور که به دنبال بازگشایی فعالیت های اقتصادی 
هســتیم، همچنان این عدم اطمینان نسبت به اقدامات و وضعیت 
اقتصادی وجود دارد. استراتژیست های ING FX در این باره عنوان 
کرده انــد که دلار آمریکا در وضعیت کنونی وارد فاز تثبیت شــده 
است. اگرچه ابهامات موجود نسبت به افزایش شیوع کرونا و سرعت 

بهبود اقتصادی این وضعیت را در خطر قرار می دهد.

سطوح کلیدی ��
میلمان تاکید می کند: ســطح مقاومــت کلیدی فعلی طلا در حال 
حاضر ۱7۵۰ دلار در هر اونس است، اگرچه هفته آینده طلا روندی 
بی نوسان را پشت سر خواهد گذاشت و در شرایط نزولی به سطح 

حمایتی ۱7۰۰ دلار در هر اونس می رسد.
میلمان همچنین تقاضای جواهرات را به عنوان یک محرک مهم 
در افزایــش تقاضای طلا در مرحله بعدی عنوان می کند و این در 
صورتی به وقوع خواهد پیوســت که تقاضای طلا و جواهرات در 
چین و هند به روال پیشــین بازگــردد. در زمان تعطیلی واحدهای 
اقتصادی تقاضا کاهش یافته و در پاییز اگر شدت ابتلا به ویروس 

کاهش یابد در این حالت بهبود اندکی را شاهد خواهیم بود.
وایکوف سطح مقاومت اول را ۱7۵۰ دلار و سپس ۱7۵۴.۹۰ دلار 
در هر اونس و همچنین ســطح حمایتی اول را ۱7۲۸.۳۰ و سپس 
۱7۱7.۳۰ دلار می داند. ملک همچنیــن عنوان کرد: قیمت ها در 
هفته جدید به ســطوح بالاتری می رســد، بر همین اساس سطح 
حمایتــی هفته آینده ۱۶۸۹ دلار و ســطح مقاومت ۱7۴۵ دلار در 

هر اونس خواهد بود.
بر اســاس پیش بینــی ندوس در هفته جدید ارزش دلار کاســته 
می شــود وهمین مساله موجب افزایش قیمت طلا تا سطح ۱7۶۰ 

دلار نیز خواهد شد.

اکرمشعبانی

یک هفته با اقتصاد

 پیش بینی روند صعودی قیمت طلا ناشی از تنش های سیاسی

افزایش اقبال به سمت دارایی های امن

او درباره وضعیت تجارت دو کشور در سال ۲۰۲۰ نیز 
بیان کرد: طبق آمار منتشر شده گمرک چین، در چهار 
ماهه اول امســال مجموع تجارت ما با این کشور ۵.۲ 
میلیارد دلار بوده که این نشــان می دهد اگر تا پایان 
ســال به همین روال پیش رویــم حجم کلی تجارت 
دو کشــور مجدداً با افت ۲7 درصــدی به حدود ۱۶ 
میلیارد دلار خواهد رســید؛ البته لازم به ذکر است که 
قدرمطلق مبادلات ما با چین روزبه روز در حال کاهش 
و قدرنسبی آن یعنی نســبت حضور چین در تجارت 

خارجی ما روبه رشد است.
کاهش سهم ایران در کیک تجارت خارجی ��

حریری ادامه داد: یعنی ســهم چین درمجموع تجارت 
خارجــی ۲۲ میلیــارد دلاری ســال ۲۰۱۹ حدود ۲۴ 
درصد بود درحالیکه طی چهار ماهه امسال نقش چین 
به حدود ۳۰ درصد رســیده است که این یعنی سهم 
ایران از کیــک جهانی روزبه روز در حال کاهش بوده 
علل مختلفی دارد که عمده ترین آن تحریم و ساختار 
صادراتی ما است؛ از طرفی با توجه به اینکه ۵۰ درصد 
ارز حاصل از صادرات ما مربوط به نفت بوده و به شدت 
آسیب دیده که در صادرات غیرنفتی نیز تأثیر گذاشته 

است.
به گفته رییس اتاق ایران و چین، ما برای فروش نفت 
در بازارهای رســمی حضور نداریــم و نفت را در بازار 
قاچاق عرضه می کنیم که در این بازار به دلیل عرضه 
فراوان، مجبوریم به خریــدار امتیاز دهیم به طوریکه 
یا نفت را ارزان بفروشــیم یا برای دریافت پول شرایط 

بهتری برای خریدار در نظر بگیریم.
بی تاثیری کرونا در ارتباطات ایران و چین ��

این فعال بخش خصوصی بــه تأثیر کرونا بر تجارت 
خارجی و مبادلات ایران و چین هم اشاره کرد و گفت: 
برآوردی که از زیان تجارت جهانی ناشــی از بیماری 
کووید ۱۹ شــده تا کنون حدود ۳۰ درصد بوده و این 
در ارتباط همه کشــورها تأثیر خود را گذاشــته است؛ 

مبــادلات ایران و چین بر مبنای مبــادلات مواد خام 
بــوده و به همین خاطر کرونا در ارتباط با این کشــور 
آثار بلندمدتی نخواهد داشت و به محض شروع تولید، 

صادرات ما به روال سابق بازمی گردد.
حریری افزود: البته چین تقریباً به شرایط عادی بازگشته 
اما از آنجا که این کشور باید حدود ۲۵۰۰ میلیارد دلار از 
تولیداتش را که معمولًا کالاهای ساخته شده است را به 
دنیا صادر کند، درصورت بازنشدن بازار کشورها، بعید به 
نظر می رسد که چین بتواند با تمام ظرفیت خود تولید 
کند و به این ترتیب بازار مواد خام مجدداً دچار گرفتاری 

ماه های اول شیوع بیماری خواهد شد.
وی خاطرنشــان کرد: میزان مبــادلات ما با چین در 
شرف بازگشت به شرایط عادی است و در حال جبران 
عقب ماندگی ماه های اول سال هستیم؛ بازارهایی که ما 
به آن ها کالای ساخته شده می فروشیم به دلیل رقبای 
بسیار بازارهای خطرناکی هســتند اما صادرات ما به 
چین که عمدتاً مواد خام و اولیه است با مشکل مواجه 
نخواهد شــد.به گفته حریری، با توجه به حمایت های 
عاطفی و کمک های مالی ایران به چین در آغاز شیوع 
کرونا و سپس رفتار متقابل این کشور با ما پیش بینی 
من این است که ارتباط ما با چین با آرام شدن شرایط 

فعلی، نسبت به گذشته بهتر خواهد شد.
مسیر هموار چین برای بازگشت ارز صادراتی ��

رییس اتاق ایــران و چین درباره روند بازگشــت ارز 
صادراتی از چین نیز بیان کرد: تجار ما برای بازگرداندن 
ارز صادراتی از چین مشکلات سایر کشورها را ندارند 
چرا که بین صادرات و واردات ما با چین تعادل برقرار 
است و طی سالیان گذشته تراز تجارت با چین به نفع 
ما مثبت بــوده؛ همچنین چین بازار خوب صادراتی ما 
است و اقتصاد مکملی با این کشور داریم یعنی محل 
فــروش مواد خام و انرژی ما چین و محل تأمین مواد 
اولیه صنایع و قطعات یدکی ما چین اســت در نتیجه 
تعادلی بین خرید و فروش ما با این کشور وجود دارد و 

به همین ترتیب مشکل چندانی در بازگشت ارز نداریم.
فرار از شفافیت علت مخالفت تجار با نیما ��

حریری دربــاره اختلاف برخی تجار با ســامانه نیما 
تصریح کرد: همه ما از شــفافیت فراری هستیم و این 
عدم شفافیت در روابط ما نهادینه شده است، بنابراین 
هر موضوعی که منجر به شــفافیت شــود مقابل آن 
می ایســتیم، مخالفت برخی تجار با سامانه نیما هم به 
خاطر تاکید این ســامانه بر شفافیت است چراکه طی 
چند دهه اخیــر صادرکنندگان حتی اظهارنامه مالیاتی 
هم پر نمی کردند اما این که قرار شد میزان درآمد ارزی 

تجار مشخص شود، سروصدا ایجاد کرد.
او ادامــه داد: از آنجاکه ۸۵ درصد صادرات ما توســط 
حاکمیت و فقط ۱۵ درصد از آن را صادرکنندگان بخش 
خصوصی انجام می دهند بنابراین عدم شفافیت و فساد 
در شرکت های حاکمیتی بیشتر است، اما اعتراض ۱۵ 
درصد بخش خصوصی نســبت به این موضوع بیشتر 
بوده است.حریری گفت: برخی اظهار کرده اند که اگر 
ارز خود را برنمی گردانم چطور تجارت انجام می دهم اما 
کسی نمی پرسد که ارز صادراتی برگشته یا خیر بلکه 
سؤال اینجاســت که به کجا برگشته؟ در کشوری که 
بیش از ۱۲ میلیارد دلار قاچاق کالا دارد ارز آن از کجا 
تأمین می شــود مسلماً از یک صادرکننده یا قاچاقچی 
دیگــری می گیرند ضمن اینکه من معتقدم که بخش 
عمده ای از ارز قاچاق هم توســط همین شرکت های 
دولتی تأمین می شود اما بخش خصوصی با اعتراضاتی 
که می کند خودش را بلای ســپر شرکت های دولتی 

کرده است.
رییس اتاق ایران و چین با تاکید بر ضرورت بازگشت 
ارز صادراتی به چرخه اقتصادی کشور تصریح کرد: ارز 
در شرایطی که با جنگ اقتصادی همراه هستیم باید در 
چرخه رسمی و تعریف شده سیاست گذار دولتی تبدیل 
شــود؛ اگرچه دخالت دولت یا بانک مرکزی در تعیین 
نرخ ارز برخی از کالاها که نهاده های آن با نرخ دولتی 

و یارانه ای تأمین نمی شود، اقدام غلطی است اما تاکید 
دولت بر بازگشــت ارز در چرخه رسمی کشور منطقی 

است.
میانگین نرخ دلار در سال ۹۹ ��

حریری در بخش دیگری از صحبت های خود با اشاره 
به نوســانات نرخ ارز در ســال ۹۹ بیان کرد: متوسط 
قیمت ارز در سال ۹۸ حدود ۱۳۵۰۰ تا ۱۴ هزار تومان 
بود که با احتســاب تورم ۴۰ درصدی، میانگین قیمت 
دلار در سال ۹۹ باید حدود ۱۸ تا ۱۹ هزار تومان باشد.

این عضــو اتاق بازرگانی اضافه کــرد: البته این یک 
تحلیل مکانیکی پر از اشکال برای نرخ ارز است؛ ارز در 
کشور ما یک نوع کالا محسوب می شود که عرضه و 
تقاضا بر نرخ آن تاثیرگذار است از طرفی عرضه کننده 
اصلی ارز هم بانک مرکزی است طی چند ماه گذشته 
با مشکل عرضه مواجه بوده اگرچه تقاضا هم نسبت به 
گذشته کمتر شده اما این دو با هم توازن نداشتند و به 

همین خاطر با افزایش نرخ مواجه شدیم.
حریــری بیان کرد: بازار ارز نقــدی ما که فقط حدود 
۶ درصد مجموع مبادلات ارزی را تشــکیل می دهند 
تعیین کننده نرخ است، در گذشته بانک مرکزی ارز به 
بازار تزریق می کرد اما از زمان مدیریت جدید این بانک 
به دلیل کاهش قدرت عرضه، این روند کنترل شده و 
سعی کرده اند تا تقاضا را آن هم نه با عرضه دلار بلکه 

با تراکنش های ریالی کنترل کنند.
کنترل تراکنش های ریالی بهترین راهکار کنترل  ��

نرخ ارز
رییــس اتاق ایــران و چین گفت: مبــادلات هر بازار 
غیرقانونــی هم در سیســتم بانکی جابه جا می شــود 
بنابراین هرچه گردش های مالی ریالی شــفاف تر شود 
کلیه تخلفــات قابل کنترل تر می شــود؛ همتی جای 
درست را برای کنترل این بازار نشانه گرفت که آن هم 
بازار مبادلات ریالی بوده بنابراین همچنان تقاضای بازار 

ارز خیابانی تقاضای مؤثر اما ضعیف شده است.

رییس اتاق ایران و چین :

تاکید دولت بر 
بازگشت ارز به کشور 
منطقی است

اوضاع درآمد و هزینه خانوارهای شهری از این حکایت دارد که با 
متوسط درآمد ۵۴ میلیونی در سال، میزان درآمد آنها حدود شش 

میلیونی بیش از هزینه هایشان است.
طــرح آمارگیری هزینه و درآمد خانوار، برای بررســی متوســط 
هزینه ها و درآمد یک خانوار شــهری و یک خانوار روســتایی در 
ســطح کشور و استان ها اســت، بر این اساس مرکز آمار در سال 
۱۳۹۸ حدود ۱۹ هزار و ۸۹۸ خانوار نمونه در نقاط شــهری و ۱۸ 
هزار و ۴۳۰ خانوار نمونه در نقاط روســتایی کشور را مورد بررسی 

قرار داده است.
اما نتایج بررسی ها نشــان می دهد که متوسط هزینه کل خالص 
سالانه یک خانوار شهری ۴7 میلیون و ۴۳7 هزارتومان بوده است 
که نسبت به رقم مشابه در سال قبل )۱۳۹7( ۲۰.۶ درصد افزایش 
نشــان می دهد. از هزینه کل ســالانه خانوار شهری ۱۱ میلیون 
و 7۵۲ هزار تومان با ســهم ۲۴.۸ درصــد مربوط به هزینه های 
خوراکی و دخانی و ۳۵ میلیون و ۶۸۵ هزار تومان با ســهم 7۵.۲ 

درصد مربوط به هزینه های غیرخوراکی بوده است.

در بین هزینه های خوراکی و دخانی، بیشترین سهم با ۲۲.۰ درصد 
به هزینه گوشت و در بین هزینه های غیرخوراکی بیشترین سهم 
با ۴۸ درصد مربوط به هزینه مسکن، سوخت و روشنایی اختصاص 

دارد.
درآمد بیشتر از هزینه ��

اما متوسط درآمد اظهار شده سالانه یک خانوار شهری ۵۴ میلیون 
و ۱۰۰ هزار تومان بوده که نســبت به ســال قبل، ۲۴.۴ درصد 
افزایش داشته اســت. بر این اساس در سال ۱۳۹۸ رشد متوسط 
درآمد سالانه خانوارهای شهری بیشتر از رشد متوسط هزینه کل 
ســالانه بوده است. وضعیت منابع درآمد خانوارهای شهری نشان 
می دهد که ۳۲.۵ درصد درآمد از مشــاغل مزد و حقوق بگیری، 
۱۶.۱ درصد از مشــاغل آزاد کشــاورزی و غیرکشاورزی و ۵۱.۴ 

درصد از محل درامدهای متفرقه خانوار تأمین شده است.
اوضاع دخل و خرج در خانوار روستایی ��

بررسی وضعیت هزینه و درآمد خانوارهای روستایی در سال ۱۳۹۸ 
نشان می دهد که متوســط هزینه کل خالص سالانه یک خانوار 
روســتایی ۲۶ میلیون و ۱۰۰ هزار تومان بوده است که نسبت به 
ســال قبل ۲۱.7 درصد افزایش دارد. از هزینه کل سالانه خانوار 
روستایی ۱۰ میلیون و ۲۶۶ هزار تومان با سهم ۳۹.۳ درصد مربوط 
بــه هزینه های خوراکی و دخانی و ۱۵ میلیون و ۸۳۴ هزار تومان 
با سهم ۶۰.7 درصد مربوط به هزینه های غیرخوراکی بوده است.

این در حالی اســت کــه در بین هزینه هــای خوراکی و دخانی، 
بیشــترین ســهم مربوط به هزینه آرد، رشــته، غــلات، نان و 
فرآوردهای آن و گوشت هر کدام ۲۲ درصد و در بین هزینه های 

غیرخوراکی، بیشترین سهم با ۳۰ درصد مربوط به مسکن، سوخت 
و روشنایی بوده است.

 از ســوی دیگر متوســط درآمد اظهار شده ســالانه یک خانوار 
روســتایی ۲۹ میلیون و 7۰۲ هزار تومان بوده است که نسبت به 

سال قبل ۲7.۴ درصد افزایش داشته است.
درآمد خانوارهای روســتایی ۳۰.7 درصد از مشاغل مزد و حقوق 
بگیری، ۳۳.۵ درصد از مشــاغل آزاد کشاورزی و غیرکشاورزی و 

۳۵.۸ درصد از محل درآمدهای متفرقه خانوار تأمین شده است.
در استان ها چه می گذرد؟ ��

اما جریان هزینه و درآمد خانوارها در به تفکیک استان ها در سال 
گذشــته اینگونه بوده که اســتان تهران 7۲ میلیون و 7۱7 هزار 
تومان بیشــترین و استان کرمان با ۲۶ میلیون و ۳۲۰ هزار تومان 

هزینه را در سال ۱۳۹۸ داشته اند.
همچنین استان تهران با ۸۱ میلیون و ۳۱7 هزار تومان بیشترین 
و استان کرمان با حدود ۳۴ میلیون کمترین متوسط درآمد سالانه 
یک خانوار شهری را در سال ۱۳۹۸ به خود اختصاص داده است.

جزئیات دخل و خرج خانوارهای ایرانی

درآمد 6 میلیون بیشتر از هزینه!

جمالرزاقی

فاطمهاکبرخانی

بررســی تجارت ایران و چین طی ســال های 
گذشته نشان می دهد که روند مبادلات دو کشور 
روزبه روز در حال کاهش است به طوریکه رییس 
اتــاق بازرگانی ایران و چین از افت ۳۶ درصدی 
صادرات به این کشــور در سال ۲۰۱۹ خبر داد 
و اظهار کرد که این روند تا پایان ســال ۲۰۲۰ 
ادامه دارد. مجیدرضا حریری درباره روند تجارت 
ایــران و چین توضیح داد: طی حدود ۳۰ ســال 
گذشــته روند تجارت ایران و چین صعودی بود 
به طوری که رکورد مبادله ما در ســال ۲۰۱۴ به 
۵۲ میلیارد دلار هم رســید؛ با شــروع تحریم ها 
و افت قیمت نفت در ســال ۹7 حجم مبادلات 
ثابت اما ارزش آن کاهــش یافت که در نتیجه 
از سال ۲۰۱۶ به بعد روند تجارت دو کشور وارد 
مدار نزولی شــد تا اینکه در سال ۲۰۱۹ ارزش 
مبادلات با افت حدود ۳۶ درصدی به حدود ۲۲ 

میلیارد دلار رسید.



چرخش ویروس کرونا در ایران

معاون درمان وزارت بهداشــت، با اشاره به ابتلای 
افراد جوان و میانســال به کرونا، گفت: این واقعیت 

نشان دهنده چرخش ویروس در جامعه است.
قاســم جان بابایی، با اشــاره به نیاز بیماران مبتلا 
بــه کرونا در اســتان سیســتان و بلوچســتان به 
مهم  داشت:  اظهار  دســتگاه های کمک تنفســی، 
ترین نیاز تجهیزاتی بیماران تنفســی، دستگاه های 
کمک  تنفسی اســت که خوشبختانه هم در استان 

به میزان کافی وجود دارد و هم در ســطح کشــور 
امکان ســاخت و تهیه آن فراهم شده است. وی با 
بیان اینکه تعداد قابل توجهی از بیماران بســتری 
در سیستان و بلوچســتان را افراد جوان و میانسال 
تشــکیل می دهند، افزود: این واقعیت نشان دهنده 
چرخش ویروس در جامعه اســت و ضرورت توجه 
بیشــتر به رعایت فاصله گذاری فیزیکی را نشــان 
می دهــد. جان بابایــی گفت: در چند ســال اخیر 
تخت های بســتری در استان سیستان و بلوچستان 
توســعه قابل قبولی داشــته و با تکمیل تخت های 

بستری اختصاصی کرونا از ظرفیت دیگر بخش ها 
برای ارائه خدمات به بیماران استفاده خواهد شد.

معاون درمان وزارت بهداشــت، افزود: با تمام این 
تمهیدات و پیش بینی ها، پیشــگیری از بروز موارد 
جدید با رعایت بهداشــت فــردی، فاصله گذاری 
هوشــمند اجتماعی و استفاده از ماسک مهم ترین 
اولویت ماســت، چون بــه هر حــال درصدی از 
مبتلایــان با وجود دریافت کامــل ترین و بهترین 
خدمات درمانی هم ممکن اســت جــان خود را از 

دست بدهند.

کردســتان دنیــا در عصــر کرونــا گویی یک 
دوربرگــردان عجیبی داشــته بــه قدیم الایام، 
روزهایی که عروسی ها در حیاط خانه ها و کاملًا 
خانوادگی برگزار می شد و از عروسی های مجلل 
و پذیرایی های آنچنانی امروزی هم خبری نبود، 
اما در عصر کرونا همین عروســی های به ظاهر 
ساده همچون بمبی است که هر آن ممکن است 

منفجر شود.
صدای ساز و دهلی که از خانه همسایه به گوش 
می رسید حســابی ذهنم را به خود مشغول کرد، 
اینکه در زمانی که هرروز چند نفر از هموطنان ما 
و همشهریان ما بر اثر این ویروس خطرناک جان 
خود را از دست می دهند این سرخوشی و بی خیالی 

نسبت به اوضاع از کجا سرچشمه می گیرد؟
تا قبل از کرونا جنگ، جنگ تالارهای باشکوه و 
پذیرایی های آنچنانی بود اما حالا یک عروســی 
کوچک و خودمانی در حیاط یا باغ یکی از بستگان 
برای تحقق آرزوهای جوانان هم کفایت می کند.

چه عروســی هایی که قرار بود در شکوه آنچنانی 
برگزار شــود اما کرونا با آمدن ناگهانیش همه آن 
آرزوها و برنامه ریزی ها و نقشــه ها را یک شــبه 

نقش بر آب کرد.
چه آرزوهایی که بر باد رفت و چه عروســی هایی 
که در انتظار فرونشست تب کرونا به تعویق افتاد، 
اما حال با گذشــت چند ماه همچنان با قدرت در 
بین مردم می تــازد و گویی حالاحالاها هم قصد 

رفتن ندارد.
ایــن روزها خبرهایی از گوشــه و اطراف شــهر 
هم به گوش می رســد که گویا پای عروســی ها 
به کارواش ها، پارکینگ ها و باغ ها هم باز شــده 
و خبر از بی خیالی های زیادی نســبت به کرونا و 
عروسی های چراغ خاموشی به صرف کرونا دارد.

هرچند دیگر از جنگ و جدال خانواده ها بر ســر 

هزینه های چند صد میلیونی عروسی های مجلل 
و پذیرایی های آنچنانی خبری نیســت اما همین 
شیوه های به ظاهر ساده عروسی ها در عصر کرونا 

در واقع همچون پاشنه آشیلی برای کرونا است.
در جدال بین رؤیا با کرونا ��

پریســا دختری که با هزاران امیــد و آرزو ازدواج 
کرده و حال کرونا پایشــان را بند کرده، می گوید: 
ماه ها در تکاپوی مهیا کردن یک عروسی بودیم 
همه کارها انجام شده بود اما کرونا با آمدنش همه 

برنامه هایمان را بهم ریخت.
او می گوید: تمامی برنامه ها را کنســل کردیم تا 
شــاید بتوانیم چند ماه دیگر اوضاع که آرام شد و 
به خیال خود زمانی که کرونا تمام شــد عروسی 
را برگــزار کنیم اما اکنون چندماه از حضور کرونا 

می گذرد و وضع هرروز بدتر از روز قبل می شود.
وی ادامه داد: یکــی از بزرگترین آرزوهای یک 
دختر مراسم ازدواجی اســت که قرار است برای 
ســالیان ســال برایمان به یادگار بماند اما با این 
اوضاعــی که من می بینم تحقق همچین رؤیایی 

محال به نظر می رسد.
او در ادامه می گوید: من و همســرم خواهان آن 
هســتیم که کامــلًا بی ســروصدا و بدون هیچ 
گونه مراســمی زندگی خود را شــروع کنیم زیرا 
نمی خواهیم با خودخواهی خود جان عزیزانمان را 
به خطر بیندازیم اما پدرم گوشش به این حرف ها 
بدهکار نیســت و همچنان بر خواسته خود برای 

برگزاری عروسی مصمم است.
ســارا دختری که می گوید فرصت این را داشتیم 
که قبل از آمدن کرونا عروسی بگیریم اما به امید 
آمدن فصل بهار و برگزاری جشــن در این فصل 
زیبا عروسی خود را به تعویق انداختیم؛ اما کرونا با 
آمدنش واقعاً غافلگیرمان کرد زیرا به تنها چیزی 

که فکر نمی کردیم آمدن همچین ویروسی بود.
او ادامــه داد: بلاخره اتفاقی بــود که پیش آمده 
بود، زیاد صبر نکردیم و همان اوایل شیوع کرونا 
خانواده ها تصمیم گرفتند که بدون هیچ مراسمی 

ما را راهی خانه بخت کنند.
پذیرایی به صرف کرونا

ســودابه که چند شــب پیش در خانه خود برای 
تنهــا برادرش عروســی گرفته بــود وقتی از او 
می پرسم که گرفتن عروسی آن هم با این تعداد 
زیــاد مهمان آیا ضروری بود می گوید: آرزوی هر 
خواهری دیدن عروسی برادرش است آن هم اگر 
یکی یکدونه باشــد، هر جوری خواستم با خودم 
کنار بیایم نتوانســتم بدون عروسی ازدواجش را 

قبول کنم.
او در ادامه می گوید: هرچند که ریسک خطرناکی 
بود و همه از بستگان و عزیزانمان بودند اما شادی 
که الان در قلبم احســاس می کنم ارزش ریسک 
کردن را داشت و خدا بزرگ است انشالا که هیچ 

اتفاقی برای مهمان هایمان پیش نیامده است.
پروانه می گوید چند ماهی است که بخاطر کرونا 
عروسیمان مدام به تعویق می افتد البته اگر ترس 
از بهداشت و برهم خوردن عروسیم نبود تا الان 

عروسی را برگزار کرده بودیم.
وی می گویــد: از چند ماه پیش همه کارها انجام 
شده حتی خانه اجاره کرده ایم و وسایل زندگیمان 
هم فراهم اســت، حتی در خــواب هم نمی دیدم 
که آمدن یک ویروس اینگونه رویاهایم را بر باد 

بدهد.
اضافه می کند: به هیچ وجه نمی توانم از خواسته 
قلبیم برای عروســی چشم پوشی کنم حتی اگر 
چندسال هم طول بکشد باز هم صبر خواهم کرد 
تا یک عروسی آنچنانی برگزار کنم جدا از این ها 
حتی اگر خودم هم بخواهم پدرم به ازدواج بدون 

عروسی رضایت نخواهد داد.
فرید دامادی که اگر کرونا نیامده بود الان ســر 
خانه و زندگیش بــود نیز می گوید: روزهای بدی 
اســت هرروز خبر بدی از مــرگ اطرافیانمان بر 
اثر کرونا به گوشــمان می رسد اما بازهم افرادی 
هستند که گوششان به این حرفها بدهکار نیست.

او می گویــد: اگــر کرونا نبود قطعاً بــا برگزاری 

عروسی مشــکلی نداشتیم اما این هم یک اتفاق 
ناخــوداگاه بــود و در چنین اتفاقی هم نقشــی 
نداشتیم، متاسفانه خانواده پدرخانمم این طرز فکر 
مرا نوعی زیرکی و سوءاســتفاده از شرایط تلقی 
کرده اند و در این شــرایط بحرانی خواستار جشن 

عروسی هستند.
وی می گویــد که این جنگ و جــدال بین ما به 
حدی طول کشیده که حتی نزدیک بود زندگیمان 
منتفی شود و خداروشکر با وساطت آشنایان حل 
شد و منتظر یک روز بهتریم که بیاید و قائله این 

سردرگمی هم ختم بخیر شود.
یکی از آرایشــگران ســطح شهر ســنندج هم 
می گوید: در یک مــاه اخیر تقریباً هرروز پذیرای 
چنــد نوعروس بوده کــه ظاهراً بــه گفته خود 
عروس ها هم مراسمی هرچند کوچک را در خانه 
یا یک باغ برگزار کرده اند و به ازدواج در ســکوت 

رضایت نداده اند.
شناســایی ۲۵۵ بیمار جدید مبتلا به کرونا در ۲۴ 

ساعت گذشته
رئیس دانشــگاه علوم پزشــکی کردســتان از 
شناسایی ۲۵۵ بیمار جدید مبتلا به کرونا ویروس 
در ۲۴ ساعت گذشته تا کنون در استان خبر داد و 
گفت: در حال حاضر ۵۸۳ بیمار مبتلا به کرونا در 

بیمارستان های استان بستری هستند.
فرزین رضاعی با اشاره به آمار بستری شدگان در 
کردستان به تفکیک بیمارستان های استان اظهار 
کرده که در بیمارســتان توحید سنندج ۱۸۸ نفر، 

بعثت سنندج ۵۹ نفر، کوثر سنندج ۱۵۰ نفر، امام 
خمینی سقز ۵۳ نفر، بوعلی مریوان ۲۹ نفر، فجر 
مریوان ۱۸ نفر، شهیدبهشــتی قروه ۲۰ نفر، امام 
حسین بیجار ۱۴ نفر، بیمارستان سینای کامیاران 
۱۰ نفر، بیمارســتان امام خمینی )ره( در دیواندره 
۱۶ نفر، شهید چمران در سروآباد ۲ نفر، شهدای 
دهگلان ۴ نفر و در بیمارستان رازی بانه ۲۰ نفر 

بستری هستند.
وی تصریــح کرد: اکنون ۸۲ بیمار مبتلا به کرونا 
در کردستان در بخش ویژه )آی سی یو( بستری 

هستند.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی کردستان آمار فوت 
شدگان بر اثر بیماری کرونا در کردستان از ابتدا تا 
کنون را ۲۵۳ نفر عنوان کرد و گفت: از این تعداد 
۵۳ نفر در ســقز، ۸۳ نفر در ســنندج، ۲۲ نفر در 
قــروه، ۲۱ نفر در بانه، در مریوان ۱۶ نفر، ۱۹ نفر 
در بیجار، ۲۳ نفر در کامیاران، ۱۱ نفر در دیواندره 
و پنج نفر در دهگلان جان باختند که همه موارد 
به صورت بهداشتی و با رعایت دستورالعمل های 

مرتبط دفن شده اند.
رضاعی خطاب به شهروندان اظهار کرد: همچنان 
روند فاصله گذاری اجتماعی، اســتفاده از ماسک، 
شست وشــوی مرتب دســت ها با آب و صابون، 
اجرای اصول بهداشــتی و قرنطینگی را تا قطع 
زنجیره ایــن ویروس مهلک رعایت کنید در غیر 
این صورت افزایش تعداد زیاد مبتلایان و مرگ بر 

اثر کرونا در استان را شاهد خواهیم بود.
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دوربرگردان عجیب کردستان در عصر کرونایی

بفرمایید؛ عروسی به صرف کرونا!

نگاه روز
یافته های تازه درباره کروناویروس

مرکز کنترل بیماری دولت آمریکا شــواهد علمــی در مورد انتقال 
Coronavirus را رسماً اعلام کرد:

*ریسک انتقال کرونا از سطوح، بسیار کم است.
*ریسک انتقال کرونا در فعالیت در فضای باز، بسیار کم است.

*ریسک بالای انتقال کرونا در تجمع در فضاهای محصور و سربسته 
مانند دفاتر، اماکن مذهبی، سالن های سینما یا تئاترها وجود دارد.

*ایــن یافته ها، باید توســط مردم در نظر گرفته شــود تا اوضاع به 
بهترین شکل ممکن مدیریت شود.

*در این زمان لازم است که کاهش هراس در مورد انتقال از سطوح 
اطلاع رســانی شود، ولی زمان آن نیست که خیلی مشتاقانه به دفتر 

خود بازگردید.
**برای آلوده شدن شما، به دوز کافی از ویروس نیاز است. این آلوده 

شدن به particles ۱۰۰۰ یا ذره ویروسی )vp( نیاز دارد:
حال به میران گســترش میزان ویروس در فعالیت های معمولی در 

محیط توجه کنید:
تنفس: vp ۲۰ در دقیقه

صحبت کردن: vp ۲۰۰ در دقیقه )با ۵ دقیقه صحبت کردن در محیط 
بسته و بدون ماسک، ۱۰۰۰ ذره ویروس به راحتی منتشر می شود.(

ســرفه: ۲۰۰ میلیون vp )مقدار زیادی از ذرات ویروسی منتشر شده 
با ســرفه و عطسه، ممکن است ســاعت ها در یک محیط با تهویه 

نامناسب در فضا باقی بماند و معلق در فضا باقی بمانند.(
vp عطسه: ۲۰۰ میلیون

بنابر این میزان احتمال آلودگی قطعی بســتگی دارد به =مدت زمان 
قرار گرفتن در معرض ویروس + تعداد ذرات ویروس

قرار گرفتن در مجاورت کسی، با رعایت فاصله
)فوت( ۱۸۰ سانتیمتر به بالا: اگر زیر ۴۵ دقیقه طول بکشد، احتمال 
خطر سرایت کم است. )فقط نفس بکشند. بدون صحبت و عطسه و 

سرفه کردن، ۴۵ دقیقه لحاظ شده است.(
**در صحبت کردن دو نفر که ماســک زده اند، به صورت رو در رو 
)در مکان دربسته و محصور(: در صورت محدود کردن زمان گفتگو 

به کمتر از ۴ دقیقه، ریسک پایین است.
)با ماســک هم، در مکان محصور و بدون تهویه مناسب، بیش از ۴ 

دقیقه صحبت کردن، احتمال سرایت وجود دارد.(
** اگر شــخصی که در حال پیاده روی، دویدن، یا دوچرخه سواری و 
ورزش هســت، از کنار شما عبور کند: احتمال سرایت کم است. )ولی نه 
اینکه شانه به شانه هم راه بروند یا شانه به شانه ورزش کنند یا در یک 
خط دوچرخه سواری کنند، که در این حالت احتمال سرایت بالا می رود.(

**در فضای با تهویــه مطبوع، با رعایت فاصله و در زمان محدود: 
احتمال سرایت کم می شود.

** خرید مواد غذایی: ریسک متوســط دارد که می توان با محدود 
کردن و کوتاه کردن زمان خرید و ماســک زدن، ریسک انتقال را از 

متوسط به کم تبدیل کرد.
** فضاهای داخلی سر بسته بســیار پر خطر هستند. بویژه اگر در 

زمان طولانی و نامحدود، افراد با هم تماس داشته باشند.
**حمام عمومی، استخر و رختکن های مشترک و محل استراحت 

مشترک، ریسک بالایی دارند.
** رستوران ها: در معرض خطر زیاد سرایت قرار دارند که می توان 
این میزان رو به میزان متوسط کاهش داد، با نشستن در فضای باز، 

یا رعایت فاصله و صحبت از راه دور.
**محل کار/ مدارس، حتی با رعایت فاصله اجتماعی، از ریســک 
بسیار بالایی برخوردارند، چون زمان تماس طولانی و نامحدود است.

** مهمانی ها / عروسی ها: بسیار پرخطر
** تجمعات تجاری/ همایش ها: ریسک بسیار بالایی دارند
** استادیوم ها، کنسرت/ سینما: ریسک بسیار بالایی دارد

عوامل خطر ��
عوامل خطر بالا در مقابل عوامل خطر پایین که در محاســبه خطر 

سرایت استفاده می شوند:
- داخل مکان محصور، در مقابل فضای خارجی و محیط باز

- فضاهــای کوچک محصور با تهویه ضعیــف، در مقابل فضاهای 
محصور بزرگ و با تهویه مناسب

- تراکم و تعداد افراد بالا در مقابل تراکم و تعداد افراد کم
- زمان کوتاه و پایین تماس و حضور افراد، در مقابل زمان طولانی 

تماس با افراد

هادیانصاری

رئیس مرکز ســلامت محیط و کار وزارت 
بهداشــت، از صدور بخشنامه دادستان کل 
کشور مبنی بر ممنوعیت مصرف مواد دخانی 

در اماکن عمومی خبر داد.
احمد جنیدی جعفــری، گفت: طبق تبصره 
یــک ماده ۱۳ قانون جامع دخانیات مصوب 
مجلس شورای اسلامی در سال ۸۵ استعمال 
دخانیات در اماکن عمومی و وســایل نقلیه 
عمومــی ممنوع و تخلف از آن مســتوجب 

حکم به جزای نقدی است.
وی افزود: بــه رغم پیگیری هــای وزارت 
بهداشــت طی ســال های اجــرای قانون، 
متاســفانه به دلیل اجــرای ضعیف قانون 
ممنوعیــت اســتعمال دخانیــات در اماکن 
عمومــی، مراکز عرضه قلیــان در برخی از 
دانشگاه های علوم پزشکی کشور به صورت 
غیر قانونی گسترش یافت و منجر به افزایش 
مصرف قلیان در جامعــه، خصوصاً در بین 
جوانان گردید.جنیدی بیان داشــت: با توجه 
به شــیوع بیماری کرونا ویروس در کشور، 
با درخواست وزیر بهداشــت و رئیس ستاد 
مدیریت بیماری کرونا از دادستان کل کشور 
بــرای حمایت حوزه ســلامت از ممنوعیت 

مصــرف مواد دخانــی و قلیــان در اماکن 
عمومی، بخشنامه دادســتانی کل کشور با 
تاکید بر اجرای قوانین و همکاری و حمایت 
از بازرسین بهداشت و ضابطین قضایی برای 
جلوگیــری از عرضه قلیان صادر شــد. به 
این منظور با هماهنگی دانشــگاه های علوم 
پزشکی کشــور تیم های مشترک با پلیس 
اماکن و دادستانی تشکیل، بازرسی و نظارت 
بر اماکن عمومی به طور مســتمر انجام و از 
هرگونه عرضه و استعمال مواد دخانی و قلیان 
جلوگیری شود. در صورت مشاهده تخلف، با 
پلمب امکنه، متصدیان این مراکز به مراجع 
قانونی معرفی می شوند زیرا در واقع این اقدام 
در شرایط حاضر حکم تهدید علیه سلامت 
عمومی جامعه را دارد. ضمناً هرگونه تبلیغ در 
خصوص عرضه مواد دخانی و از جمله قلیان 
ممنوع اســت و متخلفین بر اساس مصوبه 
دولت تا مبلغ ۴۳ میلیون و ۸۶۰ هزار تومان 
جریمه می شوند. رئیس مرکز سلامت محیط 
و کار وزارت بهداشت، گفت: ابزارآلات قلیان 
در انتشــار ویروس کرونا مؤثر اســت چون 
محیط مناســبی برای بقا و رشد ویروس و 

سایر عوامل عفونی و بیماری زا می باشد. 

قلیانی ها 

جریمه سنگین 

می شوند

علت فوت 

آسیه پناهی 

اعلام شد

با  کرمانشــاه  قانونی  پزشــکی  مدیرکل 
اشــاره به انجام آزمایشات سم شناسی و 
آسیب شناسی، علت فوت »آسیه پناهی« 

را اعلام کرد.
دکتر ســلیم خانی روز سوم تیر در جمع 
خبرنگاران با بیان اینکه تعیین علت فوت 
در پزشکی قانونی بطور معمول پروسه ای 
7۸ روزه دارد، گفت: با توجه به حساسیت 
پرونده مرحوم آســیه پناهی، رسیدگی به 
آن در اســرع وقت صورت گرفت و نتایج 
آن در کوتاهتریــن زمــان ممکن حاضر 

شد.
وی افزود: باتلاش همکاران آزمایشــات 
سم شناســی و آسیب شناســی در این 
پرونده صورت گرفت و نتایج آن در کمتر 

از ۲۰ روز حاضر شد.
خانــی تصریح کــرد: بر اســاس نتایج 
آزمایشــات صورت گرفتــه در خصوص 
تعییــن علــت فــوت، در نهایــت علت 
فوت »آســیه پناهی« بیماری حاد قلبی 

تشخیص داده شد.
وی افزود: نتایج آزمایشــات و علت فوت 
مرحوم آســیه پناهی به مقام قضایی هم 

اعلام شده است.
استان کرمانشاه  قانونی  پزشکی  مدیرکل 
خاطرنشــان کــرد: اگــر مقــام قضایی 
تشــخیص دهد که آیا رابطه سببیت بین 
اســترس، بیماری و فوت این شــخص 
وجود داشــته و باید این موضوع بررسی 
شــود، مجدداً این رابطه را هم بررســی 

خواهیم کرد.
اوایل خرداد امســال بود که مرگ آسیه 
پناهی، پیرزن آلونک نشــین کرمانشاهی 

سروصدا به پا کرد.
آســیه، هنگامی که نیروهــای اجراییات 
برای  می خواستند  کرمانشــاه  شهرداری 
تخریــب آلونک کوچکــش - که طبق 
ســاخته شده  غیرمجاز  مســئولین  گفته 
بود- اقدام کنند، مقابل لودر آنها ایســتاد 

تا مانع تخریب سرپناهش شود.
 وی پس از درگیری با مأمورین اجراییات، 
حیــن انتقال به اردوگاه چشــمه ســفید 
کرمانشــاه جان باخت کــه این موضوع 
واکنش مسئولین کشــوری و استانی به 
نوع برخورد مأمورین شهرداری را بدنبال 

داشت.

دلنیاگوهرینژاد

در فهرست رتبه بندی کیواس، ۵ دانشگاه ایرانی حضور دارند. دانشگاه های شریف، 
امیرکبیر، ایران، تهران و شــیراز از دانشگاه های این فهرست معتبر در سال ۲۰۲۱ 
هستند، البته حضور این دانشگاه ها در این فهرست موضوع جدیدی نیست. در چند 
ســال گذشته این پنج دانشگاه همیشــه در این فهرست حضور داشتند و تنها سال 
گذشــته دانشگاه شهید بهشتی هم به لیســت ایرانی های فهرست کیو اس، اضافه 

شده بود. 
رتبه بندی دانشــگاه های »کیو اس« در حالی منتشر شــده است که وضعیت پنج 

دانشگاه ایرانی هم در میان هزار دانشگاه برتر این فهرست وجود دارد.
دانشگاه های شــریف، امیرکبیر، ایران، تهران و شیراز از دانشگاه های این فهرست 
معتبر در سال ۲۰۲۱ هســتند، البته حضور این دانشگاه ها در این فهرست موضوع 
جدیدی نیست. در چند سال گذشته این پنج دانشگاه همیشه در این فهرست حضور 
داشتند و تنها سال گذشته دانشگاه شهید بهشتی هم به لیست ایرانی های فهرست 

کیو اس، اضافه شده بود.
رتبه بندی امسال دانشگاه های ایرانی از این قرار است:

رتبه نام دانشگاه ردیف

۴۰۹ دانشگاه صنعتی شریف ۱

۴۷۷ دانشگاه صنعتی امیرکبیر ۲

۶۰۰-۵۹۱ دانشگاه تهران ۳

۶۵۰-۶۰۱ دانشگاه ایران ۴

۱۰۰-۸۰۱ دانشگاه شیراز ۵

محمدجواد دهقانی، سرپرست پایگاه استنادی جهان اسلام ISC در این رابطه گفته 
بود: در رتبه بندی کیو اس در ســال ۲۰۲۱ دانشــگاه های »امیرکبیر« و »تهران« 
نسبت به سال گذشته دارای رشد رتبه نیز بوده اند؛ به طوری که دانشگاه صنعتی امیر 
کبیر از رتبه ۴۸۹ به رتبه ۴77 )۱۲ پله ارتقا( و دانشگاه تهران از بازه ۶۵۰-۶۰۱ به 
۶۰۰-۵۹۱ )۵۰ پله( ارتقا جایگاه داشته اند. این درحالی است که تا سال ۲۰۱۶ فقط 
دو دانشگاه صنعتی شــریف با رتبه ۴۸۰-۴7۱ و دانشگاه تهران با رتبه ۵۵۱-۶۰۰ 

در این نظام رتبه بندی حضور داشــتند.از ســوی دیگر رتبه دانشگاه شریف در این 
فهرســت، به اندازه کمی پسرفت کرده است و وضعیت دانشگاه ایران و شیراز اصلًا 

تغییری نکرده است.
دانشگاه شریف؛ بهترین دانشگاه ایران ��

دانشگاه شریف که در چند سال گذشته همیشه بهترین دانشگاه ایرانی فهرست کیو 
اس، بوده است امسال هم کسب رتبه ۴۰۹ بهترین دانشگاه ایرانی این انتخاب شد، 
سال پیش این دانشگاه در رتبه ۴۰7 قرار داشت. شریف با دانشنگاه تامپر فنلاند هر 
دو امسال در این رتبه مشــترک هستند.در مقایسه با ۸ سال پیش دانشگاه شریف 
پیشرفت قابل ملاحظه ای در این فهرست داشته است. همچنین در برخی رشته های 
خاص از جمله شاخه های مرتبط با مهندسی، شریف جزو ۲۰۰ دانشگاه برتر جهان 
است. برای مثال در بخش مهندسی برق این دانشگاه سال پیش جزود ۳۰۰ دانشگاه 

برتر جهان بود و حالا در بین ۲۰۰ دانشگاه برتر قرار دارد. 
دانشگاه امیرکبیر؛ پیشرفت ملایم در چهار سال

امیر کبیر که حالا برای چهار ســال پی درپی در فهرست کیو اس قرار دارد، امسال 
با نمره ۲۴.۸ )از ۱۰۰( عنوان دومین دانشگاه برتر ایران در این فهرست قرار گرفته 
اســت.در این فهرست درباره دانشگاه امیرکبیر نوشته شــده است: »امیرکبیر یک 
درخشش مداوم داشته است و در دستیابی به بسیاری از اهداف آموزشی و پژوهشی 
نقش داشته است. امروز دانشگاه امیرکبیر یکی از بهترین دانشگاه های منطقه و یکی 

از ۴۰۰ دانشگاه برتر دنیا حساب می شود.«
اما همانند دانشــگاه شــریف، امیرکبیر هم بخش زیادی از نمــره خود را از بخش 
استنادشدگی کسب کرده اســت و نمره این دانشگاه در اکثر شاخص ها تک رقمی 
است. نمره این دانشگاه در قسمت استنادشدگی ۹۶ و در بخش هایی مثل دانشجویان 

علمی یا اعتبار آکادمیک ۲.۴ و ۵ است.
دانشگاه تهران؛ رتبه خوب در بخش مهندسی ��

یکی از معروف ترین دانشــگاه های ایران یعنی دانشگاه تهران، در این فهرست به 
عنوان سومین دانشگاه برتر ایران شناخته شده است. 

رتبه این دانشــگاه در سال های گذشته در فهرســت کیواس بارها کم و زیاد شده 
اســت، اما در سه سال گذشته این داشــنگاه روندی صعودی را طی کرده است.اما 
نکته قابل توجه حضور دانشــگاه تهران در رشته هایی خاص در بین ۲۰۰ دانشگاه 

برتر جهان است، 

دانشگاه های ایران و جهان چه رتبه ای دارند؟

 MIT از شریف تا
نیوصدر



کشفی عجیب در قبرستان 
قدیمی  گناوه 

ماموران پلیس وقتی در حال گشت در یک ساختمان 
قدیمی در قبرستانی در روستای شول بوشهر بودند 

با بسته عجیبی رو به رو شدند.
سرهنگ حســین احمدی در تشریح این خبر گفت: 
در پیگیری اطلاعاتی پلیــس مبارزه با مواد مخدر 

شهرستان گناوه مشخص شــد مقدار قابل توجهی 
تریاک در یک ســاختمان واقع در قبرستان قدیمی 
روستای »شــول« نگهداری می شــود که بر این 
اساس پیگیری موضوع در دستور کار مأموران این 

پلیس قرار گرفت.
وی تصریــح کــرد: مامــوران پلیس مــواد مخدر 
بــه همراه ماموران پاســگاه انتظامی »شــول« با 
هماهنگی مقــام قضائی به محــل نگهداری مواد 
اعزام و در بازرســی از محــل ۳۵ کیلو و ۲۰۰ گرم 

تریاک کشف کردند.
این مقــام انتظامی بــا بیان اینکــه تلاش جهت 
شناســایی و دســتگیری ســوداگران مرگ در این 
رابطه در دستور کار اســت، گفت: مبارزه با قاچاق 
مواد مخدر یکی از اولویت های اصلی پلیس اســت 
که می تواند بســیاری از مشــکلات و آسیب های 
اجتماعــی را کاهش دهد و ایــن فرماندهی با عزم 
جدی در مقابل قاچاقچیان مواد مخدر ایستاده و در 
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هفته نامه اقتصادی- اجتماعی

حوادث

اســتان  انتظامی  فرماندهی  اجتماعــی  معاون 
کرمانشــاه، از مرگ دو کودک ۳ و ۴ ســاله در 
هرسین کرمانشــاه در داخل خودروی سمند و 

خفگی بر اثر گرما خبر داد.
ســرهنگ محمدرضا آمویی اظهار کرد: پس از 
اعلام مرکز فوریت های پلیســی ۱۱۰ مبنی بر 
مرگ دو کودک خردسال در یکی از روستاهای 
شهرســتان »هرســین«، تیمی از ماموران به 

محل اعزام شدند.
وی ادامــه داد: بــا حضور پلیــس در محل و 
تحقیقات لازم مشــخص شــد، یــک دختر ۳ 
ســاله به نام »دلنیا« و یک پسر ۴ ساله به نام 
»حســین« که دخترخاله و پسرخاله بودند پس 
از غفلت والدین خود، ســوار بر یک دســتگاه 
خودروی ســواری سمند متعلق به خانواده یکی 

از آن ها می شوند.
آمویی تصریح کرد: این دختر و پســر خردسال 
پــس از حضور در داخل خــودرو که زیر تابش 

آفتاب هم قرار داشــته اســت، پس از دقایقی 
بازی کردن زمانی که قصد خروج از اتومبیل را 

داشتند در را روی خود بسته می بینند.
وی افــزود: تلاش و تقلای بــی حاصل دختر 
و پســر خردسال و خســتگی واردشده به آن ها 
از یک ســو و گرمای آفتاب هم از سوی دیگر 
باعــث از حال رفتــن آن هــا در داخل خودرو 

می شود.
آمویی تصریح کرد: پس از گذشــت بیش از دو 
ســاعت، والدین دلنیا و حســین متوجه غیبت 
آن ها می شــوند و پس از جست وجو، کودکان 
معصــوم خــود را در حالی که بــی حال و بی 
حرکــت داخل خودرو افتاده انــد، پیدا می کنند. 
آمویی با بیــان این که دختر خردســال پیش 
از رسیدن به بیمارســتان جان خود را از دست 
می دهد، یادآوری کرد: کار احیای پزشکان روی 
پسر ۴ ســاله نیز متاسفانه مؤثر واقع نشد و هر 

دو کودک در اوج مظلومیت جان باختند.

مرگ تلخ 2 

کودک که در 

خودرو حبس 

شدند

زهــره زمانی که تصمیــم گرفت برای تــن ندادن به 
ازدواج اجباری دســت به خودکشی بزند، قطعاً مرگ را 
تنها گزینه پیش پای خود می دانســت؛ اما چرا دخترک 
معصــوم ۱۳ ســاله کرمانی که هنوز شــیطنت دوران 
کودکی خود را به همــراه دارد، به جای زندگی، مرگ 

را انتخاب کرد؟
این روزها به طور عجیبی روزهای بدی بر دختران این 
مرز و بوم می گذرد. زمانی که ماجرای قتل رومینا، دختر 
۱۳ ساله تالشی جامعه مردسالار ایران را در اندوه برد تا 
امروز، چندین فقره قتل دیگر مشابه همین قتل ناموسی 
به وقوع پیوسته است. کم نیستند دخترکان نوجوانی که 
در فرهنگ مردســالار ایران به دلایلی قربانی افکار و 
عقاید پدران خود می شــوند. روزی رومینای ۱۳ ساله و 

روزی دیگر ریحانه ۲۲ ساله.
»می خواستند عروســش کنند، ولی دخترم نمی خواست 
به زور عروســی کند. می گفت من قصد ازدوج ندارم.« 
این صحبت هــای دوربی بی، مادر زهره اســت. زهره 
همان دخترک معصوم ۱۳ ســاله ای است که هرچند با 

خوردن قرص، مرگ را به جان خرید، اما با دلســوزی و 
هوشیاری مادرش خوشبختانه به زندگی بازگشت.

امنیت جانی نداریم ��
دوربی بی گفت: »شوهر من ۹ سال است که به رحمت 
خــدا رفته و پولی بــرای امرار معاش نداریــم. اما تمام 
تلاشــم را می کنم که با یارانه زندگی را بگذرانیم و دو 
دختر نوجوانم طعم بی پدری را نچشــند. عموهای زهره 
می خواهند او به اجبار با پســر عمویش ازدواج کند. اما 
زهره نمی خواهــد ازدواج کند. چند بار دخترکم را کتک 

زده اند و حتی زمانی که خواســتم جلوی آنها را بگیرم، 
مرا نیز کتــک زدند و تهدید کردند کــه باید از خانه ام 

بروم.«
مادر زهره که با لهجه غلیــظ کرمانی صحبت می کند، 
ادامه داد: »خدا شاهد است که دارم به این فکر می کنم 
که دخترکانم را بردارم و از اینجا فرار کنم قبل از اینکه 
زهره را وادار کنند عروسی کند و برای او اتفاقی بیفتد.«

دوربی بی که حالا دو دختر را سرپرســتی می کند، ادامه 
می دهد: »به دلیل فشــار زیادی کــه به زهره آوردند تا 

او را مجبــور به ازدواج با پســرعمویش کنند، او قرص 
خورد تا خودش را بکشد؛ اما تا رسیدم آمبولانس را خبر 
کردم. زهره یک هفته بیمارســتان بود تا بهتر شد ولی 
زمان مرخص شدن دکتر توصیه کرد برای ادامه درمان 
او را نزد روانپزشــک ببرم اما من پولی در بساط ندارم. 
دخترکم از عموهایش می ترســد اما نمی خواهد به زور و 

اجبار ازدواج کند.«
دوربی بی که در روســتای جعفرآباد کرمان به همراه دو 
دختــرش زندگی می کند، ادامه داد: »چند بار شــکایت 

کرده ام اما هنوز دســتم به جایی بند نیســت. دخترم از 
نظر روحی بسیار آسیب دیده است. سه دختر دارم. دختر 
اولم در ۱۳ ســالگی عروس خاله ام شد. زهره هم الان 
۱۳ ســاله اســت. خودش می گوید من می خواهم درس 
بخوانم اما عموهایش می خواهند به زور عروسش کنند. 
چنــد بار به منزل ما آمده اند و هم زهره و هم مرا کتک 
زده انــد. به دادگاه و کلانتری شــکایت کردیم اما هنوز 
امنیت جانی نداریم. آن هــا می خواهند خانه ام را از من 
بگیرند و هم دختــرم را و بعد مرا به زور از خانه بیرون 
کنند. دادگاه اول را رفتیم ولی آنها نیامدند. آن ها هم به 
شورای حل اختلاف مراجعه کرده اند. بعد از شکایت نیز 
دو روز پیش دوباره عموها و زن عموها و ۱۰ نفری جمع 
شــدند و به خانه ما آمدند و مرا و دخترم را کتک زدند. 
الان فقط این راه حل به ذهنم می رســد که دخترانم را 

بردارم و از اینجا فرار کنم.«
این دخترک معصوم همان دختری اســت که می خواهد 
زندگی عادی مثل تمام دختران این ســرزمین داشــته 

باشد اما آیا کسی به حمایت از او برخواهد خواست؟

مادر زهره از دلایل خودکشی دخترش پرده برداشت

 زهره دختر 13 ساله کرمانی که نمی خواست ازدواج کند
این بلا را سر خودش آورد

مرگ 17 زن با 

خوردن قرص 

برنج در لرستان 

/ رکورد مردان 

بیشتر است

در لرستان بر اثر مسمومیت با قرص برنج ۴8 زن 
و مرد دچار سرنوشت تلخی شدند.

مدیرکل پزشــکی قانونی لرســتان گفت: ســال 
گذشــته ۴8 نفر در اســتان بر اثر مســمومیت با 
قرص برنج جان خود را از دســت دادند، این رقم 
در مقایسه با ســال قبل از آن که آمار تلفات ۳۲ 

نفر بوده ۵۰ درصد بیشتر شده است.
حمیدرضا نظیفی روز شنبه با اعلام این خبر افزود: 
از مجموع تلفات مســمومیت با قرص برنج سال 

گذشته استان، ۳۱ نفر مرد و ۱۷ نفر زن بودند.
وی اظهــار داشــت: با توجــه به اینکــه تاکنون 
مکانیسم دقیق بروز اثرات سمی فسفید آلومینیوم 
در انسان شناخته نشده بنابراین هیچ پادزهری در 
درمان مســمومیت حاد با قرص برنج وجود ندارد 
و اقدامــات درمانی تنها شــامل اقدامات حمایتی 

علامتی است.
وی تصریح کــرد: از لحاظ زمان بــروز علائم و 
نشــانه های بالینی نیز بعد از ۱۰ الی ۱۵ دقیقه از 

مصرف خوراکی قرص فســفید آلومینیوم، علائم 
و نشــانه های مســمومیت ظاهر می شوند و مرگ 

در مدت کمتر از ۶ ساعت ممکن است رخ دهد.
مدیرکل پزشکی قانونی لرستان گفت: در صورت 
مســمومیت خوراکــی، علائم تحریکی دســتگاه 
گوارش شامل تهوع، اســتفراغ و دردهای شکمی 
می باشــد، بیشــتر مرگ و میرها در خلال ۱۲ تا 
۲۴ ســاعت اولیه مسمومیت اتفاق افتاده و معمولًا 
ناشــی از ایست قلبی ـ تنفسی است و مرگ و میر 
بعد از ۲۴ ســاعت اغلب ناشی از نارسایی کبدی و 

کلیوی است.
نظیفی افزود: متاسفانه شاهد افزایش تلفات قرص 
برنج در استان هستیم که این روند افزایشی بدون 
شک نیازمند اعمال تدابیر ویژه و سختگیرانه برای 
جلوگیری از ورود غیرقانونی به کشور و ممنوعیت 
فروش آن و نیز اطلاع رسانی همه جانبه از سوی 
نهادهــای مرتبط بــرای آگاه ســازی عمومی از 

مخاطرات این آفت کش است.

ادامه از صفحه 2
به نوشته بولتون، روزنامه »نیویورک تایمز« به نقل از یک مقام 
کاخ سفید از جدالی حدود یک ساعته بین ترامپ در یک طرف 
و جیمز متیس )وزیر وقت دفاع(، رکس تیلرســون )وزیر وقت 
خارجه( و مک مستر در طرف دیگر درباره مسئله تایید تعهد خبر 
داد که چیزی که او درباره آشفتگی شنیده بود را تایید می کرد.

ترامپ در نهایت تســلیم شد اما نه با رضایت و بعد از آن درباره 
گزینه های دیگر پرسید که مشاورانش به او گفتند گزینه دیگری 
وجود ندارد. »اســتیو بنن« )استراتژیست ارشد و مشاور ترامپ( 
در پیامی به بولتون از موثر واقع شــدن مقاله اش در برانگیختن 

ترامپ علیه ایران خبر داد.
بولتون نوشــت: ترامپ بعداً از نحوه مدیریت این مسئله به من 
شکایت کرد بخصوص از وزرات خارجه که برای او حق انتخابی 
قائل نشــده بود. بعد در اشاره به آخرین مکالمه من با تیلرسون 
گفت »شــنیدم چیزهایی که رکس )تیلرسون( با تو درباره آن 
حرف زده کارســاز نخواهد بود. موقعیت نصفه و نیمه در آنجا 
را قبول نکن. اگر بهت چیز خیلی خوبی پیشــنهاد کرد، خوبه، 
هرچی، امــا در غیر این صورت فقط صبر کن. خبرت می کنم. 

باید بروم او را هفته آینده درباره )مسئله( ایران ببینم.« 
وی افزود: بعد از آن در پیامی به بنن گفتم که قصد دارم طرحی 
را درباره چگونگی خروج آمریکا از برجام بنویسم. بعد از مدتی 
از تحویل این طرح به بنن متوجه شــدم هیچ نشانه ای از توجه 
به راهبرد خروج من در کاخ سفید وجود ندارد. بنابراین خواستار 
دیدار با ترامپ شــدم، )مادلین( »وسترهوت« )دستیار شخصی 
ترامپ( پیشــنهاد کرد اول تیلرسون را ببینم، که برای هر دوی 

ما بیهوده بود.
او در ادامه می نویسد که به هیچ وجه حاضر نبود بگذارد طرحش 
علیه برجام فراموش شود، پس از سردبیر نشریه »نشنال ریویو« 
می خواهد آن را چاپ کند. به نوشــته بولتون، وقتی او در اواخر 
اوت این کار را کــرد، »محمدجواد ظریف«، وزیر خارجه ایران 
خیلی سریع طرح را محکوم کرد و آن را »شکستی فجیع« برای 
واشــنگتن خواند. به گفته بولتون، این واکنش به وی نشان داد 

که در مسیر درستی حرکت می کند. 
این مقام ســابق کلیدی کاخ ســفید در ادامه نوشت: بعد از آن 
»جرد کوشنر« )مشــاور ترامپ( از من دعوت کرد ۳۱ اوت در 
کاخ سفید درباره طرح صلح خاورمیانه و مسئله ایران با او دیدار 
کنم. بعد از وقفه طولانی، می دانســتم این دیدار تصادفی نبوده 

است.
بولتون که به گفته خودش مدتی بود که موفق به دیدار ترامپ 
نشده بود، با نزدیک شــدن موعد تایید سوم پایبندی ایران به 
تعهداتش در برجام، که هر ۹۰ روز بر اســاس قانون باید انجام 

می شد، و پس از  آن که کاخ سفید اعلام کرد ترامپ ۱۲ اکتبر 
سخنرانی مهمی خواهد داشت، تصمیم گرفت ملاحظه را کنار 
گذاشته و از دستیار شخصی ترامپ بخواهد قرار ملاقاتی برای 

وی با ترامپ ترتیب بدهد.
به نوشــته بولتون، آن زمان گفته می شد که تیلرسون ترامپ را 
»احمق« خوانده و بعد هم با خونســردی این مسئله را تکذیب 
نکرده است. شایعه شده بود که کلی هم قصد استعفا از ریاست 
ســتاد کارکنان کاخ ســفید را دارد و قرار است پامپئو جانشین 
او شــود. شــایعه دیگری هم بود که پامپئو جانشین مک مستر 

خواهد شد.
بــه گفته بولتون، وی اما همچنان روی مســئله ایران متمرکز 
بــود و مقاله دیگری برای هیل نوشــت با این امید که یک بار 
دیگر ایــن اقدام روی ترامپ تاثیر بگــذارد و به قول خودش، 

جادو عمل کند. 
رسانه ها گزارش می دادند که مشاوران ترامپ از وی خواسته اند 
پایبنــدی ایران را تایید نکند اما آمریــکا را هم از توافق خارج 
نکند. بولتون نوشت: من این را خودتحقیری می دیدم اما حامیان 
توافق آنقدر ناامید بودند که حاضر شــده بودند فقط برای حفظ 
توافق، امتیاز مهمی بدهند. ترامپ غروب ۱۲ اکتبر با من تماس 

گرفت )سخنرانی او به جمعه ۱۳ اکتبر موکول شده بود(.
بــه گفته بولتون، ترامپ در مکالمه با وی گفت: تو و من درباره 
آن توافق با هم )هم نظر( هستیم، تو شاید کمی از من سخت تر 

باشی، اما دید ما یکسان است.

بولتون نوشت: در پاسخ گفتم »از گزارش های رسانه ای متوجه 
شدم که ممکن است تعهد ایران را تایید نکند، اما همچنان در 
توافق بماند«. گفتم که این دســت کم قدمی رو به جلو است و 
از ترامپ خواســتم که درباره این مسئله در زمان مناسب بیشتر 

صحبت کنیم.
ترامپ گفت: صد در صد. می دانم دیدگاه تو چیست. چیزی که 

می گویی  را خیلی دقیق دنبال می کنم.
بولتون ســپس از ترامپ می خواهد که در سخنرانی اش بگوید 
توافق ایران تحت بررســی و بازبینی تمام وقت قرار دارد و هر 
زمان ممکن است آمریکا به این توافق پایان بدهد )بنابراین نیاز 
نیست که ۹۰ روز برای قدم بعدی در جهت پایان آن صبر کرد 
و به این شــکل خیلی راحت مسئله را از تایید پایبندی ایران به 
ســمت خروج از برجام برد(. او سپس به ترامپ گفت که از چه 
کلماتی در سخنرانی اش استفاده کند که ترامپ هم آن ها را به 

افراد حاضر در اتاقش دیکته کرد.
ترامپ در ادامه نظر بولتون را درباره قرار دادن نام سپاه پاسداران 
جمهوری اسلامی ایران در فهرســت سازمان های تروریستی 
خارجی جویا شد تا بتواند بر آن فشار وارد کند، وی ترامپ را در 

این خصوص هم تشویق کرد. 
بولتون نوشت: ترامپ گفت که شنیده این اقدام ایران را بسیار 
ناراحت خواهد کرد و ممکن است دست به اقدام تلافی جویانه 
علیه نیروهای آمریکا در عراق و سوریه بزند که بعدها فهمیدم 

موضع متیس بوده است. 

بولتــون این بحــث را گمراه کننده خوانده و نوشــته حتی اگر 
متیس در این خصوص درست می گفت، پاسخ، حمایت بیشتر از 
نیروهایمان یا خروجشان از منطقه برای تمرکز بر تهدید اصلی 

یعنی ایران بود. 
به نوشته این کتاب، ترامپ همچنین گفت که قصد دارد درباره 
کره شــمالی صحبت کند. او گفت افراد زیادی وجود دارند که 
معتقدند ایران با کره شمالی معاملاتی دارد. ترامپ افزود قصد 
دارد به آژانس های اطلاعاتی دستور بدهد تحلیلی کامل در این 
خصوص انجام دهند و یافته هایشان را فراتر از آنچه قبلًا مورد 

بررسی قرار داده اند، گزارش کنند.
بولتون می نویسد در صحبت های آتی هم به ترامپ می گفته که 
توافق ایران اصلاح شدنی نیست و ترامپ به او اطمینان می داده 

که از برجام خارج خواهد شد.
او می گویــد در صحبت هایش با ترامپ تاکید می کرده که باید 
چگونگی مهار ایــران بعد از خروج آمریکا از برجام و همچنین 
حفظ اتحاد فرا آتلانتیک را بررسی کرد. بولتون نوشته که قبل 
از ورود او به کاخ ســفید اروپایی ها چیزی درباره خروج از زبان 
دولت آمریکا نشنیده بودند، زیرا مشاوران ترامپ تقریباً یکپارچه 

در مقابل خروج آمریکا از برجام مقاومت می کردند.
وی بعد از انتصاب به عنوان مشــاور امنیت ملی کاخ سفید در 
دیدار با اعضای شــورای امنیت ملی آمریکا به آن ها گفت که 
باید ظرف یک ماه مقدمات خروج از برجام را فراهم کنند و این 
که مذاکرات جاری با بریتانیا، فرانسه و آلمان به اصلاح توافق 

منتهی نخواهد شد.
بولتون نوشت: حرف های من برای کارکنان شورای امنیت ملی 
آمریکا که تا آن زمان به شــدت در تــلاش برای حفظ توافق 
بودند، تازگی داشت. تمرکز من مسئله ایران بود و فرصت ۱۲ مه 
برای اعلام تصمیم درباره معافیت های تحریمی، زمان خوبی بود 
برای القای مسئله خروج. نمی دانستم آیا پامپئو بعد از پشت سر 
گذاشتن روند سخت تایید، هنوز عصبی است یا این که همچنان 
با افرادی در وزارت خارجه که از تصمیم خروج آشفته شده بودند، 
درگیر اســت یا خیر. نگران بودم که حالت عصبی پامپئو باعث 

تاخیر بیشتر شود.
بولتون در ادامه به مذاکرات ترامپ با سران اروپایی طرف برجام 
و اعلام تصمیم خروج آمریکا از برجام پرداخته است. وی درباره 
دیدار »امانوئل ماکرون« رئیس جمهور فرانسه با ترامپ در کاخ 
سفید نوشت: ترامپ بعداً به من گفت که برای ماکرون توضیح 
داده که ما از توافق خارج می شــویم. ماکرون ســعی کرد او را 

متقاعد کند که این کار را نکند اما موفق نشد.
ماکرون بعــد از مذاکره دونفره با ترامــپ، در اتاق کابینه کاخ 
ســفید در حضور دیگران هم کوشــید با طرح ۴ ماده ای درباره 

 برجــام به ترامــپ اطمینان خاطــر بدهد. ماکــرون گفت که
هیچ کس این توافق را کافی نمی داند اما گفت که باید در جهت 

توافقی جامع بر اساس این ۴ ماده کار کرد.
بولتون نوشــت: ترامپ در این جلســه نظر من را درباره توافق 
ایران پرســید، گفتم نمی تواند مانع دســتیابی ایران به سلاح 
هســته ای شود و راهی برای اصلاح اشکالات پایه ای آن وجود 

ندارد.
 بولتون همچنین گفت که طرح ماکرون چیزی اســت که باید 
بعد از خروج از برجام و بازگشــت تحریم ها که منوشین برای 
برگرداندن آن ها اعلام آمادگی کرد، مورد بررســی قرار گیرد. 
ترامپ هم گفت که ترجیح می دهد به یک توافق جدید برسد تا 

این که توافق بد قبل را اصلاح کند.
بولتون نوشت ماکرون در تماسی که بعد از این ملاقات با ترامپ 
داشت به وی گفت که مایل است برای رسیدن به توافق جدید 

به سرعت وارد عمل شوند، اما ترامپ در پاسخ چیزی نگفت.
بولتون در کتاب خود افزود: آمادگی ها برای ترک توافق ایران با 
اعلام موافقت متیس در ۲۵ آوریل، گامی بزرگ به سمت جلو 
برداشت. متیس گفت »اگر تصمیم خود برای خروج را گرفته اید، 
من هم بــا آن کنار می آیم«. با این حــال وی در هر فرصتی 
مخالفت خود با خروج را اعلام می کرد که ســرانجام ترامپ با 

قاطعیت به او گفت که نمی تواند در این توافق بماند.
در نشست ترامپ با »آنگلا مرکل« صدراعظم آلمان در تاریخ 
۲7 آوریــل، او هم او از ترامپ خواســت در توافق بماند که با 
بی تفاوتی وی مواجه شد. ترامپ نتانیاهو را هم از فکرش درباره 
ایران آگاه کرد و گفت که اسرائیل باید بتواند در عموم از توافق 
انتقاد کند، کاری که نتانیاهو  پیش از آن هم ســخت مشغول 

انجامش بود.
روز شنبه ۵ مه ترامپ و »ترزا می« نخست وزیر وقت انگلیس 
در تماس تلفنی بی نتیجه درباره ایران صحبت کردند. »بوریس 
جانســون« وزیر خارجه انگلیس هم روز یکشنبه به واشنگتن 
ســفر کرد تا مذاکرات را ادامه دهد. آن شب هم متیس سندی 
طبقه بندی شــده را برای بولتون فرســتاد و بار دیگر با خروج 
مخالفت کرد، اما خواستار جلســه ای سطح بالا برای بحث در 

این خصوص نشد.
بولتون نوشــت: می خواستم به او بگویم که مخالفتش به تاریخ 
خواهد پیوســت اما از گفتن آن خودداری کردم. پنتاگون که از 
مخالفت صریح وارد جنگ چریکی شده بود، همچنان از گفتن 
برنامه عملی اش در صورت خــروج آمریکا از برجام خودداری 

می کرد.
به نوشته بولتون، ترامپ سرانجام در توییتی نوشت که قصد دارد 

تصمیمش درباره توافق ایران را از کاخ سفید اعلام کند

سیاست روایت جان بولتون از روزهای خروج آمریکا از برجام در کاخ سفید
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گفت و گو

 برخــی معتقدند در شــرایط فعلی اقتصاد کشــور ســرمایه گــذاری در 
بخش های مختلف صنعت شــاید آن بازدهی و جذابیت لازم را نداشــته 
باشد و در این صورت سرمایه هایی که می توانند چرخ صنعت کشور را به 
گردش درآورند به ســمت بازارهای کاذب سوق داده می شود. بدون شک 
این گونه هدایت ســرمایه ها آثار زیان باری را در درازمدت متوجه اقتصاد 

کشور خواهد کرد.
اما یکی از صنایعی که امروزه می توان گفت نیاز مبرم ســرمایه گذاری در 

آن کاملا مشهود است صنعت حمل و نقل ریلی کشور است.
 در همیــن رابطه با دکتر ســبحان نظــری مدیرعامل شــرکت ترکیب 

حمل و نقل به گفت و گو نشستیم.
مدیرعامل شرکت ترکیب حمل و نقل معتقد است با افزایش بهره وری و 
رعایت نکات و الزامات درون ســازمان و برون سازمانی می توان به نتایج 
مطلوبی دست یافت بطوریکه سرمایه گذار را به سمت این صنعت سودده 

گسیل داشت.
در گفت و گو با دکتر سبحان نظری به دستاوردهای مهم شرکت ترکیب 
حمل ونقل و نقش و جایگاه یک مدیر ریلی به عنوان راس هرم پرداختیم. 

آنچه در پی می آید ماحصل گفت و گو با ایشان است.

مهم ترین دســتاوردهای شــرکت ترکیب حمل ونقل در ســال 98 را  ��
تشریح بفرمایید؟

شــرکت ترکیب حمل ونقل در سال 98 گام های بسیار ارزنده ای برداشته و 
رشــد خوبی را نسبت به سال گذشته داشته است. در اواخر اردیبهشت ماه 
مجمع عمومی عادی سالیانه برگزار شد و پس از ارائه گزارش حسابرس و 
گزارش فعالیت هیات مدیره، رشد شرکت مورد تمجید مجمع قرار گرفت. 
همچنان که در گزارش های مجمع به برخی از شاخص های مهم عملیاتی 
و مالی شــرکت اشاره شده است، در شاخص درآمد کل، 97 درصد رشد را 
در ســال 98 نسبت به سال 97 یعنی تقریباً 2 برابر فروش نسبت به سال 
قبل را شاهد بودیم. البته در انتهای سال 97 بودجه سختگیرانه ای طراحی 
و به تصویب هیات مدیره و مجمع رســید که در مرحله بعدی در سال 98 

این بودجه اصلاح شد و افزایش یافت.
همچنین در تعدیــل بودجه، دو موضوع مهم افزایش نرخ ها و خرید تعداد 
75 دستگاه واگن جدید را پیش رو داشتیم که این واگن ها در سال 98 وارد 
ناوگان ما شدند تا بتوانیم از آنها درآمد جدید استحصال کنیم. این درحالی 
است که در پایان سال گذشته معادل 103% بودجه سخت گیرانه بود یعنی 

3% بیشتر از بودجه سخت گیرانه نهایی محقق شد.
اگــر بخواهیم به موضوع شــاخص ســودآوری بپردازیــم باید گفت که 
بدون شک شاخص ســودآوری یکی از مهم ترین شاخص های مورد نظر 
سرمایه گذار در زمان ســرمایه گذاری است. از این جهت خوشبختانه سود 
خالص حاصل از عملکرد شرکت در این دوره رشد خیره کننده ای داشت به 
شکلی که بیش از 3 برابر سال 97 سود خالص پس از مالیات محقق شد. 

به بیان دقیق تر 223% رشد سود نسبت به سال قبل داشتیمو
شاخص »بهره وری واگن ها«، یکی از مهم ترین شاخص هایی که در بخش 
حمل ونقل ریلی شرکت پایش می کنیم. در حیطه انجام کار موظف شده ایم 
تا در رأس اولویت بندی وظایف خودمان، بهره وری دارایی های موجودمان 
را قرار دهیم. یعنی از دارایی های موجود و در دسترس بیش ترین منفعت و 
عملکرد ممکن را اســتخراج کنیم و در بیش ترین حد ممکن این دارایی ها 
را به خدمت بگیریم تا مال را ضایع نکرده باشیم. به این ترتیب آن چه که 
از این منظر در ســال 98 محقق شد این است که به ازای هر واگن ملکی 

شرکت، ماهیانه 100،886 تن کیلومتر عملکرد داشتیم.
حال ســؤال اینجاســت که چرا شاخص را به شکل ســرانه واگن در نظر 
گرفتیم، در پاسخ باید بگوییم در بعضی سال ها افزایش تعداد واگن داریم، 
به عنوان مثال در ســال 98 تعدادی واگــن را به مجموعه اضافه کردیم. 
بنابراین بدیهی است که به خاطر افزایش واگن، عملکرد کل شرکت رشد 
داشــته باشد. اگر شــاخص بهره وری به صورت سرانه و به ازای هر واگن 
محاســبه نشود، مقدار شــاخص گمراه کننده شده و ممکن است افزایش 

ظاهری مربوط به جمع عملکرد نمایش داده شود.
 در شرکت ترکیب این عدد 100.886 تن کیلومتری نسبت به همین مقدار 
شــاخص در سال قبل 8% رشد داشته است. در واقع مقدار این شاخص در 
سال قبل 93.608 تن کیلومتر در ماه به ازای هر واگن ملکی شرکت بوده 
و نکته دیگر این که مقدار این شــاخص در سال 96 حدود 83.000 هزار 
تن کیلومتر است. در واقع در بازه زمانی 1395 تا 1398 این شاخص %42 

رشد داشته است.
 دلیل مهم تأکید بر این شــاخص این است که ما هر چه این شاخص را 
افزایش دهیم جدا از نرخ تورم، باعث ســودآورتر شدن سرمایه گذاری های 
انجام شده در شرکت می شود و به تدریج سرمایه گذاری در حوزه حمل ونقل 
ریلی را جذابتر می کند. در شرایطی که به طور میانگین در کشور و در کلیت 
بخش حمل ونقل ریلی کشور سرمایه گذاری در بخش ریلی چندان جذابیت 

اقتصادی ندارد این حرکت دستاورد خوبی تلقی می شود.
به تبع شاخص بهره وری، شــاخص دیگری به نام درآمد مالکانه واگن ها 
وجود دارد که برابر اســت با مبلغ درآمــد ناخالص حاصل از فعالیت واگن 
منهای مبلغ حق دسترسی که به عنوان هزینه به راه آهن پرداخت می شود 
و این مبلغ در ســال 98 نسبت به سال 97 حدود 39% رشد نشان داده که 
نمایان گر این اســت که توانسته ایم بازده سرمایه گذاری ها را در این کسب 

و کار افزایش دهیم.
افزایش آماده به کاری واگن ها از شاخص های دیگری است که مورد توجه 
است. شاخص آماده به کاری واگن ها به زبان ریاضی معادل با تعداد ناوگان 
هر شــرکت منهای تعداد ناوگانی است که به دلیل تعمیرات متوقفند. البته 
ممکن اســت این توقف دلایل دیگری داشــته باشد ولی عمدتاً دلیل آن 
تعمیرات است. سهم تعداد واگن آماده به کار از کل واگن ها معادل شاخص 
آماده به کاری اســت که بر حســب درصد بیان می شــود. این عدد به طور 
متوســط در بخش حمل ونقل ریلی به ازای تمام واگن های باری کشــور 

حدود 90% است. عددی که ما در سال 98 محقق کردیم 99/22% است؛ 
یعنی بیش از 99% واگن های ما در طول سال 98 آماده به کار بوده اند و این 
هم یکی از مجراهایی است که همکاران ما موفق شدند با تمرکز بر روی 
آن، بهره وری را در سال گذشته 8% رشد داده و در کل 4 سال اخیر %42 

رشد را محقق نمایند.
لازم به ذکر است شرکتی می تواند در زمینه رشد بهره وری واگن ها موفق 
شــود که هم واگن ها را با برقراری ارتباط مناســب بــا تأمین کنندگان و 
تعمیــرکاران آماده به کار نگه دارد و هم برای آنها کار پیدا کند. البته ناگفته 
نماند که یافتن کار مســتلزم ایجاد برقراری ارتباط با مشتریان، بازاریابی 
مناسب و تلاش برای افزایش ضریب اشغال واگن ها و کاهش تردد خالی 
آنها اســت. نام دیگر این کار به زبان عامیانه دو ســر بار کردن است که 
اصطلاح دقیق تر آن افزایش ضریب اشغال )از راه افزایش نسبت پیمایش 

با بار به کل پیمایش واگن( است.
عملکرد مثبت دیگری که در سال گذشته اتفاق افتاد، افزایش 75 دستگاه 

واگن باری جدید پس از گذشــت 13 سال بود که در واقع در سخت ترین 
دوره های اقتصادی کشــور اتفاق افتاد. در سال 98 با استفاده از توان تولید 
داخل با مشارکت یکی از شرکت های واگن ساز کشور موفق شدیم تا 75 
دســتگاه را به ناوگان واگن های ملکی شــرکت اضافه کنیم که علاوه بر 
اینکه به لحاظ اســتفاده از توان تولید داخل اقدام مهمی بود، بخشی از بار 

جاده ها را به ریل منتقل کرد.
از دیگر کارهای صورت گرفته، افزایش سهم حمل ونقل ترکیبی بار در سبد 
فعالیت های شرکت بود. بار ترکیبی باری است که حداقل از دو وسیله نقلیه 
مختلف برای حمل آن از مبدأ اولیه تا مقصد نهایی اســتفاده شود. به این 
تعبیر ما در واقع حدود 100 هزار تن بار ترکیبی در ســال 98 حمل کردیم 
که عمدتاً هم در مسیرهای بلند بود. این شاخص نسبت به سال 97 حدود 

36% رشد داشته است.
لازم به ذکر است که حمل ترکیبی باید مورد اقبال قرار بگیرد که بخشی 
از تقاضای حمل بار را از جاده به ریل منتقل کند. اگر یک تقاضای حملی 
وجود داشــته باشد که بشود بخشی از مســیرش را به ریل منتقل کرد و 

همچنان هزینه تمام شــده آن با فرض جمع کردن هزینه های حمل ونقل 
ریلی، حمل ونقل جاده ای با کامیون در مبدأ یا مقصد و نیز هزینه های تخلیه 
و بارگیری بین این نوع وسایل به هزینه حمل ونقل جاده ای خالص، توجیه 
اقتصادی برای صاحب بار داشته باشد، می توانیم بگوییم پروژه حمل ونقل 

ترکیبی در این شرایط توجیه دارد.
متأسفانه تنظیمات متغیرهای اقتصادی بخش حمل ونقل کشور به گونه ای 
نیست که بشود بار حمل ونقل ترکیبی زیادی حمل کرد که دلیل مهم آن 
نرخ گازوئیل است. قیمت گازوئیل به اندازه ای نیست که کرایه حمل ونقل 
جادهای کرایه واقعی باشد. کرایه حمل ونقل جاده ای به خاطر یارانه زیادی 
که روی ســوخت داده می شود به طور تصنعی پایین نگه داشته می شود و 
در نتیجه در پروژه هایی که حتی به طور کامل به صورت ریلی و نه ترکیبی 
در حال انجام هســتند بعضی اوقات ریل وادار به رقابت با جاده است. البته 
طی یکی دو سال اخیر، کفه ترازوی رقابت تا حدی به نفع ریل تغییر کرده 
ولــی همچنان در پروژه های حمل ونقل ترکیبی به خاطر گران بودن کرایه 
کامیون در مســیرهای کوتاه و همین طور هزینه بر بودن تخلیه و بارگیری 
بین این تغییر شیوه های حمل، توجیه ریالی مناسبی برای صاحبان بار وجود 
ندارد. در عین حال ما با وجود اینکه تعهدات بســیار سنگین و انباشته ای 
نسبت به مشتریان حمل ونقل ریلی خالص داشتیم برای زمینه سازی جهت 
ســال های آینده در سال گذشــته تلاش کردیم و حدود 100 هزار تن بار 
ترکیبی حمل کردیم و مشــتریانی که با این شــیوه به حمل ریلی جذب 
کردیم، مشــتریانی که برای اولین بار حمل ونقــل ریلی را تجربه کردند. 

امیدواریم طی سال های آینده هم تعداد این مشتریان و هم مقدار تناژ باری 
که می شود از آنها جذب و به روی ریل برد را بیشتر کرد.

ناگفته نماند که که حمل ونقل ریلی در حال حاضر با 25700 واگن مشغول 
به کار اســت که این واگن های موجود در حد سقف ظرفیتی خود در سطح 
بهره وری فعلی کار می کنند و عمده آنها کار حمل ونقل ریلی خالص انجام 
می دهند. ســؤال و دغدغه بســیار مهمی که وجود دارد این است که اگر 
ما دنبال حمل ترکیبی هســتیم طبیعتاً به ازای هر پروژه حمل ترکیبی که 
بخواهیم شروع کنیم باید بخشی از پروژه های موجود را که به طور خالص 
ریلی انجام می شــود زمین بگذاریم تا به جاده منتقل شــود و این نقض 
غرض است. الان تقاضای حمل بار با ریل دست کم 3 برابر بار موجودی 
است که با ریل حمل می شود یعنی اگر در سطوح بهره وری موجود ناوگان 
ریلی کشــور بخواهیم بار ریلی حمل کنیم، حداقل تعداد واگن های باری 
کشور باید 3 برابر شوند تا فقط بار ریلی حمل کنیم. در واقع اگر بخواهیم 
یــک پروژه ترکیبی شــروع کنیم )که ما البته گفتیم ایــن کار را به خاطر 
فرهنگ سازی و زمینه سازی جهت ســال های آتی انجام می دهیم( نکته 
و ســؤال بسیار مهم این است که باید بار خالص ریلی شرکتی مثل فولاد 
مبارکه را زمین گذاشته و به طور مثال بار سیمان فلان شرکت را به صورت 
ترکیبی حمل کنیم. آیا در شرایط اقتصادی موجود کشور، این کار درستی 
است؟ یعنی از منظر حاکمیت که نگاه کنیم آیا اشتباه نکرده ایم؟ بار ریلی 
که ما به این شکل رها می کنیم توسط جاده حمل می شود یعنی ما پروژه ای 
را ترکیبــی کردیم به بهای اینکه باری که ریلی حمل می شــده را کامل 
جاده ای کردیم، که کار غلطی است. باید جواب این دغدغه داده شود و این 
توصیه و تأکید همیشــگی است که به فوریت در سطح بخش حمل ونقل 
کشور و مهمتر از آن در سطح اقتصاد کشور هشداری بزرگ داده شود که 
واگن کم داریم و به فوریت باید از منابعی مثل منابع صندوق توســعه ملی 
یا منابع مالی مشابه که ارزان قیمت و بلندمدت باشد تسهیلاتی برای خرید 
ناوگان واگن گرفته شود. طی چند ســال اخیر تلاش هایی برای افزایش 
ناوگان انجام شد ولی نهایتاً طی شش، هفت سال اخیر چیزی حدود 3،000 
دستگاه واگن اضافه شد و این اساساً در برابر ناوگان مورد نیاز کشور ناچیز 
اســت. تخمین بنده این است که با فرض همین بارهایی که هم اکنون در 
صنایع مختلف به ویژه صنعت فولاد، ســیمان و پتروشیمی و ... به صورت 
بالفعل وجود دارند باید حداقل دو برابر ناوگان ریلی موجود طی چهار، پنج 
سال آینده واگن اضافه کنیم. حتی شــاید ساده انگاری کرده باشیم و اگر 
قدری روندهای موجود را در بخش حمل جاده ای درست تر ببینیم، نتیجه 
بگیریم که باید طی دو، سه ســال آینده این تعداد واگن باید اضافه شود. 
ممکن اســت مخاطب عام این حرف را کمــی دور از واقعیت بداند ولی 
واقعیت های اقتصاد کشور و تنگناهای بودجه ای دولت ما را به این نتیجه 
می رساند که حتماً به زودی نرخ سوخت گازوئیل اضافه خواهد شد و برای 
بسیاری از کالاها توجیه حمل جاده ای دیگر وجود ندارد. چرا؟ چون قیمت 
تمام شده آنها افزایش یافته و دیگر توان رقابت با رقبای دیگر چه در زمان 
واردات کالا و چــه در زمان صادرات وجود ندارد. تمام اقتصادهای بزرگی 
که صادرات های حجیم مبتنی بر کالاهای عمده مثل فولاد، پتروشــیمی، 
کشــاورزی، مواد معدنی و... دارند قبل از انجام هر کاری گره لجستیک را 
در کشورشان حل کرده اند آن هم با تاکید بر حمل ونقل ریلی. در واقع هیچ 
اقتصاد بزرگی را در دنیا ســراغ ندارید که سهم حمل ونقل ریلی در آن زیر 
10% باشــد. ســهم زیر 30% هم به ندرت در این اقتصادها پیدا می شود. 
سهم حمل ونقل ریلی بار نسبت به کل حمل ونقل بار در اقتصادهای بزرگی 
مثل چین، آمریکا، روسیه، آلمان، فرانسه، هند، برزیل بالای 30% است. در 

کشــوری مثل روسیه این سهم نزدیک 90% است. این گره باید حل شود 
که در این رابطه چندین الزام وجود دارد که یکی افزایش ناوگان است که 
خود این افزایش ناوگان فرایند پیچیده ای است و برای عقیم نماندن بحث 
دو الزام مهم وجود دارد؛ اول باید روی جذاب ســازی سرمایه گذاری در این 
حوزه کار شود که آن هم امکان پذیر نیست مگر با افزایش بهره وری واگن، 
به گونه ای که عملکرد حمل ونقل بار هر واگن نسبت به وضع موجود حداقل 
دو برابر وضع فعلی شود یعنی حداقل %100 باید رشد کند. طی سال های 
گذشــته تا قبل از سال 98 رشــد 10 تا 15 درصدی داشتیم که متأسفانه 
در ســال 98 این مسیر رشــد دیگر تداوم نیافت و حتی مقداری افت هم 
نسبت به سال قبل شد. به هر حال لازم است که مقدار تن کیلومتر سرانه 
هر واگن در کشور رشــد کند تا سرمایه گذار مطمئن شود که وقتی خرید 
واگن انجام می دهد در یک دوره زمانی مناســبی سرمایه اش باز می گردد 
و اصطلاحاً نرخ بازده داخلی ســرمایه گذاری یا IRR این سرمایه گذاری 
جذاب باشد. الزام دوم تأمین منابع مالی و تسهیلات ارزان و بلندمدت برای 

خرید ناوگان است.
مورد دیگر این است که شرکت ترکیب حمل و نقل سال گذشته نیز مانند 
ســال 97 بزرگ ترین حمل کننده فولاد صادراتی کشور بود؛ در سال 98 
ماهیانه حدود نود و هفت هزار تن بار فولادی در ماه هایی که کارخانه های 
فولادی صادرات داشتند حمل داشتیم که این مایه افتخار ماست در همین 
رابطه ما مشتریان شاخصی داشتیم ازجمله فولاد مبارکه، فولاد خوزستان، 
ذوب آهن اصفهان و فولاد خراســان، فولاد ارفع در حالی که ما مشتریان 

بزرگ دیگری هم داشتیم که تمایل به همکاری داشتند اما با مشکل کمبود 
ناوگان روبرو بودیم.

آنچه تا کنون بیان شــد مربوط به عملکرد بخش حمل ونقل ریلی شرکت 
ترکیب حمل ونقل بود اما در شرکت ترکیب حمل ونقل دو بخش مهم دیگر 
که شامل بخش حمل ونقل جاده ای و بخش حمل ونقل بین المللی وجود 
دارد. در بخــش حمل ونقل جادهای ما بزرگ ترین شــرکت حمل قطعات 
خودروی کشــور هستیم. قطعات خودرو عمدتاً در تهران تولید می شود، به 
عنوان مثال شــرکت ایران خودرو در تبریز، خراســان، فارس، مازندران و 
کرمانشاه سایت تولیدی دارد، که در حمل قطعات، پیمانکار شرکت ایران 

خودرو هستیم.
یکی از مهم ترین بازوهای قابل اتکای ایران خودرو در لجستیک به عنوان 
یکی از شــرکا هستیم، چراکه ســال های طولانی با آن شرکت کار کرده 
و خــود آنها نیز تاکنون تمایل به همکاری با پیمانکار دیگری نداشــته اند 
و اساســاً در بخــش حمل ونقل ریلی و در بخش جــاده ای با آنها فعالیت 
داریم. باید توجه داشت که اعتمادسازی تاریخی و بلندمدتی که با مشتریان 
داشــته ایم باعث شــده تا آنها هم تمایلی به همکاری با پیمانکار دیگری 

نداشته باشند.
همانطور که می دانید شرکت فولاد مبارکه یکی از بزرگ ترین مجموعه های 
اقتصادی کشــور است و به لحاظ انظباطی، سخت گیری های تدارکات و 
قراردادی یکی از سخت گیرترین شــرکت های کشور است. در سال 96 
موفق شــدیم در مناقصه حمل فولاد صادراتی فولاد مبارکه برنده شویم، 

قرارداد یک ساله بود و باید سال 97 تمام می شد اما در حال حاضر که در 
سال 99 هســتیم با همان قرارداد به کار خود ادامه می دهیم. بدون شک 

رضایت دوجانبه باعث ادامه دار بودن این همکاری شده است.
در موضوع عملکرد جاده ای در سال گذشته موفق شدیم، قرارداد جاده ای 
موجود را به کل ســایت های ایران خودرو تعمیم دهیم. در گذشــته کل 
سایت ها در اختیارمان نبود اما در سال گذشته این امکان محقق شد. توفیق 
بســیار مهمی که در سال 98 در بخش حمل ونقل بین المللی داشتیم این 
بود که زمینه های یک کریدور ترانزیتی بســیار مهــم و اثرگذار به لحاظ 
اقتصادی و سیاســی را به همت همکاران و بــا عنایت راه آهن جمهوری 
اسلامی فراهم کردیم. کریدور چین- ترکیه؛ کریدور ریلی که از کشور چین 
شروع می شود و از کشورهای قزاقستان، ترکمستان و ایران می گذرد و به 
ترکیه می رســد، در این راستا شرکت رسان ریل پارس را به عنوان متولی 
حمل ونقل بین المللی تأسیس کردیم. در شرکت ترکیب با سرمایه گذاری 
مشــترک با یک شــرکت بخش خصوصی که تجربه بسیار خوب و قابل 
اتکایی در این زمینه دارد این کریدور تعریف شد و آنالیزهای بسیار زیادی 
روی این مسیر و مسیرهای رقیب انجام شد و نرخ های پیشنهادی را برای 
کشــورهای مسیر تعیین شد و نرخ بهین های که هم برای راه آهنیها اقناع 
کننده باشــد هم بتواند با مسیرهای جایگزین رقابت کند و حتی به ابتکار 
همکاران ما در شرکت رسان ریل پارس روسای راه آهن های در ترکیه جمع 
شدند و موافقنامه کریدور را امضا کردند و نرخ های خوبی هم تدوین شد که 

امیدواریم در سال 99 شاهد به ثمر رسیدن این کریدور باشیم.
عملکرد مثبت دیگری که انجام شــد، توافق دوجانبه کشور ایران و ترکیه 
برای حمل محمولات صادراتی و وارداتی بین این دو کشــور بود. نرخ ها 
مقداری غیرمنطقی بود، بــرای اینکه بتوانند با جاده رقابت کنند نرخ های 
مناسبی که مورد تأیید راه آهن های دو کشور بود تدوین کردند. طی اسفند 
و فروردین و اردیبهشــت عملکرد صادراتــی و وارداتی خوبی هم در این 
مسیر داشتیم و بیش از 10% واگن های شرکت ترکیب حمل ونقل را به این 
شرکت تازه تأسیس در مسیر ایران و ترکیه اختصاص دادیم و هر چند که 
مسیر تازه تأسیس نیست ولی در این مسیر با تعرفه های جدید شروع بکار 
کردیم. این کار باعث می شود تا سهم آن از سبد فروش شرکت بیشتر شده 
و نقش بسیار مهمی که در شرایط قرنطینه ناشی از کرونا ایفا کند که البته 

امیدواریم درآینده تقویت شود.
در شرکت ترکیب حمل ونقل دســتاورد مهم دیگری هم داشتیم؛ در بندر 
شــهید رجایی و در اسکله شــرکت های حمل ونقل ریلی ساختمان اداری 
نداشــتیم که با اعتمادی که شرکت های حمل ونقل ریلی دیگر به شرکت 
ترکیب حمل ونقل داشــتند به عنوان نماینده انتخاب شدیم و در سال 96 
قراردادی را با ســازمان بنادر و دریانوردی منعقد کردیم و در اسکله شهید 
رجایی زمینی را به مساحت 480 مترمربع تحویل گرفتیم که قرار شد آنجا 
ســاختمانی 8 واحدی برای شرکت های حمل ونقل ریلی بسازیم که دفتر 
کارشــان را به آنجا منتقل کنند. متاسفانه در حال حاضر شرایط هم برای 
همکارن ما و هم برای مراجعین و مشــتریان بد است. این ساختمان کنار 
پایانه اختصاصی ریلی در بندر شهید رجایی ساخته شد و امیدواریم به زودی 

مورد بهره برداری قرار گیرد.
در خصوص گزارشات مالی شــرکت نیز باید گفت، در سال 98 نسبت به 
ســال 97 دوره وصول مطالبات شــرکت 34% کاهش پیدا کرد. در واقع 
موفق به کاهش یک سومی مطالباتمان شدیم. در سال 98 نسبت حاشیه 
ســود عملیاتی ما 17% بوده در صورتی که در سال 97 مقدار آن 13% بود 
که 4% رشــد داشت در واقع این 4% از کل اضافه شده که این گام بسیار 
مهمی اســت و هر یک درصد آن کلی توفیق محســوب می شود. حاشیه 
ســود خالص شــرکت از 9% به 16% رسیده که تقریباً دو برابر شده کمی 
کمتر از دو برابر و نسبت بازده دارایی از 6% به 15% افزایش پیدا کرده این 
شاخص آخر بازده دارایی یکی از مهم ترین شاخص ها از نظر سرمایه گذاران 
اســت. این شاخص در ســال 97 پس از طی نمودن مسیر سختی که در 
4 ســال گذشته داشتیم از زیان دهی به ســوددهی رسید که خوشبختانه 
موفق شدند شــرکت را به 6% بازده دارایی برسانند. این شاخص در سال 
98 تبدیل به 15% شــده که این شاخص به سرمایه گذار سیگنال می دهد 
که در این حوزه ســرمایه گذاری کند. این روند بهبود، طی 4 سال گذشته 
رونــد خوبی را طــی کرد و امید داریم که پــس از این با همت و زحمت 
همکاران و حمایت هلدینگ شــرکت که مجمع مــا و صندوق پس انداز 
کارکنان راه آهن اســت ادامه دار باشد. لازم به ذکر است با توجه به تعلق 
خاطری که نسبت به راه آهن داریم امیدواریم که این شاخص ها به همین 
روند صعودی ادامه دهنــد و در واقع کیفیت و کمیت بهره برداری از این 
دارایی ها و ســرمایه گذاری ها و اموالی که به امانت در اختیارمان گذاشته 

شده ارتقا پیدا کند.
 قطعــاً این افزایش شــاخص و رشــدها خیلی راحت نبــوده و قطعاً  ��

 چالش هایــی در ایــن زمینــه داشــتید. از مشــکلاتی کــه در ســال 98 
پیش رو داشــتید و چالشــهایی که با آن دســت به گریبان بودین توضیح 

دهید.

توفیقات به دســت آمده در دو دسته تقســیم بندی می شود، یکی عوامل 
درون ســازمانی و دوم عوامل برون ســازمانی. در بخــش عوامل درون 
ســازمانی، تفویض اختیار به همکاران مهم ترین عامل پیشرفت از منظر 
درون سازمانی است. در مدل هایی که منجر به توسعه شرکت ها شده است، 
یکی از ستون های رشد سازمان را منابع انسانی یا دقیقتر و محترمانه تر آن 
سرمایه انسانی می دانند حال کنار آن خط مشیها، فرایندها و نقش رهبری 
هم در این زمینه مطرح می شود و هر کدام در جای خود اهمیت دارند. من 
شاید مدیر عامل عجیبی بودم! از همان روزهای نخست به تمام همکاران 
این جمله را گفتم که »خیالتان راحت باشــد تا مادامی که در این شرکت 

هستم همگی در کنار من هستید«.
باید توجه داشت که سنگ بنای رشد از منظر درون سازمانی اعتماد است و 
وقتی که اعتماد کردید می توانید تفویض اختیار کنید. اگر به بخش اداری، 
مالــی، بازرگانی، تدارکات، برنامه ریــزی، جادهای، ریلی، بین الملل و در 
هر کدام از اینها اعتماد کنید مبنای ســاده شــدن کار شما شروع می شود 

و اگــر اعتماد نکنید و به همکاران بدبین باشــید در نتیجه تفویض اختیار 
نمی کنید و مدام ســر شما شلوغ است و در خیلی از موارد کارهای سازمان 
لنگ تصمیم شــما مانده و در نتیجه عملکرد بهبود پیدا نمی کند و توفیقی 

حاصل نمی شود.
شــرکت ترکیب حمل ونقل نزدیک 60 نفر پرســنل دارد. هر چه سازمان 
بزرگتر باشــد این ویژگی یعنی داستان تفویض اختیار که مبنایش اعتماد 
اســت لازمتر و واجبتر می شود. البته ما در کنار اعتماد ابزار کنترلی هم در 
حد لازم داریم پایش های ما بصورت روزانه صورت می گیرد یعنی گزارش 
عملکرد شرکت به اندازه ای که حتی سود خالص شرکت قابل برآورد باشد 
را روزانه تهیه می کنیم. همچنین علاوه بر تهیه صورت های مالی سه ماهه 
کــه در واقع پیرو آن مجمع 3 ماهه برگزار می شــود، عملکرد را بصورت 
روزانه نیز پایش می کنیم و شاخص های بسیار متنوع عملیاتی در هر بخش 
روزانه بررسی می شوند. بخش درون ســازمانی که بطور خلاصه چکیده 
آن می شــود اعتماد به اضافه کنترل بخش برون ســازمانی به دو بخش 
ارتباط با مشتریان و ارتباط با سازمان های تاثیرگذار، بازیگران تاثیرگذار در 

عملکرد شرکت در بخش مشتریان، مشتریان فولادی، مشتریان خودرویی، 
مشتریان صنایع غذایی، پتروشیمی، سیمانی و... تقسیم می شوند. مهم ترین 

عنصری که به آن تاکید داریم اعتماد سازی است.
در بعد دوم عوامل برون سازمانی هستند که وجود سازمان های اثرگذار بر 
منافع شرکت هستند در این بعد که تنها به توفیقات ما نینجامیده و به طور 
کلی باعث توفیق دیگر شــرکت های واگن دار شده است. بطوریکه باعث 
اتحاد و اعتماد و همدلی بین شــرکت ها شد. ما یک کارگروهی در انجمن 
صنفی شــرکت های حمل ونقل ریلی بنام کار گروه مالکین واگن های لبه 
کوتاه داریم که مســئولیت آن کارگروه را هم عهده دار هستم. خوشبخانه 
با ایجاد این کارگروه توانستیم جوی که قبلًا بر اساس تخاصم و دامپینگ 
بود را بهبود بخشیده و با یک اعتماد و اتحاد ایجاد شده روابط را احیا کنیم. 
این کار باعث شد تا علاوه بر قیمت شکنی ها بتوانیم واگن ها را هم قرض 
بدهیم. در نتیجه بهره وری افزایش پیدا کرد و درآمد و سودآوری بیشتر شد. 
در همین رابطه باید اشــاره ای به راه آهن جمهوری اسلامی داشته باشیم، 
بطوریکه راه آهن انصافاً کمک های خیلی خوب و بزرگی را به شرکت های 
حمل ونقل ریلی کرده اســت. از جمله آن ها می توان به مشکل بدهی های 
ســنگین یا مشکلات فنی تردد واگن ها و غیره اشاره کرد که البته راه آهن 
با واقع نگری و بناگذاشــتن اعتماد و تفاهم مشــکل را حل کرد. به لحاظ 
تئوریک، راه آهن یک ســازمان ده هزار نفره اســت و شرکت های مالک 
واگن و مالک لکوموتیو شــرکت هایی هســتند که نهایتاً دویست، سیصد 
نفره هســتند مقیاس در واقع تعامل بین ســازمان ده هزار نفره راه آهن با 

این شرکت های حمل ونقل ریلی بار اســت که بعضاً ما مجبور هستیم از 
وجوه مختلف من جمله ارتباط پیمانکار و کارفرما، ارتباط مالی، ارتباط فنی، 
تعمیراتی فایننس و تأمین منابع مالی با قســمت های مختلف راه آهن باید 
تعامل داشته باشیم خیلی بدیهی است که هر سازمان دولتی حجیم در بعد 
تعاملاتی دچار یکسری گیجی و کندیهایی شود به نظر می رسد باید برای 

تعاملات بهتر مقداری چاره جویی کرد.
باید توجه داشــت که الیوم واگن داری از واگن سازی واجب تر است، اگر 
بشود از توان تولید واگن داخلی استفاده کرد خوب است و اگر به هر دلیلی 

نشد، باید از خارج از کشور واگن بخریم.
برای بهبود بخش حمل ونقل چه توصیه ای دارید؟ ��

دارایی و ســرمایه گذاری زیادی وجود دارد که متاســفانه از آنها اســتفاده 
نمی شــود. بخش حمل ونقل ریلی مثل دســتگاهی است که می تواند سه 
شیفت کار کند ولی به دلایل ساده و پیش افتاده که قابل رفع هم هستند 
یک شــیفت کار می کند. شما هر بخش اقتصاد کشــور را که نگاه کنید 

کشــاورزی، ســاختمان، معدن، حمل ونقل که در حمل ونقل؛ حمل ونقل 
جادهای و ریلی تقریباً همین نســبت یک ســوم بهــره وری رخ می دهد. 
متاسفانه شــاخص بهره وری به اندازه نزدیک یک سوم نمونه های خوب 

دنیاست.
در این رابطه لازم اســت که با کمک گرفتن از استارت آپ ها بسیاری از 
موانع را مرتفع کرد و اصلًا ســرمایه گذاری هم نیاز ندارد. این استارت آپها 
آمده اند که مشــکل را حل کنند یکــی از این راه ها مدد گرفتن از فناوری 
اطلاعات اســت. هنوز فرایندهای مدیریت بخش حمل ونقلمان در بخش 
ناوگان و زیر ســاخت ها همان فرایندهای سنتی هشتاد سال پیش هستند 
یعنــی مثلًا یک راننده کامیون بخواهد بار ببرد بار را می برد تخلیه می کند 
تــازه دنبال بار می گردد در صورتیکه در اقتصاد عصر جدید راننده کامیون 
اصلًا نباید منتظر پیدا کردن بار باشــد راننده کامیون باید بتواند از طریق 
موبایلش در اپلیکیشن های مربوط به حمل ونقل، بار بعدی خود را پیدا کند 
و به جای اینکه همانجا یک هفته منتظر بار بعدی بماند برود 50 کیلومتر 
آن طرفتر باری که به مدد تکنولوژی پیدا کرده بزند مثلًا به مقصد ثالثی و 

دوباره در مقصد ثالث همین کار را انجام دهد و به خانه برگردد.
استارت آپ هایی در این زمینه حضور پیدا کردند و کارهایی نیز انجام شد 
 Time to market ًکه بالاخره مدت آن باید طی شود که اصطلاحا
دارند. بدون این بهره وری خوب محقق نخواهد شــد در همین شرایطی 
که میانگین کشوری ما هم در بخش حمل ونقل جادهای و هم در بخش 
حمل ونقل ریلی یک سوم کشورهای دیگر است. متاسفانه هنوز بسیاری 
از اصول، تقسیم بندی ها و روش های مدیریت سیر و حرکت در راه آهن 
همان روش های قدیمی زمان تأسیس راه آهن است نهایت اینکه در واقع 
کنار کاغذ کامپیوتر هم اضافه شده که متاسفانه نه بهینه سازی های لازم 
صورت گرفته و نه از فناوری اطلاعات برای برنامه ریزی آینده استفاده 
شــده است. به طور مثال امروز این تعداد واگن خالی و این میزان بار در 
کشور داریم اینها را می خواهیم به هم تخصیص دهیم چطور تخصیص 
دهیم که بهینه باشد که مقدار حرکت خالی واگن ها برای رسیدن به این 
بارها کمینه شود که این در حوزه دانش بهینه سازی است که این دانش 
نزدیک به هفتاد ســال عمر دارد و تمام کشورهای دنیا در اقتصادشان 
از این دانش اســتفاده می کنند ما از این دانش فقط در دانشکده راه آهن 
در بخش حمل ونقل ریلی اســتفاده می کنیم اما در عمل از آن بهره ای 
نمی گیریم. بنابراین به نظر می رسد باید از فناوری اطلاعات و با کمک 
گرفتن از رویکردهای نوین راه آهن جمهوری اســلامی به عنوان متولی 
افزایش بهره وری ناوگان اســتفاده کرد و در مرحله دوم از میزان زیاد و 
غیر ضروری شــرکت های ریلی جلوگیری کنیم. در حال حاظر نزدیک 
به 30 شــرکت حمل ونقل ریلی داریم کــه اینها به لحاظ عملیاتی بازار 
را خراب می کنند. معتقدم که شــرکت ها باید به سمت ادغام بروند و از 
لحاظ عملیاتی واگن هایشــان را روی هم بریزند به طوری که وقتی به 
نقطه ای برای تخلیه می رسند، بعد از تخلیه برای بارگیری مستلزم ذکر 
نام واگن نباشــد. نکته مهم این است که ادغام شرکت ها مستلزم ورود 
راه آهن اســت، راه آهن باید مکانیزم های تشویقی در نظر بگیرد تا این 

ادغام ها رخ دهد.
نکته مهم دیگر بهره وری بیشــتر این شرکت هاست؛ در نتیجه راه آهن 
هم خدمات بیشتری به اینها می فروشد و اگر مشوقی که تعیین می کند 
در قالب تخفیف حق دسترســی باشد از محل فروش خدمات بیشتر آن 
تخفیــف را جبران می کند و نهایتاً رابطه بــرد برد برای صاحب واگن و 

راه آهن و کلیت اقتصاد کشور است.

گفت و گوی تفصیلی »تدبیر تازه«  با دکتر سبحان نظری مدیرعامل شرکت ترکیب حمل و نقل:

 لجستیک، گلوگاه مهم صنایع کشور است
گام های ارزنده شرکت ترکیب حمل و نقل در صنعت ریلی کشور

گفت و گو: امیر دیانی - محیا سادات بهره دار

شاخص »بهره وری واگن ها«، یکی 
از مهم ترین شاخص هایی که در 

بخش حمل ونقل ریلی شرکت پایش 
می کنیم. در حیطه انجام کار موظف 

شده ایم تا در رأس اولویت بندی 
وظایف خودمان، بهره وری دارایی های 

موجودمان را قرار دهیم. یعنی از 
دارایی های موجود و در دسترس 

بیش ترین منفعت و عملکرد ممکن را 
استخراج کنیم...

ترکیب حمل و نقل بازوی 
توانمند راه آهن 

مدیر بازرگانی شرکت ترکیب حمل و نقل از شروع مجدد حمل 
ریل های راه آهن به میزان 12 هزار تن خبر داد.

سجاد اســلامی، مدیر بازرگانی شــرکت ترکیب حمل و نقل 
در گفــت و گو با روابط عمومی صندوق پــس انداز کارکنان 

 راه آهــن، با بیان اینکه این شــرکت بعنوان بــازوی پرتوان 
راه آهن نقش پررنگی  در ساخت و توسعه خطوط ریلی داشته 
است، گفت: در دو سال گذشته برای معاونت ساخت و توسعه 
شبکه و تدارکات راه آهن با همکاری معاونت بازرگانی و سیر 
و حرکت راه آهــن و اداره کل تدارکات راه آهن هرمزگان به 
ترتیــب 43 هزارتن و به میزان 50 میلیون تن کیلومتر و بیش 
از 80 هزار تن و نزدیک به 90 میلیون تن کیلومتر بار توســط 
شــرکت ترکیب حمل و نقل به مقاصد مختلف کشــور حمل 

شده است.

او در ادامــه بــا تاکید بــر اینکه ریل های حمل شــده جهت 
بهسازی و توســعه خطوط در سراسر کشور مورد استفاده قرار 
خواهد گرفت ادامه داد: ریل هایی که توســط شرکت ترکیب 
حمــل و نقل برای راه آهن حمل شــده اســت، همچنین در 
خطوط جدیدالتاســیس در سراسر کشــور مورد استفاده قرار 

خواهد گرفت.
مدیر بازرگانی شــرکت ترکیب حمل و نقل در تشریح اهمیت 
توسعه خطوط ریلی بیان کرد: با توجه به اثرات مخرب گازهای 
گلخانه ای و مشــکلات محیطی ناشی از انتشار این آلاینده ها 

و همچنین تجدید ناپذیری ســوخت های 
فســیلی، کاهــش اســتفاده از این منبع 
انرژی حائز اهمیت ویژه ای است. در این 
میان راه آهن به  عنوان یک مکانیســم 
بســیار کارآمــد در زمینه حمــل و نقل 
برون شــهری در کشورهای توسعه یافته 
و بسیاری از کشــورهای در حال توسعه 
شــناخته شده و از آن استفاده می شود. او 
افزود: درجهــان امروز، حمل و نقل ریلی 

از جمله بخش های زیربنایی اقتصاد است 
که فرآیند توسعه اقتصادی را تحت تأثیر 
قرارداده و اســاس مبــادلات بازرگانی و 
کلید توســعه اقتصادی و اجتماعی است. 
اسلامی در ادامه با تاکید براینکه حمل و 
فعالیت های کشاورزی،  میان  واسطه  نقل 
صنعتی، بازرگانی و خدماتی در سطح ملی 
و بین المللی اســت اضافه کرد: قطعاً بین 
کارآیی در بخش حمــل و نقل و کارآیی 

عمومی اقتصاد و رشد اقتصادی، رابطه ای 
مستقیم وجود دارد.

او ادامه داد: مطالعات بین المللی نشــان 
داده که ســرمایه گــذاری در حمل ونقل 
ریلــی موجــب افزایش رشــد اقتصادی 
شــده و با افزودن بر بازدهــی اجتماعی 
خصوصــی  گذاری هــای  ســرمایه  در 
 موجبات سرمایه گذاری درزیرساخت های 

حمل و نقل را فراهم آورده است.

یکی از مهم ترین بازوهای قابل 
اتکای ایران خودرو در لجستیک 
به عنوان یکی از شرکا هستیم، 

چراکه سال های طولانی با آن شرکت 
کار کرده و خود آنها نیز تاکنون 

تمایل به همکاری با پیمانکار 
دیگری نداشته اند و اساساً در بخش 

حمل ونقل ریلی و در بخش جاده ای با 
آنها فعالیت داریم...

در شرکت ترکیب حمل ونقل دستاورد 
 مهم دیگری هم داشتیم؛ در بندر 

شهید رجایی و در اسکله شرکت های 
حمل ونقل ریلی ساختمان اداری نداشتیم 
که با اعتمادی که شرکت های حمل ونقل 
ریلی دیگر به شرکت ترکیب حمل ونقل 
داشتند به عنوان نماینده انتخاب شدیم و 
در سال 96 قراردادی را با سازمان بنادر و 

دریانوردی منعقد کردیم...

 لازم است که با کمک گرفتن از 
استارت آپ ها بسیاری از موانع را مرتفع 
کرد و اصلاً سرمایه گذاری هم نیاز ندارد. 
این استارت آپها آمده اند که مشکل را 

حل کنند یکی از این راه ها مدد گرفتن از 
فناوری اطلاعات است. هنوز فرایندهای 
مدیریت بخش حمل ونقلمان در بخش 

ناوگان و زیر ساخت ها همان فرایندهای 
سنتی هشتاد سال پیش هستند ...



برای جلوگیری از ایجاد اخلال در عملکرد نظام بانکی و یا تحمیل 
زیان احتمالی ناشــی از نکول وام ها به بانک ها، به نظر می رســد 

سیاست گذار در این زمینه باید نکاتی را مورد نظر قرار دهد.
براســاس آمارهای رســمی تا پایان فصل بهار بیش از ۲۰۰ هزار 
ایرانی به بیماری کرونا مبتلا شــده اند و البتــه با توجه به افزایش 
سرعت انتشار بیماری، انتظار روند صعودی تعداد مبتلایان همچنان 
وجود دارد. محدودیت های اجباری یا داوطلبانه ناشــی از شیوع این 
بیماری سبب شــده تا حجم فعالیت های اقتصادی در کشور شبیه 
به ســایر نقاط دنیا افت چشمگیری را تجربه کند. بر همین اساس، 
اتخاذ سیاست های حمایتی نیز شــبیه به سایر نقاط دنیا در دستور 
کار سیاست گذار اقتصادی قرار گرفته و انواع کمک ها و تسهیلات 
به خانوار و بنگاه اعطا شــده است. البته با توجه به شرایط نامناسب 
درآمدی دولت طی ســال های اخیر، ارقام مربــوط به کمک های 
بلاعوض نسبت به سایر کشــورها بسیار کمتر بوده است و همین 
موضوع سبب شــده تا سایر روش های پرداخت انتقالی به خانوارها 
توسط مجموعه سیاست گذاری اتخاذ شود. آزادسازی سهام عدالت 
پس از حدود ۱۵ سال، یکی از همین اقدامات بوده که طی ماه های 

اخیر صورت پذیرفته است.
هرچند که موضوع آزادســازی ســهام عدالت اساساً امری مثبت و 
مطلوب تلقی می شــود اما آزادســازی یکباره آن با ارزشــی حدود 
۲۰ درصد از مجموع ارزش بورس تهران، ریســک بزرگی بود که 
می توانســت عواقب بســیار زیادی را از منظر مازاد عرضه بر بازار 
سرمایه )که خود به زعم بسیاری از کارشناسان در آستانه ریزش بود( 
تحمیل کند. بر همین اساس و ذیل اقدامات احتیاطی سیاست گذار 
جهت حمایت از بازار سرمایه در مقابل شوک عرضه سهام عدالت، 
گزینه ای برای ایجــاد امکان پذیرش ســهام عدالت جهت وثیقه 
صدور کارت اعتباری نزد شبکه بانکی پدیدار شد. بانک مرکزی نیز 
بخشنامه ای را در همین راستا با سه شرط )تعلق سهام به خود فرد 
تسهیلات گیرنده، الزام پذیرش سهام تمامی شرکت های پورتفوی 

عدالت و پذیرش بخشــی از ارزش سهام آزادشــده فرد به عنوان 
وثیقه( به شــبکه بانکی ابلاغ کرد. اثرات این تصمیم نیز به سرعت 
جو روانی بازار ســرمایه را تغییر داد و ریسک عرضه سنگین سهام 
عدالت را حداقل برای مدتی از بازار ســهام دور کرد. اما پیامدهای 
این تصمیم در ســطح نظام بانکی چیست؟ اســتفاده از مدل های 

پس انداز  و  مصرف 
تا حدی  می توانــد 
به پاسخ این سؤال 

کمک کند.
مصــرف  مــدل 
یکی  نئوکلاسیک 
مولفه هــای  از 
بنیادیــن ســازنده 
اقتصاد کلان مدرن 
اســت؛ افراد در هر 
با  از زمان و  لحظه 
هدف حداکثرسازی 
کل  مطلوبیــت 
زندگی خود، که به 
مصرف فعلی و آتی 

بستگی دارد، تصمیمات مربوط به مصرف خود را اتخاذ می کنند. بر 
این اساس، تصمیم بسیار مهمی که تمامی افراد )مصرف کنندگان( 
باید اتخاذ کنند آن اســت که امروز چه مقدار و در آینده چه مقدار 
مصرف کنند. این جمله، چکیده مدل مصرف نئوکلاســیک است. 
انتخاب افــراد در زمینه میــزان مصرف نیز براســاس متغیرهای 
نرخ بهــره، تابع مطلوبیت ذهنی و قید بودجــه بین دوره ای و البته 

با فرض رفتار عقلایی صورت می گیــرد. قید بودجه بین دوره ای، 
مجموع تنزیل شده ارزش درآمدهای )دائمی یا اتفاقی( فرد را نشان 
می دهد و مجموع مصارف فرد در تمامی ادوار نمی تواند از این رقم 
بیشــتر باشد. نظریه درآمد دائمی، از مشتقات بعدی این مدل است 
که بیان می کند در صورت وقوع شــوک مثبــت یا منفی به درآمد 
هموارسازی  افراد، 
مصــرف صــورت 
می گیــرد و افــراد 
می دهند  ترجیــح 
مصــرف خود را در 
ثابتی  نسبتاً  سطوح 
قــرار دهند. بر این 
شــوک  اســاس، 
منفــی درآمدی به 
آنچه  نظیر  خانوار، 
در دوره کرونا اتفاق 
متناظری  اثر  افتاد، 
نخواهد  مصرف  بر 
داشت و افراد سعی 
بخشــی  می کنند 
از درآمد گذشــته یا آینــده خود را صرف مصــرف فعلی کنند. اما 
این موضوع نیازمند یک پیش شــرط اساسی است و آن هم امکان 
پس انداز و استقراض آزادانه در نرخ بهره بازار است؛ انگاره ای که در 

اقتصاد ایران حداقل به صورت جزئی برقرار نیست.
عدم دسترسی به منابع مالی خرد برای شمار زیادی از خانوارها، به 
ویژه اقشــار طبقات پایین اقتصادی و اجتماعی، مساله مهمی است 

که می تواند ترکیب متقاضیان تســهیلات اخیر )یعنی تسهیلات با 
پشــتوانه سهام عدالت( را به شــکلی تغییر دهد که نسبت افراد با 
درآمد پایین تر )و با ریســک نکول بالاتر( در بین دریافت کنندگان 
تســهیلات افزایش یابد چرا کــه ایجاد امکان دریافــت اینگونه 
تسهیلات سبب خواهد شد شــمار زیادی از این افراد، که تا پیش 
از این به ســادگی امکان دریافت تســهیلات را نداشتند، با هدف 
هموارســازی مصرف خود اقدام به دریافت تســهیلات نمایند. بر 
این اســاس، انتظار می رود که هجوم اقشــار طبقات پایین جهت 
دریافت تسهیلات با پشــتوانه سهام عدالت سبب شود که بانک ها 
به زودی با شــمار زیادی از مطالبات خرد نکول شده مواجه شوند. 
هرچند که وجود پشتوانه سبب می شود که در نهایت بانک ها هزینه 
مالی چندانی از این ناحیه متحمل نشــوند اما بسته به حجم نکول 
تسهیلات مذکور، ممکن اســت منابع نقد بانک ها جهت پرداخت 

تسهیلاتی نظیر سرمایه در گردش کاهش یابد.
با توجه به موارد فوق و جهت جلوگیری از ایجاد اخلال در عملکرد 
نظام بانکی و یا تحمیل زیان احتمالی به بانک ها، به نظر می رســد 
مقام سیاســت گذار در این زمینه حداقل باید سه نکته را مورد نظر 
قرار دهد؛ تعیین ســهمیه هر بانک براســاس نســبتی از مجموع 
تســهیلات اعطایی )جهت توزیع برابر ریســک در تمامی شــبکه 
بانکی(، اعطــای اختیارات قانونی و حقوقی تــام به بانک ها برای 
تملیک سهام عدالت و فروش بخشی از آن معادل مطالبات و جرائم 
خــود )به دلیل وجود یک برگه ســهم از برخی نمادها در پورتفوی 
سهام عدالت امکان فروش به نسبت برای تمامی سبد وجود ندارد و 
بانک باید در فروش هر بخش از دارایی مختار باشد( و الزام بانک ها 
به فروش ســهام طی یک بازه زمانی بســیار کوتاه مدت مثلًا یک 
ماه پس از قرار گرفتن در فهرســت معوق )جهت اطمینان از عدم 
انجماد دارایی در سهام(. به این ترتیب به نظر می رسد طرح توثیق 
سهام عدالت جهت دریافت کارت اعتباری با انجام برخی اصلاحات 
نظیر آنچه ذکر شــد و یا موارد مشابهی که از طریق اجماع نظرات 
کارشناســان حوزه بانکی و بازار سرمایه حاصل شود، می تواند گام 

مناسبی جهت توسعه تأمین مالی خرد در کشور باشد.

 تاملی بر پذیرش سهام عدالت به عنوان وثیقه 
صدور کارت اعتباری
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ارزش سهام عدالت ۲۲ برابر شد

ارزش روز ۴۹ شــرکت حاضر در پرتفوی ســهام عدالت در پی 
رشــد شاخص و نمادهای معاملاتی در بازار سهام در حال حاضر 
به بیش از ۵۸۸۷ هزار میلیارد ریال رســیده که نشان از رشد ۲۲ 

برابری ارزش سهام عدالت دارد.
تعداد شرکت های حاضر در پرتفوی سهام عدالت ۴۹ شرکت 
هســتند کــه ارزش مقطع واگذاری آنهــا ۲۶۶ هزار و ۳۶۳ 
میلیارد ریال است. بر این اساس با توجه به تورم اقتصادی و 

در پی آن رشــد شاخص و افزایش قیمت سهام شرکت ها در 
بازار سرمایه، ارزش روز پرتفوی بیش از ۴۹ میلیون مشمول 
سهام عدالت افزایش یافته و در حال حاضر به ۵۸۸۷ هزار و 

۳۰۶ میلیارد ریال رسیده است.
در ایــن خصوص نگاهی به پرتفوی ســهام عدالت نشــان 
می دهد از ۴۹ شــرکت حاضر در این ســبد تعداد ۳۶ شرکت 
بورســی هســتند که ارزش مقطع واگذاری آنها ۲۲۷ هزار و 
۸۲۵ میلیارد ریال می باشــد و ارزش روز آنها به ۵۸۵۱ هزار 
و ۳۴۱ میلیارد ریال افزایش یافته اســت که حکایت از رشد 
بیش از ۲۲.۱ درصدی ارزش اسمی سهام عدالت مشمولان 

دارد.
به علاوه اینکه در این پرتفوی، ۱۳ شــرکت غیربورسی نیز 
حضور دارنــد که ارزش مقطع واگذاری آنها ۳۵ هزار و ۹۶۵ 
میلیارد ریال و ارزش روز آنها همین مبلغ برآورد شــده است. 
بر پایه این گزارش، افزایش ۲۲ برابری ارزش ســهام عدالت 
مشمولان به لطف تورم سنگین حاکم بر اقتصاد و در پی آن 
تداوم روند صعودی شــاخص بورس و معاملات بازار سرمایه 
در حالی رخ داده است که به گفته سخنگوی ستاد آزادسازی 
ســهام عدالت، کســانی که ۱۰ خرداد اقدام به فروش سهام 

عدالت خود کرده اند حدود ۱۶ درصد متضرر شده اند.

بازار مالی

نشست خبری رییس جدید سازمان بورس و اوراق بهادار، دوم تیر 
ماه ســال جاری با حضور خبرنگاران برگزار شــد. در این نشست، 
قالیباف به موضــوع عدم صدور مجوز جدید برای شــرکت های 

کارگزاری اشاره کرد.
حسن قالیباف اصل، رییس سازمان بورس و اوراق بهادار در نشست 
خبری خود، از عدم محدودیت این سازمان برای صدور مجوز جدید 

خبر داد.
وی گفت: ســازمان بــورس و اوراق بهادار، به بررســی وضعیت 
کارگزاری ها در ســایر کشورهای دنیا پرداخته است. باتوجه به این 
امر، ما جزء کشورهایی هستیم که بیشترین تعداد کارگزاری را دارد.

قالیباف اصل اضافه کرد: باوجود تعداد بالای شرکت های کارگزاری 
در کشور، این امر دلیلی بر عدم صدور مجوز جدید برای کارگزاران 

نیست. اما متغیرهایی که باید بررسی شود، افزایش می یابد.
رییس ســازمان بــورس و اوراق بهادار تصریح کــرد: کارگزارانی 
می توانند به بازار ســرمایه کمک کننــد که، خود را تقویت کرده و 
ریسک های بازار را افزایش ندهند. وی افزود: برداشت ما از موضوع 
عدم صدور مجوز جدید برای کارگزاری ها، گرفتن یک تصمیم واحد 
نیست. باید مباحثی مانند ســرمایه، میزان کارمزدها و... را بررسی 
کرد. این مباحث مطرح شده اند و تصمیم اتخاذ شده و نهایی، اعلام 
خواهد شــد. البته زمان اعلام تصمیم، زیاد نخواهد بود و این امر 
در حال بررســی است. قالیباف اصل در پاســخ به سؤال خبرنگار 
اقتصادآنلاین درخصوص انحصار در صنعت کارگزاری اظهار داشت: 
ما راه حل های مختلفی را برای حل این موضوع، بررســی خواهیم 

کرد. زیرا بحث عدم صدور مجوز جدید، تنها یک راهکار ندارد.
رییس سازمان بورس و اوراق بهادار اضافه کرد: من این امر را که 
صنعت کارگزاری رقابتی نیســت، قبول ندارم. زیرا در این صنعت، 

رقابت وجود دارد. اگر به سال های گذشته به غیر از سال گذشته و 
جاری دقت کنیم، صنعت کارگزاری به طور دائم، در یک حاشــیه 

هزینه حرکت کرده است.
وی گفت: در سال جاری، سود کارگزاری ها بالا رفته است. به نظر 
من، توجه زیادی از ســوی جامعه به این موضوع، شــده است. اما 
سازمان بورس و اوراق بهادار به عنوان نهاد ناظر به امر رقم بالای 

مجوز کارگزاری ها، ورود پیدا نکرده است.
قالیباف اصل تصریح کرد: تفکر ما این است که با رشد بازار سرمایه، 
صنعت کارگزاری نیز باید توســعه یابد و کیفیت خدمات را افزایش 

دهد. البته این امر، نفی کننده رشــد همزمان صنعت کارگزاری با 
بازار نیست.

رییس ســازمان بورس و اوراق بهادار اظهار داشت: در طرحی که 
درخصوص موضوع کارگزاران در حال بررسی است، هم گزینه لغو 

مجوز و هم صدور مجوز جدید وجود دارد.
وی افزود: با بررسی هایی که درخصوص این موضوع صورت خواهد 
گرفت، مجوز کارگزاری هایی که نتوانند با رشد بازار سرمایه، شرایط 
رشــد و توســعه خود را فراهم و کیفیت خود را همگام کنند، لغو 

می شود.

سارا محسنی

حسن قالیباف اصل مطرح کرد

لغو مجوز کارگزاری ها با عدم 
همگام سازی کیفیت خود با بازار سرمایه

صدور کارت خرید اعتباری در راستای کمک به فرایند آزادسازی 
ســهام عدالت در کنــار مزایایی کــه به همــراه دارد می تواند 
چالش هایی را نیز به دنبال داشته باشد که باید مورد توجه متولیان 

نظام بانکی کشور قرار گیرد.
پس از تصمیم گیری درباره آزادسازی سهام عدالت و فراهم شدن 
امکان مدیریت آن توســط افراد، در کنار آثار مثبت این تصمیم 
از جمله گســترش جامعه سهامداران کشور، تقویت ضریب نفوذ 
بورس و تحریک تقاضا در اقتصــاد یکی از چالش های مهم در 
این باره، احتمال فروش شــتابزده سهام توسط دارندگان آن و در 
نتیجه برهم خوردن تعادل بین عرضه و تقاضا در بازار سرمایه بود. 
این امر از آن جهت اهمیت دارد که سهام عدالت به حدود پنجاه 
میلیون نفر از افراد جامعه اختصاص یافته اســت و عرضه یکباره 
بخش قابل توجه از ســهام در دست افراد می تواند مشکلاتی از 
قبیــل ایجاد جو روانی منفی در بازار ســرمایه و بروز اختلال در 
روند منطقی بــازار پدید آورد. از ایــن رو دولت تلاش کرد تا با 
اتخاذ سیاست ها و راهکارهای مقتضی همچون تعیین سقف برای 
فروش سهام، فرهنگ سازی برای پرهیز از شتاب زدگی در فروش 
سهام عدالت و مانند آن، تا حد ممکن از بروز چالش های ممکن 
در رابطه با این تصمیم مهم جلوگیری کند و مردم را به داشــتن 
افق بلندمدت تر و ماندگاری بیشتر در سهامداری تشویق کند. از 
سوی دیگر بروز شرایط ویژه در اقتصاد دنیا به دلیل بیماری کرونا 
موجب شــده تا فشار اقتصادی مضاعفی بر اقتصاد خانوار به ویژه 
در بین اقشار آسیب پذیر وارد شود و در نتیجه دولت ها می کوشند 
تا با اجرای سیاســت های حمایتی حتی الامکان از تبعات منفی 

اقتصادی این بیماری بر جوامع بکاهند.
با توجه به لزوم برقراری تعادل در عرضه و تقاضای سهام در بازار 
از یک ســو و نیاز به بهبود وضعیت اقتصادی اقشار آسیب پذیر از 

طریق سیاست های حمایتی از سوی دیگر، دولت تصمیم گرفته 
است تا از طریق فراهم کردن امکان صدور کارت خرید اعتباری 
به پشــتوانه ســهام عدالت، به این دو مقوله دست یابد. به گفته 
سخنگوی ســتاد آزادسازی ســهام عدالت، دارندگان این سهام 
می توانند در ازای ســپردن سهام به عنوان وثیقه، از طریق نظام 
بانکی حداکثر تا میزان ۶۰ درصد از ارزش ســهام خود را کارت 
اعتباری دریافت کنند و با اســتفاده از آن می توانند با مراجعه به 
مراکز خریــد، به صورت اعتباری خرید کنند. همچنین این افراد 
تا یکســال فرصت دارند اعتبار دریافتی را با بانک تسویه کنند و 
در غیر این صورت بانک سهام آنها را تملک خواهد کرد. این امر 
موجب می شــود تا ضمن تأمین مالی دارندگان ســهام عدالت و 
کمک به بهبود وضعیت اقتصادی آنها در شــرایط کنونی، نیاز به 
فروش سهام توسط آنها کاهش یابد و افراد بیشتری سهام خود را 
به عنوان یک دارایی ارزشمند نگهداری کنند. هرچند کم و کیف 
این تصمیم هنوز به طور کامل منتشــر نشده و قضاوت در مورد 
ابعــاد گوناگون آن منوط به آگاهی کامل از جزئیات و ســازوکار 
اجرایی آن است، ولی با توجه به اطلاعات موجود در این رابطه در 
نظر گرفتن چند نکته در خصوص آثار و ملاحظات مربوط به این 

تصمیم می تواند در اجرای بهتر آن کمک کند.
 استفاده از راهکار مذکور توسط دارنده سهام عدالت بر این فرض 
ضمنی اســتوار اســت که بازده مورد انتظار سهام )شامل سود و 
افزایش قیمت( طی یک ســال پس از آن، از هزینه تســهیلات 
دریافتی برای خرید کالا یا خدمات با کارت اعتباری بیشتر است. 
بر این اســاس افراد به جای فروش سهام خود، می توانند منابع 

لازم را از طریــق کارت های اعتباری تأمیــن کنند تا از فروش 
سهام در مقطع فعلی بی نیاز شوند و در آینده از منافع آن بهره مند 
شوند. در عین حال باید توجه داشت که اگر هزینه تسهیلات به 
گونه ای باشد که از جذابیت کارت خرید اعتباری بکاهد )آن گونه 
که در عمده طرح های کارت های اعتباری متداول است و معمولًا 
نسبت به تسهیلات عادی، هزینه بالاتری دارند(، احتمال استفاده 
از این گزینه کمتر و در نتیجه تمایل به فروش سهام عدالت بیشتر 
خواهد شــد. به علاوه بالا بودن هزینه تسهیلات کارت اعتباری 
بــه خودی خود می تواند انگیزه افراد برای نکول در بازپرداخت را 
افزایش دهد. بنابراین توجه به مسئله نرخ گذاری در کارت اعتباری 
و هزینه تسهیلات پرداختی از طریق آن اهمیت ویژه ای دارد و بر 

تصمیم افراد در این رابطه مؤثر خواهد بود.
 پرداخت اعتبار به دارندگان ســهام عدالت از طریق نظام بانکی، 
مستلزم تأمین منابع مالی آن توسط بانک ها و مؤسسات اعتباری 
اســت. اگر مجموع ارزش این سهام را در حال حاضر حدود ۴۰۰ 
هزار میلیارد تومان در نظر بگیریم، طبق آنچه ســخنگوی ستاد 
آزادسازی ســهام عدالت مطرح کرده )سقف ۶۰ درصد(، حداکثر 
تســهیلات پرداختی کارت اعتباری به افــراد ۲۴۰ هزار میلیارد 
تومان است که اگر فرض نماییم ۴۰ درصد از مشمولان بخواهند 
از این تســهیلات استفاده کنند، رقمی در حدود ۹۶ هزار میلیارد 
تومان تســهیلات باید پرداخت شود که معادل حدود یک چهارم 
تسهیلات پرداختی در سال گذشته )نزدیک به ۴۰۰ هزار میلیارد 
تومان( اســت و مبلغ کم وبیش زیادی به شــمار می آید. با توجه 
به بالا بودن حجم معوقات بانکی در کشــور و مشــکل تنگنای 

اعتباری بانک ها، تخصیص این مبلغ به خانوارها و احتمال ناتوانی 
بخشــی از آنها در بازپرداخت تسهیلات کارت اعتباری، می تواند 
با افزایش نســبت مطالبات غیرجاری، بــار مضاعفی را بر نظام 
بانکی کشور تحمیل کند. در این راستا مناسب است حتی المقدور 
سیاست های تشــویقی و تنبیهی مناسبی همچون اعتبارسنجی 
مشمولان توسط بانک ها مدنظر قرار گیرد. البته ناگفته نماند که 
ســخت گیری بیش از حد در مورد اعطای این تسهیلات با توجه 
به جامعه هدف آن نیز چندان پســندیده نیست و به نوعی نقض 
غرض محسوب می شود و لازم است در این خصوص حد مناسبی 

از تعادل رعایت شود.
- با توجه به لزوم کاهش بنگاه داری بانک ها بر اســاس قوانین 
و مقــررات موجود و تأکید بانک مرکــزی بر این مقوله، افزایش 
تملک ســهام وثیقه گذاری شده توسط بانک ها به نوعی حرکت 
در خلاف جهت این سیاســت اســت و می تواند موجب افزایش 
تصدی گری بانک ها در اقتصاد شــود. لذا باید یک سازوکار روان 
و بســیار اثربخش برای تملک ســهام وثیقه و در صورت لزوم 
فروش آن توســط بانک در بازار اتخاذ شود تا با کمترین هزینه 
و بیشــترین سرعت، به وجه نقد تبدیل شــود و موجب افزایش 
بنگاه داری بانک ها در کشور نشــود. در این مقوله نظارت بانک 

مرکزی اهمیت ویژه ای خواهد داشت.
در پایان تأکید بر این نکته خالی از لطف نیســت که همراهی و 
هماهنگی بازار پول و ســرمایه در طراحی و اجرای محصولات 
و راهکارهای نوین تأمین مالی در کشــور )همانند صندوق های 
سرمایه گذاری قابل معامله، اســتفاده از اوراق بهادار در عملیات 
بازار باز، گواهی اعتباری مولد و ...( مشــروط به طراحی و اجرای 
درست آنها می تواند نویدبخش فصل نوینی از تحول اقتصادی با 

همکاری این دو نهاد مهم در کشور باشد.
 *کارشــناس ارشد پژوهشی گروه بانکداری اسلامی پژوهشکده 

پولی و بانکی

خوب و بد صدور کارت اعتباری 
به پشتوانه سهام عدالت

رسول خوانساری *

مهدی کرامتفر

دیدگاه

حکمرانی توسعه اقتصادی
 بر بستر نظام بانکی

اصلاح نظام بانکی می بایست با اصلاحات دیگری در محیط اقتصادی 
همراه باشد تا نهایتاً منجر به بهبود شاخص های اقتصادی شود.

نگرانی های به وجود آمده در ماه های اخیر ناشی از افزایش فشارهای 
بین المللی و بروز ناپایداری در محیط اقتصادی به ویژه به دلیل تاثیرات 
ملی و فرامرزی ویروس کرونا، باعث شده تا دغدغه بسیاری از فعالان 
و ذینفعان اقتصادی، مدیریت بحران و عبور از وضعیت ناپایدار جاری 
باشد؛ این موضوع باعث می شود تا سخن گفتن از پیشرفت و الگوهای 
توسعه ملی نامناسب به نظر برســد. اما باید در نظر داشت که ایران 
اگر می خواهد در مسیر کشــورهای در حال توسعه به معنای واقعی 
قرار بگیرد و ضمن بهبود شــاخص های توســعه ای خود، سطح رفاه 
عمومی را ارتقاء دهد، ناگزیر به اتخاذ سیاست های توسعه ای حتی در 
شرایط غیرمتعارف مانند ماه های اخیر است. در میان عوامل مؤثر در 
برنامه های توسعه ای، به دلایل مختلف، این بانک ها هستند که نقش 
کلیدی در هدایت و تقویت راهبردهای توسعه ای کشور را برعهده دارند 
به همین دلیل ضرورت اصلاح نظام بانکی و توسعه گرا کردن آن در 

صدر برنامه های سیاستگذاران کشور قرار دارد.
اقتصاد ایران به دلایل مختلف نهادی و ساختاری به شدت متکی بر 
نظام بانکی است. علی رغم افزایش حجم بازارهای مالی در سال های 
اخیر، اما به دلیل عمق پایین بازارسرمایه، نظام بانکی نقش محوری 
خود را در تأمین مالی بخش واقعی اقتصاد حفظ کرده اســت. قدرت 
بانک ها در خلق پول باعث شــده است تا بسیاری، بانک ها را عامل 
اصلی تقویــت اقتصاد و یا عمق دادن به بحران ها و نارســایی های 
اقتصــادی بدانند. امــا در هرصورت برخی از کشــورها نظیر ژاپن، 
کره جنوبی و مالزی با نگاه جامع توســعه ای و مدیریت بین بخشــی 
توانسته اند با اســتفاده از ظرفیت واسطه گری وجوه در نظام بانکی و 
استفاده از ابزارهای هدایت اعتباری نسبت به تأمین مالی پروژه های 
واقعی اقتصادی اقدام کرده و علاوه بر رشد اقتصادی از تبعات تورمی 
و ناعادلانــه آن جلوگیری کنند. نمونه های موفــق مذکور می تواند 
تجربیات ارزشمندی را جهت استفاده از این ظرفیت در راستای توسعه 
ملی ارائه کند. بطور مشــخص کره جنوبی که پس از پایان جنگ در 
ســال ۱۹۵۳ تشکیل شد به وضوح وضع نابســامان تری از همسایه 
شمالی خود داشت و با حدود ۱۳۰ دلار درآمد سرانه یکی از کشورهای 
بسیار فقیر جهان به شمار می آمد. اما سیاست های اقتصادی مناسب 
کشــور باعث شــد تا در مدت زمانی کوتاهی کره جنوبی به سرعت 
به ســمت صنعتی ســازی و توســعه یافتگی حرکت کند. در آخرین 
بررســی ها، ارزش اقتصاد کره جنوبی ۴۰ برابر همسایه شمالی خود 
و در سرانه تولید ناخالص داخلی هم ۲۲ برابر شده است. این ها همه 
نشانه ای از موفقیت حکمرانی اقتصادی کره جنوبی است که می تواند 

برای ایران نیز دستاوردهایی داشته باشد.
یکی از دلایل اثربخشــی بررســی تجربه توســعه کره برای ایران، 
شباهت هر دوکشور از حیث اهمیت نظام بانکی و بازار پول در هدایت 
اقتصادی اســت. در کره نیز نقش بانک ها در آغاز و تقویت توســعه 
اقتصادی قابل انکار نیســت. سیاســت ها و اقداماتی که ژنرال پارک 
چون هی در این زمینه از ســال ۱۹۶۳ آغاز کرد ســنگ بنای نوعی 
همگرایی نظام بانکی و حکمرانی توسعه را بنا نهاد و این هم افزایی 
منجر به ظهــور معجزه اقتصادی در کره جنوبی شــد. فرایندی که 
دستاوردهای آن را می توان در سال های اخیر دید. همگرایی بانکداری 
و توسعه در کره می تواند درس های زیادی را برای ایران داشته باشد 

که مهمترین آن معجزه تسهیلات سیاستی و هدایت اعتباری است.
اگرچه هدایت اعتباری در ایران نیز ســابقه داشــته و در بسیاری از 
بســته های اعتباری بانک مرکزی و حتی مباحــث مربوط به قانون 
عملیاتــی بانکداری بدون ربــا موضوع هدایت اعتبــاری و تقویت 
بخش های مختلف اقتصادی مانند کشاورزی، خدمات و صنعتی مورد 
تاکید قرار گرفته، لیکن بررسی تجربه کره بیانگر اقتدار حاکمیتی در 

تخصیص اعتبارات بانکی به بخش های پیشروی هدف بوده است.
پس از ملی سازی بانک ها در کره جنوبی، هدایت اعتباری به منظور 
تخصیــص منابع پولی به بخش ها و حتــی کارخانه های هدف در 
دســتور کار قرار گرفت. برای جلوگیری از سوء استفاده بخش های 
پیشرو از حمایت های بانکی، رصد و پایش آنها بطور مستمر از سوی 
دولت پیگیری شــد و حتی کارخانه های غیربهره ور و دارای ضعف 
مدیریت به ورشکستگی کشیده شدند. شرکت های عمدتاً خانوادگی 
کره ای تحت عنوان چایبول )مانند سامسونگ و هیوندای( توانستند 
با اســتفاده از منابع مالی تخصیص یافته از ســوی بانک ها تبدیل 
به امپراتوری های بزرگ اقتصادی شــوند و پایه های توسعه و اقتدار 
اقتصادی کره جنوبی را تشــکیل دهند. از سوی دیگر در سال های 
۱۹۶۱ تا ۱۹۸۲ نرخ تســهیلات اعطایی بــه بخش های هدف به 
وضوح از ســایر بخش ها کمتر بود و همین امر موجب شد تا حتی 
نرخ تســهیلات اعطایی به صنایع پیش رو از نرخ تورم کمتر باشــد 
و از ایــن رو فعالان اقتصادی به منابــع پولی ارزان قیمت و حتی با 
نرخ منفی دسترســی داشتند. البته در کشور ما هم شاهد این دست 
حمایت های بانکی از بخش واقعی اقتصاد بوده ایم اما چرا در کره این 
موضوع منجر به معجزه اقتصادی شــد و در ایران شاهد آن نتیجه 
نبودیم؟ باید در پاســخ گفت که سیاست های اعتباری و همگرایی 
بانک ها با امر توســعه شرط لازم هست اما کافی نیست. اگر بهبود 
فضای کســب و کار، ایجاد مدل بومی توسعه و اهتمام سراسری به 
آن، تعامل با اقتصاد جهانی و نظارت مستمر بر بخش های اقتصادی 
همراه نباشــد، الگوهای بانکی توســعه ای نه تنها منجر به بهبود 
شاخص های اقتصادی نمی شود بلکه می تواند فسادزا شده و منجر 

به توزیع ناعدالتی شود.

ایمان اسلامیان
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کشور در یک قدمی خاموشی

  هم زمان با افزایش قابل توجه دما در نقاط مختلف کشور و استفاده 
هرچه بیشــتر از سیستم های سرمایشــی، پیک مصرف روز گذشته 
بــه ۵۶ هزار و ۱۲ مگاوات رســید که همین مســاله احتمال وقوع 
خاموشــی در کشور را افزایش داده اســت.این گزارش حاکی است، 
میزان مصرف برق در زمان مشــابه سال گذشــته ۵۲ هزار و ۷۸۱ 
مگاوات بوده که در مقایســه با میزان مصرف روز گذشته از افزایش 
۳ هزار و ۲۳۱ مگاوات برخوردار بوده اســت. در این رابطه مصطفی 
رجبی مشــهدی سخنگوی صنعت برق با بیان این که تغییرات این 

چنین باعث بروز نگرانی هایی در میان دســت اندرکاران شده است، 
تصریح کرد: در حالی که هنوز وارد تابســتان نشــده ایم، ۱۵ استان 
پیک مصرف برق ســال گذشته را شکســته و ارقامی بالاتر را ثبت 
کرده اند. ســخنگوی صنعت برق از اســتان های اصفهان، خرسان 
رضوی، شــمالی و جنوبی، فارس، بوشهر، چهارمحال و بختیاری و 
آذربایجان های غربی و شــرقی، اردبیل، کرمان، زنجان، قزوین، یزد 
و سیستان بلوچستان به عنوان استان هایی یاد کرد که پیک مصرف 
برق سال گذشته را پشت سرگذاشته و با افزایش مصرف برق نسبت 

به سال ۱۳۹۸ روبه رو شده اند.
خاموشی به کشور نزدیک شد ��

وی در عیــن حال تاکید کرد: با توجــه به ظرفیت های تولید برق و 
نیروگاه های در مدار، اگر مصرف به بیش از ۶۰ هزار مگاوات افزایش 
یابد، با مشکلاتی در تأمین برق مواجه خواهیم شد و حتی شاید ناچار 
به اعمال محدودیت شــویم. سخنگوی صنعت برق با بیان این که 
همه پرســنل این صنعت به صورت مداوم در تلاشند تا محدودیتی 
اعمال نشود، خاطرنشــان کرد: با این حال نیروگاه های کشور توان 
تولید ۶۰ هزار مگاوات برق را دارند و در صورتی که مصرف به بیش 
از این مقدار افزایش یابد، با محدودیت هایی مواجه خواهیم شد که در 
این شرایط برای تأمین برق پایدار، بخصوص در استان های گرمسیر 

کشور، بیش از هر زمان دیگر به مدیریت مصرف برق نیازمندیم.

انرژی

روند خصوصی ســازی و توسعه صنعت پتروشیمی ایران در بخش 
بالادستی خصوصی و خصولتی، متاسفانه این روزها یکی از مواردی 
اســت که دلیل ضایع شــدن بخش مهمی از منابــع ملی به نفع 

اشخاص و افراد را در آن می توان جستجو کرد.
یکی از زمینه های پولشــویی در کشــور این روزهــا ورود بخش 
خصوصی و خصولتی به عنوان سرمایه گذار در ایجاد شرکت ها در 
بخش بالادستی صنعت پتروشیمی است. در صورتی که با توجه به 
وجود منابع غنی گازی و نفتی در ایران و نوع سودآوری شرکت های 
پتروشیمی در بخش بالادستی، درست این بود که سیاست گذاران 
دولتی به جای اینکه صنایع بالادســتی و خوراک آن را به صورت 
رانتی با مبالغ و قراردادهای عجیب به بخش خصوصی واگذار کنند 
و در بخــش مواد اولیه چنین رانت بزرگی در صنعت پتروشــیمی 
ایران به عنوان یکی از منابع احتمالی فســاد اقتصادی و سیاســی 
فراهم آورند، با ایجــاد انگیزه و زمینه برای ورود بخش خصوصی 
به صنایع پایین دستی هم موجب توسعه و رونق صنعتی می شدند 
و هم ارزش افزوده را به جای خام فروشی مبنای برنامه توسعه در 

این صنعت قرار می داند.
شــاید برای عده ای مشخص نباشد امروز وقتی از رانت در صنعت 

پتروشیمی صحبت می کنیم، دقیقاً از چه فرصتی حرف می زنیم؟
کافی است بدانیم این صنعت به دلیل برخورداری کشور ما از منابع 
اولیه و زیر ساخت و نیروی انسانی ارزان، مهم ترین پشتوانه دولت 
برای کنترل و هدایت بازار به جای رانتی کردن و درگیر کردن بازار 

با منابع مالی بادآورده می توانست باشد.
اینکه تفکر در صنعت نفت به جای آنکه معطوف به خصوصی سازی 
در حوزه های جانبی اســتخراج و پالایش از یک ســو و از ســوی 
دیگر توســعه صنایع پایین دســتی صنعت پتروشیمی شود، دقیقاً 
برعکس عمل کرده و معطوف به واگذاری پالایشــگاه ها به عنوان 
بخش اســتراتژیک صنعت و واگذاری صنایع پتروشیمی در بخش 
تولید مواد اولیه شــده است، نشــان می دهد که چه اندازه نگاه و 

سیاســت گذاری اقتصادی در این بخش درگیر اشتباهات راهبردی 
شده است.

معنــای ملی بودن صنعت نفت و مناقشــه واگذاری رانتی صنعت 
بالادستی پتروشیمی

“ملی بودن صنعت نفت” زمانی که دکتر مصدق مبارزه خود را برای 
پــس گرفتن آن از دولت انگلیس آغاز کرد، معطوف به این مفهوم 
بود که ســرمایه ملی که باید در اختیار دولت و مردم برای تضمین 
آینده کشور باشد در دست دلالان بزرگ استعماری نفت در انگلیس 
و سپس شرکت های آمریکایی نباشد که پسمانده ثروت حاصل از 
آن را به ملت بدهند. قرار بود با ملی شــدن نفت منابع ملی شامل 
نفت و بعدتر گاز و محیط زیست و دریا با کمترین هزینه در اختیار 

دلالان جهانی برای غارت ثروت کشور نباشد.
چه کسانی موفق شدند شرکت های پتروشیمی را بخرند یا بسازند؟

در خصوص صنعت پتروشــیمی و پالایش در ســطح بالادستی، 
واگذاری هــای رانتی ایــن صنعت ابتدا به اشــخاص و گروه های 
خصوصــی و ســپس دادن مجوز به ایشــان، در کنــار واگذاری 
بخش های مختلف این صنعت بهم پیوسته به بخش های خصولتی 
بی تجربه؛ اساس بزرگترین ضربه اقتصادی به کشور در حوزه منابع 

ملی بوده و هست.
اگر امروز باید رد تمام مفاســد اقتصــادی را به نوعی در پول های 
سرگردان و منابع سرگردان این صنعت دید که به جای مبدل شدن 
به پشتوانه ملی توسعه مبدل به دشمن توسعه شده اند، باید نخستین 
انتقاد را به تفکر نعمت زاده و همراهان او در صنعت وارد دانســت 
که بدون در نظر گرفتن این مسائل و آنچه امروز پیش آمده است، 
اقدام به خصوصی سازی صنعت پتروشیمی بدون درک عواقب آن 
کردند. اما تداوم این روند در دولت های بعد اساس ظلمی بزرگ در 

حق صاحبان اصلی ثروت در کشور بوده است.
هلدینگ فارس، نوش دارو یا…! ��

چه کسی است که نداند تشکیل هلدینگ بزرگ خلیج فارس اگرچه 

با توجه به شرایط موجود تنها فرصت باقی مانده برای کنترل دولتی 
بر این بخش بالا دستی صنعت بود، اما با وجود شرکت ملی صنایع 
پتروشیمی و وابســتگی هر دو مجموعه به دولت کاری بیهوده و 
عبــث بود که ناشــی از درک به وجود آمده در اشــتباه بودن این 

واگذاری ها بوده است.
امروز همه بخش های دولتی اقتصاد که به صنعت پتروشیمی وارد 
شده اند به انواع مختلف درگیر دلالی مواد اولیه، خرید و فروش ارز 
بــه صورت خارج از چهار چوب و ضربه زدن به منابع ذاتی صنعت 
در بخش انسانی و تکنولوژیک شــده اند که در این میان از دست 
رفتن چندین شرکت پتروشیمی بزرگ و قدیمی حاصل این روندها 

بوده است.
چگونه بخش خصوصی و خصولتی را می توان از بالادست به  ��

پایین دست صنعت پتروشیمی هدایت کرد؟
در خصــوص گروه هــای مختلف خصوصــی و خصولتی فعالیت 
چــه راهی وجود دارد جز اینکه دولت یــا با گران کردن خوراک و 
هزینه های بهره برداری از منابع زیســت محیطــی و و غیره و در 
عوض دادن تسهیلات در بخش صنایع پایین دستی و معافیت های 
لازم انگیزه ها را از آن برای ادامه فعالیت در صنایع بالادستی گرفته 
و ایشان را معطوف به حوزه پایین دستی کرده و مجدداً اختیار این 
صنعت را به عنوان صنعتی مادر و اســتراتژِک برای مدیریت منابع 

ملی در دست بگیرد؟
گروه پتروشــیمی باختر و دیگــر بخش های خصوصی که باید  ��

جایشان عوض شود

در نظــر نگارنده گروه هایــی مانند گروه پتروشــیمی باختر امروز 
لازم اســت از طریق افزایش مالیات و هزینه های تولید در بخش 

بالادستی تشویق به حضور در صنایع پایین دستی شوند.
در نظر داشته باشــید در تمام دنیا صنایع استراتژیک، صنایع ملی 
هســتند، در کشــور ما با وجود زمینه های رانت و فســاد به جای 
واگذاری صنایع مادر باید پایین دست آنها واگذار و خصوصی شود 
و در بالادســت از این صنایع با وجود منابــع ارزان اولیه به عنوان 

پشتوانه اقتصاد ملی بهره برداری شود.
سرنوشت پتروشیمی های فارابی، آبادان، اصفهان و شیراز ��

نگاهی به سرنوشت شرکت پتروشــیمی فارابی، وضعیت شرکت 
پتروشــیمی اصفهان و شــیراز و وضعیت بغرنج مدیریتی در سایر 
بخش های این صنعت نشــان می دهد که بهتر اســت این مسیر 
عوض شود، بهتر اســت تجمیع در این صنعت مادر ابتدا در قالب 
یک هلدینگ ملی با هدایت شرکت ملی صنایع پتروشیمی و وزارت 
نفت شــکل گرفته و سپس بخشی از منابع آن به صورت سوبسید 
در اختیار بخش ها و گروه های خصوصی برای ایجاد صنایع پایین 

دستی رقابتی در کشور قرار گیرد.
صنعت پتروشــیمی ایران اگر امروز دچار بیماری است به این دلیل 
است که به جای توسعه صنایع پایین دستی این بخش، و به دلیل 
وجود رانت گروهای مختلف اقتصادی که بعضاً منابع درآمد و ثروت 
ایشان نیز شفاف نیست، علاقه مند به حضور در بخش بالادستی به 
سبب سوبسیدها و چرخه پولشویی است که می توانند با کمک خام 

فروشی در این بخش بدست آورند.

داریوش معمار 

رانت در صنعت پتروشیمی چیست؟

بررسی نتایج و عواقب خصولتی سازی رانتی
۲.۷ میلیارد لیتر مازوت آماده سوختن
 وقتی نیروگاه ها به انباری برای 

سوخت مایع تبدیل می شوند

درحالی روزهای پیک بار مصرف برق فرارســیده که شرکت 
ملــی پخــش فرآورده های نفتــی خبر از جهــش ۸ برابری 

ذخیره سازی سوخت مایع در نیروگاه ها را می دهد.
 اخیراً فیلمی از انتشار آلودگی ناشی از استفاده از سوخت مایع 
در نیروگاه نکاء منتشــر شــد که واکنش مسئولان این واحد 
صنعتی را در پی داشــت. این پاسخ ها حاکی از آن بود که به 
دلیل در دســترس قرار نگرفتن ســوخت گاز از سوی وزارت 

نفت، نیروگاه مجبور به سوزاندن سوخت مایع است.
چند روز پیش نیز آمارهایی از ســوی مدیرعامل شرکت ملی 
پخش و همچنین شــرکت مادرتخصصــی تولید نیروی برق 
حرارتی در خصوص جهش مصرف سوخت مایع در نیروگاه ها 
منتشر شد که صحبت های مسئولان نیروگاه نکا درباره اجبار 

به سوزاندن سوخت مایع را تأیید می کند.
در این بین ویس کرمی مدیرعامل شرکت پخش فرآوردهای 
نفتی بــا تاکید بر اینکه امســال میزان ســوخت تحویلی به 
نیروگاه ها به شدت افزایش پیدا کرده و نسبت به مدت مشابه 
سال گذشته روند صعودی داشته است، گفت:  روزهای پایانی 
بهمن و اوایل اسفندماه سال گذشته حجم ذخیره سازی نفتگاز 
در نیروگاه هــا حدود ۳۰۰ میلیون لیتر بــوده که این رقم هم 
اکنون به بیش از دو میلیارد و ۳۰۰ میلیون لیتر رســیده است. 
 وی با اشاره به اینکه خردادماه امسال شاهد افزایش بی سابقه 

مصرف ســوخت نفتگاز در نیروگاه ها بوده ایم، ادامه داد: رشد 
محســوس اوج بار و جهش مصرف برق امسال موجب شده 
اســت تا ســیزدهم خردادماه حدود ۶۰ میلیون لیتر نفتگاز در 
نیروگاه ها مورد استفاده قرار گیرد. این آمارها و همه موید آن 
است که با وجودی که وزارت نفت از افزایش تولید گاز طبیعی 
در کشور خبر می دهد اما در هنگام لزوم و بهره برداری صنایع 

سنگین با چالش های متعددی مواجه هستند.
از ســوی دیگــر محســن طرزطلــب مدیرعامل شــرکت 
مادرتخصصی تولید نیروی برق حرارتی نیز اخیراً اعلام داشته: 
پارســال ۵۰ درصد گازوئیل و ۳۰ درصــد مازوت تولیدی در 

کشور توسط نیروگاه های تولید برق استفاده شد . 
این مقام مســئول در مورد افزایش ذخیره ســازی سوخت در 
نیروگاه ها گفت: اکنون حدود ســه میلیارد و ۸۰۰ میلیون لیتر 
از مخازن ذخیره نیروگاه ها به ســوخت گازوییل و دو میلیارد و 
۷۰۰ میلیون لیتر نیز به ســوخت مازوت اختصاص پیدا کرده 

است . 
به گفته طرزطلب مجموع ســوخت مایع تحویلی به نیروگاه ها 
در ســال گذشته ۱۳ میلیارد و ۸۲۱ میلیون لیتر بوده که حدود 
چهار میلیارد و ۲۸۹ میلیون لیتر از این رقم نفت کوره و بیش 

از ۹.۵ میلیارد لیتر گازوییل بوده است . 
حــال این آمار و ارقام اعلامی از ســوی مدیران دولتی موید 
جهش مصرف سوخت مایع در نیروگاه های کشور است و این 
درحالیســت که بارها و بارها بر کاهش میزان مصرف سوخت 
مایع نیروگاه هــا به جهت جلوگیری از آلودگی های زیســت 

محیطی تاکید شده بود.

واریزی پول صادرات بنزین به 
ونزوئلا به خزانه ایران

عضو مجمع تشــخیص مصلحت نظام گفت: درآمد حاصل از 
صادرات بنزین به ونزوئلا به خزانه ایران واریز شده است.

علی آقا محمدی عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام ایران، 
با اشــاره به توان صادرات فرآورده های نفتی ایران به ســایر 
کشورها اذعان داشت: برای فروش فرآورده های نفتی مصداق 
بارز ارســال ۵ نفتکش ایرانی حامل بنزین به کشــور ونزوئلا 

است.
آقامحمــدی ادامه داد: برای دریافــت پول بنزین های فروش 
رفته به ونزوئلا مشــکلی نداریم و پول ۵ نفتکش ارسالی به 
خزانه کشور واریز شده اســت. این رقم تحت عنوان شرکت 
پخش فرآورده های نفتی و وزارت نفت در خزانه قرار می گیرد 

و از این بابت مشکلی وجود ندارد.
عضو مجمع تشــخیص مصلحــت نظام ایران افــزود: تنها 
اروپایی ها و کره ای ها در پرداخت پول به ما مشــکل دارند و 

مابقی مشکلی از این دست ندارند.
وی در رابطه با اینکه توان تبادل فرآورده های نفتی در سطوح 
مختلف هم وجود دارد، گفت: برنامه پیش ِ روی ما درونگرایی 
صادرات فرآورده هاست یعنی به سمتی برویم که صادرات خام 
به صفر برســد چرا که ما هم اکنون مازاد فرآورده های نفتی 

داریم و خوشبختانه فرآورده فروش شده ایم.

بازتاب

تثبیت قدرت 

ایران در 

خاورمیانه با از 

سرگیری سوآپ 

نفت

ایران می تواند با از سرگیری سوآپ نفت و گاز کشورهای همسایه، علاوه 
بر کســب درآمد و کاهش هزینه انتقال انرژی به شمال کشور،  موقعیت 

اقتصادی و سیاسی خود را در خاورمیانه تثبیت کند.
در دنیــای امروز تجارت و روابط بین المللی در اکثر موارد مکمل یکدیگر 
هســتند تا آنجا که هر کشوری که توانسته سهم بزرگتری از اقتصاد دنیا 
را به دست آورد، نقش موثرتری نیز در روابط سیاسی جهان داشته باشد.

به طور مثال چین به پشــتوانه سهم ۱۵ درصدی خود در اقتصاد دنیا، به 
عنوان قدرت بزرگ سیاســی جهان نیز شناخته می شود. این موضوع در 

سطوح کوچک تر نیز البته قابل تعمیم است.
کشــورها در مناطق مختلف اثرگذاری خود را نه تنها به واســطه قدرت 
سیاســی بلکه با تکیه بر توان اقتصادی خود تعریف می کنند بنابراین هر 
کشوری اگر بتواند در مناسبات منطقه ای سهم بزرگتری داشته باشد، به 

همان میزان در سیاست گذاری ها نیز فعال تر خواهد بود.
این موضوع در مناطق حساسی مانند خاورمیانه اهمیت بیشتری دارد زیرا 
تغییرات در این منطقه بیش از هر چیز بر اقتصاد و انرژی بنا شده است.

از همین رو کشــورهای این منطقه هر کدام به نوعی در تلاشند تا سهم 
خود را از اقتصاد و بازار انرژی افزایش دهند.

در این میان ایران از نظر جغرافیایی شــرایط ویژه ای دارد. ارتباط ایران با 
آب های آزاد در جنوب و کشورهای آسیای میانه در شمال باعث شده تا 

بتواند نقش هاب انرژی منطقه را داشته باشد.
نقشی که در دهه های گذشته مورد توجه قرار گرفت و ایران تلاش کرد 

تا با ایجاد کریدور شمال-جنوب این نقش را فعال تر کند.
از سوی دیگر اغلب ذخایر انرژی ایران در مناطق جنوبی و حاشیه خلیج 

فارس قرار دارد و ایران برای تأمین انرژی استان های شمالی خود هزینه 
زیادی را متحمل می شود.

همچنین کشورهای آسیای میانه اغلب محصور در خشکی هستند و به 
دنبال مسیری کم هزینه برای دستیابی به آب های آزاد می گردند.

اینجا است که نقش ایران می تواند پررنگ تر شود تا علاوه بر تأمین پایدار 
و کم هزینه انرژی در شمال،  از موقعیت خاص خود نیز کسب در آمد کند.

در کنــار آن با ایجاد روابط تجاری و اقتصادی با همســایگان می تواند 
جایگاه خود را به عنوان کشوری اثرگذار در سیاست های منطقه ای تثبیت 
کند. در این میان از سرگیری سوآپ نفت می تواند مؤثر باشد. آنچه امروز 
به عنوان ســوآپ در معاملات نفتی مطرح می شود به زبان ساده به این 
مفهوم است که دولت یا تجار بخش خصوصی، نفت یا گاز را در یک مرز 
کشور از همســایگان دریافت می کنند و در مرز دیگر به افراد مورد نظر 

آنان تحویل می دهند.
بنابراین ایران می تواند نفت را از همسایگان شمالی دریافت کند و آن را 
در شــمال کشور به مصرف برساند. در مقابل نفتی با همان کیفیت را در 
بنادر جنوبی کشور به مشتری همسایگان شمالی تحویل دهد و بابت این 

خدمت، مبلغی را به عنوان کارمزد دریافت کند.
همچنین سوآپ نفت علاوه بر آنکه گسترش روابط اقتصادی و دستیابی 
به بازار مصرف آن کشــورها برای فروش محصــولات داخلی و ایجاد 
اشــتغال داخلی و توزیــع درآمد و نیز بروز تعریــف فعالیت های تجاری 
مرتبط و جدید در راســتای حفظ و تأمین هرچه بیشــتر منافع ملی را به 
همراه دارد می تواند به تشــویق ســرمایه گذاران داخلی و خارجی نسبت 
به ســرمایه گذاری در زمینه تجهیزات وتاسیسات زیربنائی برای ترانزیت 

سوخت نیز کمک کند.
در بعد سیاســی نیز فراهم شدن منافع سیاســی از طریق وابسته کردن 
کشورهای حوزه مرز شمالی کشــور و در نتیجه تحکیم وتقویت روابط 
سیاسی و ثبات سیاسی در منطقه، تأمین منافع سیاسی-امنیتی از طریق 
توسعه نفوذ در کشــورهای صادرکنندگان نفت از مسیر ایران و کاهش 
نفوذ و اثرگذاری شرکت های آمریکائی و اروپایی در گلوگاه ورود انرژی به 
شمال کشور و مسیرخزر )دریای مازندران( – خلیج فارس با حضورجدی 

شرکت های ایرانی در منطقه مزبور و تجارت سوآپ به دست می آید.
با وجود این منافع اما در دولت دهم، سوآپ نفت از سوی وزیر نفت وقت 
متوقف شد. توقفی که علاوه بر عدم النفعی که برای ایران به دنبال داشت 
می تواند در شــکایت کشور همسایه، ایران را مجبور به پرداخت خسارت 

کند زیرا ایران به صورت یک طرفه از قرارداد خارج شده است.
در دولــت تدبیر و امید اما از همان ابتدا تلاش شــد تا ســوآپ نفت از 
سرگرفته شــود. موضوعی که به همان دلیل خروج یک طرفه ایران از 
قرارداد مشــکل خواهد بود زیرا بازیابی اعتماد از دست رفته کشورهای 
همسایه موضوعی زمان بر است که در کنار تحریم های آمریکا و مشکل 

در نقل و انتقال پول سخت تر از همیشه خواهد بود.
با این حال اهمیت رونق این کار آنچنان زیاد اســت که دیماه گذشــته 
نمایندگان مجلس طی مصوبه ای خدمات معاوضه )ســوآپ( نفت خام، 
فرآورده هــای نفتی )بنزین، گازوئیل، نفت کوره، نفت ســفید، گازمایع و 
سوخت هوایی( و گاز طبیعی را از پرداخت مالیات و عوارض معاف کردند 
تا مســیر بازگشت به ســوآپ که برای ایران منافع اقتصادی،  سیاسی و 

امنیتی به دنبال دارد را هموار کنند.

امضای بزرگترین قرارداد انرژی سال جهان
بزرگترین قرارداد سرمایه گذاری در زیرساخت 
انرژی در خاورمیانه و بزرگترین قرارداد انرژی 
جهان در ســال ۲۰۲۰ به ارزش ۲۰.۷ میلیارد 
دلار میان شش شــرکت و شرکت ملی نفت 

ابوظبی )ادنوک( امضا شد.
کنسرسیومی از شــش سرمایه گذار جهانی در 
راستای توافق با ادنوک، ۱۰.۱ میلیارد دلار برای 
خرید ۴۹ درصد سهم در شرکت »خط لوله گاز 
ادنوک« که یک مجموعه تازه تاســیس است، 
هزینه خواهند کــرد و از حق لیزینگ ۳۸ خط 
لوله برخوردار خواهند شد. ادنوک عمده سهام 
به میزان ۵۱ درصــد و مالکیت خطوط لوله را 
خواهد داشــت و مدیریــت فعالیتها را برعهده 

داشته و مسئول هزینه سرمایه خواهد بود.
شــرکت ادنوک اعــام کرد که ایــن توافق 
بزرگترین قرارداد سرمایه گذاری در زیرساخت 
انرژی در منطقه و بزرگترین قرارداد در ســطح 
جهانی در ســال ۲۰۲۰ اســت. همچنین این 
توافق بخشی از اســتراتژی شرکت ملی نفت 
امارات متحده عربی برای جذب سرمایه گذاری 

و حداکثر کردن ارزش دارایی هایش است.
این شش شرکت شامل GIP، شرکت مدیریت 
دارایــی بروک فیلد، صندوق ســرمایه گذاری 
دولتی GIC سنگاپور، هیات طرح بازنشستگی 
معلمان اونتاریو، شرکت سرمایه گذاری و اوراق 

بهادار nH و Snam هستند.
ســلطان الجابر، مدیر اجرایی گــروه ادنوک و 
وزیر کشــور امارات متحده عربی اظهار کرد: 
مــا از تکمیل این قــرارداد خوشــحالیم و بار 
دیگر با بزرگترین سرمایه گذاران موسسه ای و 

زیرساخت جهان شریک شدیم.
بر اساس گزارش شبکه CnBC، الجابر گفت: 
ایــن قرارداد به ادنوک اجازه می دهد ســرمایه 
گذاری مجدد مســئولانه ای داشــته باشــد و 
فعالیتهایی که ســوددهی بالاتر دارند را تامین 

مالی کند.
وی همچنین گفت: نشانه هایی از کاهش اشباع 
عرضه بازار نفت تحت تاثیر توافق کاهش تولید 
اوپک پاس و بهبود تقاضا در سراســر جهان 

وجود دارد.

زمان آغاز جنگ قیمت نفت بعدی

بازارهای معدودی نسبت به نفت شیل آمریکا از بحران ویروس کرونا ضربه شدیدتری 
دیده اند و اگرچه شاخصهای قیمت نفت بازار جهانی از افت تقاضا برای نفت، کمبود 
فضای ذخیره ســازی نفت و جنگ قیمت میان ســران اوپک پاس آسیب دیدند اما 
نفت برنت هرگز منفی نشــد. در آمریکا وضعیت متفاوت بود و نه تنها وست تگزاس 
اینترمدیت در ۲۰ آوریل به زیر صفر ســقوط کرد بلکه در یک رویداد باورنکردنی، به 

منفی ۴۰ دلار در هر بشکه رسید.
قیمتهای نفت از آن زمان بهبود یافته اند اما قیمتهای نفت شــیل به ۴۰ دلار در هر 
بشــکه که قیمت مورد نیاز برای سودآوری صنعت شیل آمریکاست، بازنگشته است. 
بنابراین عجیب نیســت که موج ورشکستگی تولیدکنندگان، تعطیلی چاه های نفت و 

اخراج ده ها هزار کارگر  منطقه پرمیان باسین تگزاس را فراگرفته است.
این رکود شــدید باعث شده است بسیاری به این فکر کنند که وضعیت صنعت نفت 
شیل پس از بهبود از بحران کرونا به چه شکل درخواهد آمد. بلومبرگ در گزارشی پیش 
بینی مطرح کرد که ممکن است شوکی برای این صنعت باشد. طبق گزارش بلومبرگ، 
زمانی که بازار نفت از بحران ویروس کرونا خارج شود، ممکن است وابستگی بیشتری 
به نفت اوپک پیدا کند.در حال حاضر چنین اتفاقی به وقوع نپیوسته است. فعا اوپک 
و متحدانش به منظور تقویت قیمتها در شــرایط پاندمی ویروس کرونا و افت تقاضا، 
تولید میلیونها بشــکه نفت را کاهش داده اند و اوپک پاس تایید کرده که محدودیت 
عرضه را تا ســال ۲۰۲۲ ادامه خواهد داد. اما وضعیت فعلی صنعت نفت ممکن است 
فرصت منحصری را برای اوپک فراهم کند تا بار دیگر به جایگاه تولیدکننده برتر بازار 

نفت دســت پیدا کند.میشله دلا ویگنا، مدیر تحقیقات صنعت انرژی در گروه گلدمن 
ساکس در این باره به بلومبرگ گفت: از نقطه نظر سهم بازار نفت، اوپک در سالهای 
آینده برنده خواهد بود. ســرمایه گذاری اندک در سایر بخشهای صنعت نفت به نفع 
اوپک تمام می شود. همه این پیش بینی ها باید محتاطانه دیده شود زیرا برای نخستین 
بار نیســت که چنین چشم اندازی برای اوپک تصور می شــود. در یک دهه گذشته 
هشــدارهای زیادی درباره کمبود ســرمایه گذاری پس از ریزش قیمت نفت در سال 
۲۰۱۴ و ایجاد شکافی در عرضه و پر شدن آن توسط اوپک مطرح شد اما این کمبود 

هیچ گاه اتفاق نیفتاد و نفت شیل آمریکا تاب آوری غیرمنتظره ای از خود نشان داد.
آیا نفت شیل آمریکا می تواند دوباره نوعی رنسانس را تجربه کند. برخی از کارشناسان 
چنین تصوری دارند. به گفته دانیل یرگین، تاریخ شــناس نفت برنده جانده پولیتزر و 
نایب رییس موسســه آی اچ اس مارکیت، در آزمونی که صنعت نفت شیل آمریکا در 
حال گذراندن آن است، ممکن است منطقه پرمیان باسین تنها منطقه نفت شیل باشد 
که بیشــترین تاب آوری و تولیدکنندگان دارای سرمایه را در اختیار داشته باشد و این 

صنعت نسبت به گذشته در وضعیت بهتری ظاهر شود.
یرگین تنها کارشناســی نیســت که چنین دیــدگاه خوش بینانــه ای دارد. برخی از 
کارشناسان پیش بینی می کنند که تعطیلی چاه های نفت و کاهش ظرفیت تولید یک 
شــکاف عرضه ایجاد خواهد کرد و باعث می شود قیمتهای نفت پس از بهبود تقاضا 
صعود کند. بعضی از کارشناســان حتی پیش بینی می کنند که در آینده نه چندان دور 

قیمت هر بشکه نفت به ۱۰۰ دلار می رسد.
اما هنوز خیلی زود است بگوییم آیا این پیش بینی ها در خصوص ایجاد شکاف عرضه 
بی پایه و اســاس هســتند یا این بار واقعا اوضاع متفاوت خواهد کرد. اما نشانه های 
اولیه حاکی از آن اســت که اوپک ممکن است از دور فعلی کاهش تولید در وضعیت 

قوی تری خارج شود.

زهرا وثوقی
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حمل ونقل

انضباط سازمانی، 

ساز و کار 

پیشگیری از 

سانحه

مدیرعامل راه آهن:

نظارت بر اجرای 

پروتکل های بهداشتی 

در حوزه ریلی 

تشدید می شود

مجــازات باید پیامد کوتاهی و تخلف از مقررات فنی و 
کیفیت باشد، نه پیامد سانحه. برخی از دستورالعمل های 
فنی و مواردی که برای پیشــگیری از سوانح ریلی باید 

کنترل شوند به شرح زیر هستند:
- گریس جعبه یاتاقان

- تیزی چرخ
- شکستگی فنرها

- سایش دهانه قلاب
- وضعیت شیرهای هوای واگن ها

- تیزی و سایش سوزن
- محکم بودن پیچ پابند

- محکم بودن اتصالی ریل ها
- شکستگی ریل/ جوش درز ریل

- سلامت فرمان ها و سوزنها و چراغ ها ... .
عدم رعایت این دســتورالعمل ها و سســتی در انجام 
این کنترل ها می تواند ســال ها ادامه داشــته باشــد و 
هیچ ســانحه ای رخ ندهد. عدم وقوع سانحه به معنای 

موفقیت سازوکار پیشــگیری از سانحه در شبکه ریلی 
نیست. همچنین مجازات مسببین سوانح پس از رخداد 
آن هم اثر بخش نیســت و باعث پیشــگیری از تکرار 
حادثه نمی شــود. پیشــگیری از بروز سانحه از طریق 
حذف پتانسیل های وقوع آن ممکن است. این که مزایا 
و حقوق و یا حتی پســت سازمانی کسانی که کوتاهی 
آنها موجب ســانحه شــده است را ســلب کنیم هیچ 
کمکی به پیشــگیری از وقوع سانحه بعدی نمی کند. 
اگر می خواهیم مزایا و حقوق و پست سازمانی کسانی 
که کوتاهی کرده اند را ســلب کنیم باید این کار را در 
هنگامی انجام بدهیم که کوتاهی رخ داده اما منجر به 
سانحه نشده است. معاونان و مدیران و مسئولانی که 
پس از وقوع سانحه، از مرکز به محل گسیل می شوند 
و سانحه را تفســیر و تعبیر می کنند، بهتر است گاهی 
هم به صورت رندم به ایستگاه ها و تجهیزات سرکشی 
کنند و بروند بالای ســر مسئول کنترل و اگر در کار او 
بی دقتی و تخلف از مقررات دیدند آن وقت هر تنبیهی 

خواستند بر ســر او و اداره و معاون و مدیر کل درنظر 
بگیرند. گاهی هم به صورت رندم طول خط را بپیمایند 
و اگر شکستگی ریل یا فقدان پابند یا شکستگی اتصالی 
مشــاهده کردند که از چشم راهبان دور مانده آن وقت 
هر تنبیهی خواستند برای راهبان و اداره و معاون و مدیر 
کل در نظر بگیرند. گاهی هم به صورت رندم در پست 
بازدید، واگن ها را بازدید کنند. اگر تیزی چرخ یا فقدان 
کفشک یا فنر شکسته مشاهده کردند که از چشم مأمور 
دور مانده آن وقت هر تنبیهی خواســتند برای مأمور و 
پست بازدید و اداره و معاون و مدیر کل در نظر بگیرند. 
همیــن طور در مورد لکوموتیــوران، مانورچی و مأمور 
فنی قطار و دیگر ماموران. وجود یک سیســتم نظارت 
بر عملکرد کارکنان و نظارت بر عملکرد سیســتم های 
ســازمانی از بدیهیات مدیریت است. ضرورت طراحی 
و استقرار یک سیســتم نظارت و بازرسی با تمرکز بر 
پیشگیری از سانحه در راستای همین نظارت بر عملکرد 
سیستم های سازمانی است. مأمور فنی و اداره و معاون 

و مدیر کل در ناحیه اگر بدانند که زیر ذره بین هستند و 
چشم و گوشی وجود دارد که آنها را رصد می کند و در 
صورت مشاهده تخلف مجازات در انتظار آنهاست، قطعاً 
در انجام وظیفه سهل انگاری نمی کنند و از سوی دیگر، 
اگر بدانند که بازخواست فقط بعد از وقوع سانحه انجام 
می شود به سمت ســهل انگاری سوق داده می شوند. 
مجازات باید پیامد کوتاهــی و تخلف از مقررات فنی 
و کیفیت باشد، نه پیامد سانحه. این بازرسی همچنین 
می تواند شامل مشاهده شرایط کاری ماموران هم باشد 
کــه اگر موانعی برای انجام وظیفه صحیح مأمور وجود 
دارد آن را هم گزارش کند. نمی شــود از مأمور انتظار 
داشــت که بانشاط در سر کارش حاضر شود و ۶ دانگ 
حواسش به ترددها در ایستگاه و بلاک باشد یا سرتاپای 
واگن را بازدید کند یا تک تک پابندها و ریل ها را ببیند 
و مانورها را به سرعت انجام بدهد و قطار را آماده کند اما 
لباس و کفش و دستکش و چراغ قوه و ابزار مناسب و 
سایه بان و زمان کافی برای انجام وظیفه و تعداد کافی 

همکار و دســتورالعمل و آموزش کافی نداشــته باشد. 
نمی شــود مأمور را بدون امنیت شغلی و امنیت جانی 
فرستاد زیر واگن یا به طول خط اعزام کرد. اگر از واگن 
یا لکوموتیو سقوط کرد یا در طول خط با حیوان وحشی 

برخورد کرد چگونه می رسانندش به بیمارستان؟
اگر دنبال پیشــگیری از ســانحه هســتیم باید هرجا 
پتانسیل بروز سانحه هست به شدت با آن برخورد کنیم. 
عکس العمل بعد از ســانحه مانع از تکرار آن نمی شود. 

مأمور باید بداند که دائماً زیر نظر است:
هم در مورد دقت در انجام وظائفش و پاســخگو بودن 

در مقابل سازمان.
هم در مــورد فراهم بــودن لوازم و مقدمــات انجام 

ماموریتش از طرف سازمان.
این اسمش می شود انضباط سازمانی

جمع بنــدی و نتیجه گیری: اگر دنبال پیشــگیری از 
سانحه هستیم، باید برای قرار کردن انضباط سازمانی 

تلاش کنیم.

مدیرعامل راه آهن در نشســت کمیته دائمی 
پیشــگیری از بیماریهــای واگیــر راه آهن، 
وضعیت رعایت پروتکل های بهداشــتی برای 
مقابلــه با ویــروس کرونــا و همچنین اخبار 
مربوط به سلامت همکاران و خانواده آنها را 

مورد بررسی قرار داد.
به گــزارش روابط عمومی راه آهن جمهوری 
اســلامی ایران، »ســعید رســولی« در این 
نشســت بر لــزوم تشــدید نظارتهــا برای 
پیشــگیری از انتشار ویروس کرونا در شرکت 
راه آهن، شــرکت های حمــل و نقل ریلی و 
قطارها تاکید کرد و گفت: تنها راه برون رفت 
از این وضعیت، رعایت کامل نکات بهداشتی 
بازرسی های  و  افراد، نظارت مســتمر  توسط 
منظم و جدی گرفتن اجرای دستورالعمل های 
ستاد ملی مقابله با انتشار ویروس کرونا است.

در این نشست بر آموزش همکاران و خانواده 
آنها با اســتفاده از امکانات فضای مجازی و 
شبکه railtv به منظور مقابله با ویروس کرونا 
و استفاده از ماســک در قطارهای مسافری، 

کارکنــان و تمــام زیرمجموعه های راه آهن 
تاکید شد.

مقرر شد نظارت ها برای رعایت پروتکل های 
بهداشــتی کما فی الســابق به صورت جدی 
مــورد توجه قرار گیرد و با هرگونه عدم توجه 
به این مساله مهم در حوزه ریلی مقابله شود.

گفتنی است وزارت بهداشت، درمان و آموزش 
پزشکی از اقدامات شرکت راه آهن جمهوری 
اسلامی در رعایت پروتکل های بهداشتی در 

حوزه ریلی تقدیر کرده است
در این نشســت مقرر شــد همچنان مقابله با 
ویرس کرونا تا ریشــه کن شــدن آن بطور 
کامــل در حــوزه صنعت حمــل ونقل ریلی 

پیگیری شود.
مدیرعامــل راه آهن از رییس و اعضاء کمیته 
دائمــی پیشــگیری از بیماریهــای واگیر راه 
آهن خواســت، بطور منظم و هفتگی جلسات 
این کمیته را تشــکیل و در مقابله با ویروس 
کرونا تصمیمات لازم را اتخاذ کرده و به اجرا 

گذاشته شود.

علــی امــام از اتمام مطالعات تحلیل ریســک ســیلاب 
ایستگاه های مترو خبر داد و عنوان کرد: بر اساس نتایج به 
دست آمده حدوداً ۹ درصد از ورودی های متروی تهران در 
معرض خطر وقوع ســیبلاب و ۷۳ درصد فاقد این مشکل 

هستند.
به گزارش روابط عمومی و امور بین الملل شرکت راه آهن 
شــهری تهران و حومه )مترو( علی امــام مدیرعامل این 
شرکت از اتمام مطالعات تحلیل ریسک سیلاب و احتمال 
ورود آن به ایستگاه ها و کارگاه های مترو توسط این شرکت 
خبر داد. او با اشاره به اینکه این مطالعه در سال گذشته به 
بررسی تمام ایستگاه ها و کارگاه های متروی تهران پرداخته 
است، خاطر نشــان کرد: در این مطالعه نقاط احتمالی که 
امکان بروز مشــکل در آنها وجود دارد در ۶ دسته بر اساس 

اولویت، اصلاح و رده بندی شد.
امام عنوان کرد: در ایــن مطالعه در مجموع، ۲۷۵ نقطه از 
ایستگاه ها و کارگاه های مترو مورد بررسی قرار گرفته است 
که بر اساس نتایج به دست آمده حدود ۹ درصد از ورودی ها 
در معرض خطر وقوع ســیبلاب و ۷۳ درصد نیز فاقد این 
مشکل است. مدیرعامل شرکت مترو افزود: اعداد به دست 
آمده بیانگر این است که خوشبختانه تعداد اندکی از ورودی 
ایستگاه های متروی تهران هنگام وقوع احتمالی سیلاب در 

معرض خطر آب گرفتگی قرار دارند که می توان در مجموع 
آنها را در ۲۴ نقطه دسته بندی کرد.

امــام عنوان کرد: بــا انجام این مطالعــه در صورت وقوع 
احتمالی ســیلاب در شــهر تهران می دانیم که کدام یک 
از ایســتگاه ها و کارگاه ها در معرض خطر ســیلاب و آب 
گرفتگی قرار دارند؛ در نتیجه اقدامات مورد نیاز را به سرعت 

انجام خواهیم داد.
او با بیان این که برخی از اقدامات در این خصوص نیازمند 
گذر زمان اســت، اظهار کــرد: این اقدامات باید توســط 
ســازمان ها و دســتگاه های مختلف انجام شــود که طی 
بررسی های انجام شده در برخی از نقاط شهر نیاز به اصلاح 
انَها توســط معاونت خدمات شهری و همکاری شهرداری 

مناطق هستیم.
مدیرعامل شــرکت راه آهن شهری تهران و حومه )مترو( 
با اشــاره به بخشنامه شــهرداری تهران در مورد ضرورت 
مدیریت یکپارچه و جامع سیلاب شهری، اظهار کرد: تهیه 
طرح های بهبود ظرفیت هیدرولیکی و وضعیت عملکردی 
مجاری جمع آوری آب های ســطحی کــه مجاور ورودی 
ایستگاه های مترو قرار دارند، مستلزم همکاری معاونت ها و 
نهادهای متولی در شهرداری تهران بر اساس اولویت بندی 

نتایج مطالعات تحلیل ریسک سیلاب است.

مدیرعامل شرکت متروی تهران 
خبر داد:

اتمام مطالعات 
تحلیل ریسک ورود 

سیلاب به کارگاه ها و 
ایستگاه های مترو

سعید قصابیان

رئیس سازمان بازرسی کل کشور، از کارخانجات 
گروه مپنا بازدید کرد.

رئیس و معاونان و مدیران ســازمان بازرسی کل 
کشور با حضور در کارخانجات گروه مپنا و بازدید 
از بخش های مختلف و سالن های ساخت و تولید 
تجهیزات نیروگاهی و نفــت و گاز، از نزدیک با 
دســتاوردها و توانمندی های موجود در این گروه 
آشنا شــدند. حجت الاســلام و المسلمین حسن 
درویشیان، صبح روز سه شنبه سوم تیر، با حضور در 
کارخانجات گروه مپنا و دیدار با مدیرعامل و جمعی 
از مدیران ارشد این گروه با فعالیت ها، حوزه های 
کسب و کار و دســتاورهای فنی و مهندسی مپنا 
آشنا شد. در نشست آغازین این بازدید، مدیرعامل 
گروه مپنا به تشریح ساختار، فعالیت ها و حوزه های 
کاری گروه پرداخت و دستاوردها،  توانمندی ها و 
وضعیت جاری مپنــا و فرآیند تولیدات و اقدامات 
اجرایی مپنا را تشــریح کرد. عبــاس علی آبادی، 
گفت: مپنا امروز به عنوان یک شــرکت پیشــرو 
در صنعت نیروگاهی برای خلق تجهیزات اصلی 
شــناخته می شود و در هر زمینه ای ورود نموده به 
موفقیت نائل شده است. امروز مپنا آرمان بهترین 
فارغ التحصیلان و متخصصان در کشــور است و 
تنها حدود دو هزار نفر در بخش های پژوهشــی 
مپنا فعالیت می کنند و هیچ تجهیز مهندسی نیست 
که مپنا توان ســاخت آن را نداشته باشد. افتخار 
مپنا آن اســت که تا امروز حدود ۲۲ هزار شــغل 
مستقیم و ۲۰۰ هزار شغل غیر مستقیم ایجاد کرده 
است. وی خاطرنشــان کرد: گروه مپنا در زمینه 
برقی سازی نیز اولین ایســتگاه شارژ خودروها را 
نصب کرده و در حال تولید انبوه هستیم تا در کل 

کشور زیرساخت های آن را ایجاد کنیم که کاهش 
مصرف سوخت و کاهش آلاینده ها از جمله نتایج 
آن خواهد بود. به عبارت دیگر مپنا در هر حوزه ای 
که وارد شده راه حل دارد. وی با اشاره به گزارش 
منابع ارزیابی معتبر جهانی گفت: بر اســاس این 
گزارش ها، مپنا به عنوان سومین شرکت برتر دنیا 
در زمینه عرضــه توربین های نیروگاهی گازی از 
نظر نقش بازار و ســطح دانش معرفی شده است 
که دستیابی به این رتبه های جهانی نتیجه چندین 
ســال تلاش و همت فوق العاده از روش های غیر 
معمول و تجربه نشده بوده است و باید برای حفظ 
آن بکوشــیم. دکترعلی آبادی خاطرنشان کرد: ما 
امروز یکی از چندین کشور دارنده فناوری ساخت 
لوکوموتیو در دنیا هستیم و از محل دستاوردهای 
تحصیل شــده روی ماشــین های مپنا، یکی از 
سازندگان اصلی تجهیزات نیروگاهی، نفت و گاز، 
حمل و نقل ریلی و ســلامت محسوب می شویم. 
در این دیدار، رئیس ســازمان بازرسی کل کشور، 
با گرامی داشــت هفته قوه قضائیه و دهه کرامت، 
خاطرنشان کرد: یکی از مأموریت های قوه قضائیه 
و سازمان بازرسی کل کشــور بر اساس منویات 
مقام معظــم رهبری، پیگیری رفــع موانع تولید 
داخلی است و مپنا نیز از نمادهای توانمندی های 
کشــور در زمینه تولید داخلی محسوب می شود. 
حجت الاسلام والمسلمین درویشیان اظهار داشت: 
مقام معظم رهبری و مردم عزیز کشورمان انتظار 
دارند با همه توان و با استفاده از دانش و تخصص 
و ظرفیت های موجود، مشــکلات برطرف شوند 
و رفع این گونه مســائل مشروط بر آن است که 
اراده، خودباوری و اعتماد به توانمندی های داخلی 

عینیت یافته و از چشــم دوختن به خارج از کشور 
به ویژه غربی ها خودداری شــود. رئیس سازمان 
بازرسی کل کشور، تصریح کرد: امروز نباید هیچ 
گونه اعتمادی به غربی ها و اروپایی ها داشته باشیم 
و لازم است با تأسی از منویات مقام معظم رهبری 
و با عنایت به اصول اقتصاد مقاومتی روی پاهای 
بایســتیم. حجت الاســلام والمسلمین  خودمان 
درویشیان تأکید کرد: در حوزه انرژی و صنایع مادر 
لازم است بتوانیم اهدافمان را محقق کنیم، در این 
صورت قطعاً اقتدار و قدرت منطقه ای و سیاســی 
کشور و نظام ما افزایش می یابد و دشمنان نیز توان 
طمع نخواهند داشت. رئیس سازمان بازرسی کل 
کشور گفت: ما امروز از بین بسیاری از واحدهای 
تولیــدی برای بازدید، گروه مپنا را انتخاب کردیم 
و این نشان دهنده اهمیت مپنا برای قوه قضائیه 
و سازمان بازرسی کل کشور است و هدف ما نیز 
علاوه بر آشنایی با توانمندی های مپنا، کمک به 
رفع موانع تولید است. خداوند مپنا را یاری کند تا 
بتواند خدمات بیشــتری به کشور و نظام اسلامی 
عرضه نماید. پــس از آن مدعوین از بخش های 
مختلف و سالن های تولید کارخانجات مهندسی و 
ساخت برق و کنترل مپنا، توربین مپنا، پره توربین 
مپنا، ژنراتور مپنا و سالن های توربین بادی بازدید 
کردند. رئیس ســازمان بازرســی کل کشــور و 
مدعوین در اثنای دیدار و مذاکرات، از فعالیت های 
گروه مپنا به ویژه در حوزهٔ ساخت تجهیزات حوزه 
انرژی ابراز خرســندی کرد و در حضور جمعی از 
پرســنل تولید کارخانه شرکت مهندسی و ساخت 
توربین مپنا )توگا( اظهار کرد: امروز عمده کسانی 
کــه در مجموعه مپنا شــاغلند از متخصصان و 
جوانان هستند و این مایه مباهات و افتخار کشور و 
نظام است و باید قدر این فرصت و خدمت بزرگ 
را دانست. حجت الاسلام والمسلمین درویشیان با 
تأکید بر اهداف ســازمان بازرسی از این دیدار، به 

گفتگو با آنها پرداخت.

بازدید رئیس سازمان بازرسی کل کشور از 
کارخانجات گروه مپنا

در بسیار مواردی شاهد هســتیم که علیرغم بازبودن مسیر و 
برقرار بودن پرواز، اقبال مسافران بسیار اندک و گاهی نزدیک 
به صفر اســت. به نحوی که حتی در برخی مسیرهای دوربرد 
جمع مسافران کلاس اکونومی از تعداد انگشتان یک دست نیز 
کمتر است. شــرایط به وجودآمده ناشی از فراگیری بین المللی 
ویروس کرونا و تاثیرات شــگرف آن بر تمــام ابعاد و اجزای 
اقتصاد جهانی و حتی تاثیرات بســیار مخرب آن بر بســیاری 
از صنوف از جمله صنعت هواپیمایی غیر نظامی، بســیاری از 
کارشناســان را برآن داشته اســت تا تلاش کنند با پیش بینی 
نسبی شــرایط کرونا و فرا کرونا تا حدودی اثرات مخرب این 
پدیده نادر را کنترل کنند. شاید بتوان به یقین گفت که صنعت 
هواپیمایی غیر نظامی در بعد مسافری آن )و نه کارگو(، یکی از 
متاثرترین صنایع از شرایط رکود فعلی است. رکودی که یقیناً 
با لحاظ شکل جابه جایی تنگاتنگ مسافران به ویژه در کلاس 
اکونومی )کلاس اقتصادی(، با افق روشنی روبه رو نیست. اخیراً 
شــرکت های هواپیمایی به دنبال راه حل هایی هســتند، مثلًا 
شــرکت هواپیمایی نروژ اعلام نمود که سیستم ونتیلاتور و یا 
همان تصفیه هــوای کابین را در حد ونتیلاتور اتاق های عمل 
تجهیز کرده است. اما پرواضح است که این عمل هرگز منجر 
به اطمینان خاطر مســافران نشده و هرگز محیط کابین را به 
محیطی پاکیزه از ویروس مبدل نخواهد کرد. مجاورت با یک 
بیمار کرونایی و یا ناقل می تواند تمامی توانمندی این سیستم 

ونتیلاتور را زیر سؤال ببرد.
اقبال کم مسافران به سفرهای هوایی ��

رکود حمل و نقل هوایی تماماً ناشی از محدودیت های دولت ها 
نیســت. در بسیار مواردی شاهد هســتیم که علیرغم بازبودن 
مسیر و برقرار بودن پرواز، اقبال مسافران بسیار اندک و گاهی 
نزدیک به صفر اســت. به نحوی که حتی در برخی مسیرهای 
دوربرد جمع مســافران کلاس اکونومی از تعداد انگشتان یک 
دســت نیز کمتر است. این امر ناشی از نگرانی عمده مسافران 
از شــرایط داخل کابین است که گرچه در بازه زمانی ۴۰ روزه 
به وجود آمده اســت، اما بسیار بعید می نماید که در مدت کوتاه 
مرتفع شــود. تصور اینکه پس از رفع موانع کرونایی مواجه با 
اقبال مســافران، کمافی السابق باشــیم، تصوری بجا نخواهد 
بود. در تعاریف عرفی مســافران هواپیما به چند گروه تقسیم 

می شوند:
-دیدارهای فامیلی

-دانشجویی
-تفریحی
-زیارتی

-ماموریت های تجاری یا همان بیزینس تراول
با پیش فرض رفع موانع فعلی، تداوم ســفرهای با منظور دیدار 
فامیــل و دانشــجویی محتمل و امیدوار کننده اســت. لیکن 
سفرهای تفریحی و زیارتی به یقین متأثر خواهد بود و سفرهای 
تجاری و ملاقات های این گونه به شدت کاهش خواهد یافت. 
این گونه ملاقات هــا هم اینک راهکار ویدیــو کنفرانس ها را 
جایگزین کرده و قطعاً با فراگیر شدن آن بسیاری از سفرهای 
تجاری بلاموضوع خواهد شد. سفرهای تفریحی و زیارتی نیز با 
۲ تهدید موجه است: آیا سفر با هواپیما ارزش پذیرش ریسک 
و ترس از کمترین درصد ابتلا را خواهد داشــت؟ و اگر هم به 
پذیرش ریسک آن منجر شود، آیا بودجه این گونه از سفرها در 
شمار هزینه های مقبول خانواده ها قرار خواهد گرفت؟ بپذیریم 
که با لحاظ رکود عمومی اقتصادی، تمامی سطوح جامعه اعم از 
برخوردار و غیر برخوردار، با توجه به لزوم مدیریت هزینه کردن 
منابع مالی خود به شــدت در هزینه کردن منابع خود محتاط 

شده و این احتیاط قطعاً متداوم خواهند بود.
کسادی بازار حمل و نقل هوایی مسافری؛ حداقل ۲ سال  ��

پس از کرونا
ترسیم شرایط فوق در یک منحنی ساده آموزه های بسیاری را 
در بر خواهد داشــت. آموزه هایی که متاسفانه نشان از کسادی 
بازار حمل و نقل هوایی مســافری را حداقــل تا بازه زمانی ۲ 
سال پس از کرونا، عیان می سازد. بخش بزرگی از ظرفیت های 
ســرمایه ای این صنعت خوشبختانه و یا متاسفانه، در عنصری 
به نــام هواپیما نهفته اســت که قابل تبدیل نیســت و این در 
حالیست که مقوله استهلاک ســرمایه هواپیما، جزو لاینفک 

سرفصل های هزینه های خطوط هواپیمایی است.

بازاری به شدت راکد و پتانسیل عرضه ای به شدت متراکم ...
نکته حائز اهمیت آن اســت که صنعت به صورت عام باید این 

پدیده زیانبار را بپذیرد...
لیکــن اگر در مواجهه با ابعاد آن به صورت متحد عمل نکند، با 
زیان مضاعف ناشی از رقابت های به شدت ناسالم مواجه خواهد 
شــد که در این صورت عمق فاجعه بسیار بزرگتر خواهد بود. 
علی ایحال این پدیده علیرغم صعوبت و ســختی های خاص 
خود، فرصتی یگانه در اختیار شــرکت های هواپیمایی داخلی 

گذاشت تا:
-به فوریت موضوع همکاری های تجاری خود را شکل دهند.

-به فوریت ساختارهای غیر حرفه ای خودرا سامان بخشند.
-از هــم اکنون به فکر رونــق بازارهای مغفــول به ویژه در 

مسیرهای داخلی باشند.
-تاثیرات هم افزایی توان عملیاتی کلیه شرکت های ایرانی به 

سرعت مورد تجزیه وتحلیل قرارگیرد.
شــواهد امر از شرایط فعلی شــرکت های داخلی موید رخداد 
رقابت های به شــدت ناسالم و مخرب است که در این معرکه 
احدالناسی منتفع نخواهد بود. موضوعی که انتظار آن از شرایط 

پس از کرونا می رفت و هم اکنون رخ داده است.
سازمان هواپیمایی مراقب باشد ��

امیدواریم شرکت های داخلی با هدایت مؤثر سازمان هواپیمایی 
کشــوری، رویکرد هم افزایی را به موضوع اصلی جلسات خود 
مبدل نمایند. از سوی دیگر باید به سازمان هواپیمایی کشوری 
هشــدار داد تا مراقب باشــند که پدیده افزون بودن عرضه بر 
تقاضا مختص ایران نیست و حسب اتفاق در سایر کشورهای 
بسیار شــدیدتر خواهد بود. مراقبت نمایند تا عرصه بازار ایران 
در دوران پــس از کرونا، به راحتی محل تاخت و تاز بنگاه های 
اقتصادی ســایر کشــورها نگردد. این مقوله ناظر به عناوین 
بسیاری اســت که در گفتار بعد مشروح خواهد شد. بر اساس 
شــواهد و ظواهر می توان تصور کرد که رقابت نرخی نابه جا، 

لزوماً تاثیری در تصمیم به مسافرت ندارد.

 کسادی بازار حمل و نقل هوایی مسافری

 حداقل 2 سال پس از کرونا

  پایگاه مشــاوره حقوقــی و قضایی
"بر مــدار قانون" در ایســتگاه های 
برگزار  تهــران  متــروی  منتخــب 

می شود.
و  ارتباطات  مدیریــت  گــزارش   به 
امور بین الملل شرکت بهره برداری 
متروی تهران و حومه به مناســبت 

هفته قــوه قضائیه پایگاه مشــاوره 
حقوقی و قضایی "بر مدار قانون" در 
تهران  متروی  منتخب  ایستگاه های 

برگزار می شود.
ایــن پایگاه به همــت معاونت امور 
شــرکت  اجتماعــی  و  فرهنگــی 
بهره بــرداری متــروی تهــران و با 

و  نظم  فرهنــگ  ارتقــای  هــدف 
انضبــاط و قانون گرایی و به منظور 
پاسخگویی به ســؤالات حقوقی به 
مســافران مترو با همکاری معاونت 
تهران  استان  دادگســتری  فرهنگی 

برگزار می شود.
دادگســتری  حقوقی  کارشناســان 

در پایگاه مشــاوره "برمــدار قانون" 
بــه مــدت یــک هفتــه از ۱ تا ۷ 
تیرماه ســال جاری در ایستگاه های 
تجریش، امــام خمینی )ره(، تهران 
)صادقیه(، ارم سبز، دروازه شمیران، 
میــدان آزادی و پیروزی آماده ارائه 

خدمات مشاوره می باشند.

برگزاری پایگاه مشاوره 

 حقوقی »بر مدار قانون« 

در متروی تهران

ویژه برنامه چهـار راه کـودک در ایوان 
انتظار ایستگاه متروی میدان حضرت 

ولیعصر )عج( برگزارشد

به مناسبت روز جهانی کودکان کار، ویژه برنامه »چهـــار 
راه کـــودک« و با شــعار »کودکی تکرار شدنی نیست« 
روز دوشنبه بیست و ششــم خردادماه ۹۹ در ایوان انتظار 
ایستگاه متروی میدان حضرت ولیعصر )عج( تهران برگزار 

شد.

 بــه گزارش مدیریــت ارتباطات و امور بین الملل شــرکت 
بهره بــرداری متروی تهران و حومــه، ۱۲ ژوئن به عنوان 
روز مبــارزه با کار کودکان نامگذاری شــده و کشــورهای 
مختلف تــلاش دارند با اجــرای سیاســت های مختلف از 
 کار کــودکان پیش گیــری کنند؛ موضوعی کــه در برنامه 
»چهـــار راه کـــودک« که با شعار »کودکی تکرار شدنی 

نیست« به نمایش گذاشته شد.
برنامه »چهـــار راه کـودک« از سوی معاونت امور فرهنگی 
 و اجتماعی شــرکت بهــره برداری متروی تهــران و حومه

برنامــه ریزی و با مشــارکت ســازمان خدمــات اجتماعی 

شهرداری تهران به اجرا درآمد.
در ایــن برنامه که در ایوان انتظار برگزار شــد؛ آثار ســی 
کاریکاتوریســت با محوریت کودکان کار به نمایش گذاشته 
و تلاش شــد موضــوع کار کودکان به عنوان یک آســیب 

اجتماعی عنوان شود.
این برنامه با حضور برخی اعضای شــورای اســلامی شهر 
تهران از جمله محمدجواد حق شــناس، شهربانو امانی، زهرا 
صدر اعظم نوری و فرنوش نوبخت نائب رئیس هیات مدیره 
و مدیرعامل شــرکت بهره برداری متروی تهران و حومه و 

برخی از مدیران شهرداری تهران برگزار شد.
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هفته نامه اقتصادی- اجتماعی

 چهارشنبه4 تیرماه1399 
سال پنجم شماره 176

 شهری که فقط 3 روز
 اجازه اقامت در آن را دارید

در میــان شــهرهای مختلف جهان که هر کــدام فرهنگ 
خاص خود را دارند، به ســراغ شــهری رفته ایم که احتمالًا 
آنچه در این مکان می گذرد برایتان بسیار جالب خواهد بود.

در گوشــه و کنار این جهان پهناور شهرهای بسیاری 
وجود دارند که مردمان هر کدام از آنها دارای فرهنگ 
و عقایــدی منحصر به فرد برای خود هســتند. برای 

اهالی برخــی قبیله ها یا شــهرهای تاریخی و کهن 
این موضوع به قدری ارزشــمند و مهم اســت که به 
هیــچ عنوان اجازه نمی دهند که زبان یا فرهنگشــان 
با تأثیرپذیــری از دیگر مردم جهــان دچار بیگانگی 
و تغییر شــود. یکی از این موارد مردم شــهر زبید در 
اســتان الحدیده یمن هســتند که از گذشته تاکنون 
همچنــان به زبــان عربی فصیح ســخن می گویند، 
ســاکنان زبید از واژگان قدیمی استفاده می کنند که 
در واژه نامه های کهن عربی یافت می شــوند. آن ها 

از ترس اینکــه غریبه ها روی زلالی زبانشــان تأثیر 
نگذارند به هیچ گردشــگری بیشــتر از سه شبانه روز 

اجازه اقامت در شهرشان را نمی دهند.
مکانهای دیدنی یمن ��

گفتنی است؛ نام شهر زبید در سال ۱۹۹۳ میلادی در 
فهرســت میراث جهانی یونسکو ثبت شد و همچنین 
در پایان بد نیســت بدانید که تألیــف فرهنگ عربی 
مشهور »تاج العروس« نیز کار »مرتضی الزبیدی« از 

چهره های نامدار این شهر است.

گردشگری

زنان 
نمی توانند به 
این جزیره 
وارد شوند!

مواردی که ایرلاین ها به شما نمی گویند!

�� )Okinoshima Island( جزیره اوکینوشیما ژاپن
جزیره اوکینوشــیما در ناحیه ای به نام ســوگونی 
)sougonnni( و در دریــای میانی بین دو کشــور 
ژاپن و کره واقع شده است. این جزیره از زمان های 
بســیار قدیم و حتی دنیای باستان برای مردم ژاپن 
بسیار اهمیت داشته است. بسیاری از مردمان ژاپنی 
بــرای دعا و آرزو به این جزیــره می رفتند و برای 
امنیت در دریا و قایق رانی های خود دعا می نمودند.

در جزیــره اوکینوشــیما حــدود ۸۰/۰۰۰ هدایا و 
گنج پیدا شــده اســت که اکنون و امروزه از آن به 
عنــوان گنج ملی یاد می شــود. همانطور که حتی 
ورود به این جزیــره ژاپنی بــرای خانم ها ممنوع 
است، ســختگیری های بسیاری در این مورد انجام 
می دهنــد. این قوانین و قواعد که از آن به کارهای 
حرام در این جزیره نام می برند از زمان های بســیار 
دور و در دوران باســتان شناســی مربوط به یک 
میلیون ســال پیش در این جزیره وجود داشــته و 

همچنان حفظ شده اند.
در ســه بنا و عبادتگاهی که در جزیره اوکینوشیما 
ژاپن به نام های اوکینوشیما )Okinshima(، اوشیما 
)Oshima( و کیوشــو )Kyushu( واقع شده است 
می توانیــد ۳ زن را بشناســید کــه در عکس ها و 
مجسمه های درون این بناها قابل شناسایی است و 
جزو زن های مقدس برای ژاپنی ها به شمار می آیند. 
از این ۳ زن تا به امروز به خوبی یاد شــده و برای 
آن ها حرم هایی در این جزیره ساخته اند و هر فردی 
که به دیدار این جزیــره می آید، با خود نذری ها و 
هدایایــی را به همراه مــی آورد. ترتیب دیدن این 
حرم ها بسیار اهمیت دارد. زمانی که هر مردی وارد 
این جزیره می شــود، ابتدا بایــد حتماً به دیدن هر 
۳ این حرم ها و عبادتگاه ها بــرود. اولین عبادتگاه 
مقدســی که مردان بــرای عبادت بــه درون آن 
می روند، عبادتگاه اوشیما است که در آن شخصی 
به نام اوکیتســو-میا یوهایشو به خاک سپرده شده 

اســت. پس از آن به دیدن عبادتگاه اوکینوشــیما 
می روند. در نهایت پس از انجام تشــریفات و آداب 
عبــادت، تمام افرادی که وارد جزیره شــده اند و تا 
این حرم آمده اند، با یکدیگر جمع شده و به صورت 
گروهی به سمت عبادتگاه شیمبارو–نویاما حرکت 
می کنند. ایــن افراد در طول راه و در نهایت در آن 
مکان مشــخص به انجام آداب و رســوم عبادتی 
خود پرداخته و مراســم خــود را تکمیل می نمایند. 
شــواهدی از افرادی که ســنت عبــادت را جزیره 
مقدس اوکینوشــیما پرورش داده اند، در دســترس 
است. جزیره اوکینوشیما ژاپن و سایت های وابسته 
به آن، در ناحیه موناکاتا )Munakata( در فهرست 
میراث جهانی در ماه جولای ۲۰۱۷ به ثبت رسیده 

است.
جزیره اوکینوشیما متعلق به کیست؟ ��

هم اکنــون از تمام قایق هــای ماهیگیری که در 
اطراف جزیره به کار مشــغولند خواسته شده است 
که فاصله مشــخصی را تا جزیره حفظ کنند و وارد 
حریم آبی جزیره نشــوند. همچنین درون جزیره و 
در سرتاسر آن دوربین های امنیتی کار گذاشته شده 
است تا از ورود افراد غیر مجاز جلوگیری شود. این 
جزیره هم اکنون متعلق بــه فردی به نام موناکاتا 
تایشــا )Munakata Taisha( اســت و اگر کسی 
بدون وجــوز پا به درون جزیره اوکینوشــیما ژاپن 
بگذارد، پیگرد قانونی خواهد داشت و جرم مرتکب 
شده اســت. کشیش های شــینتو که درون جزیره 

مستقر هستند و همیشه در اینجا زندگی می کنند.
قوانین درون جزیره اوکینوشیما ��

از مهم تریــن قوانین ورود به جزیــره می توان به 
ممنوع بودن ورود خانم ها به آن اشــاره کرد. جدای 
از آن، بســیاری از مردان نیز به سختی اجازه ورود 
به این جزیــره را دریافت می کنند. پس از ورود به 
جزیره باید از یک سری قوانین پیروی کنند. برای 

مثال، حتی اگر کسی مجاز به ورود به جزیره باشد، 
ممنوع اســت که حتی یک کلمه در مورد آنچه که 
دیده یا شنیده اســت، صحبت کند. همچنین هیچ 
کس نباید از این جزیره، چیزی بیرون ببرد. از یک 
شــاخه درخت گرفته تا چمن یا سنگ ریزه. قبل از 
ورود به جزیره، تمام مردان باید ابتدا در همان بندر 
خود را تماماً غســل داده و پاکیزه وارد خام جزیره 
شوند. آن ها معتقدند که آب دریا تمام ناخالصی ها و 

ناپاکی ها را از بدن می شوید و با خود می برد.
جاذبه های درون جزیره اوکینوشیما ��

جزیره اوکینوشیما ژاپن از زمان های قدیم با قوانین 
منع ورود به جزیره پنهان شده بود و با همین روش 
توانسته همچنان دست نخورده و سالم باقی بماند. 
محدودیت هــای ورود به جزیره حتــی امروزه هم 
وجود دارد. در نتیجه اینجا جزیره ای خصوصی است 
که تنها اجازه ورود به اشــخاص خاص و محدودی 
می دهد. جــدای از بناهای با قدمتــی زیاد در این 
جزیره که خود می تواند جزو جاذبه های فرهنگی آن 
محسوب شود. در جزیره اوکینوشیما ژاپن جنگل ها 
و طبیعت بی نهایت زیبایی نهفته اســت که ارزش 
دیــدن را دارد. حتی به دلیل اینکه افراد کمی وارد 
این مکان شــده اند، این جنگل ها را می توان کاملًا 
دســت نخورده دانست. چرا که افراد در طول تاریخ 
به ایــن مکان مقدس هیچ کاری نداشــته اند و به 

طبیعت آن، دست برد نزده اند.
قدمت و تاریخچه شکل گیری این مکان مقدس ��

در گذشــته های دور و در دوره ای کــه جمعیــت 
محلی ســاکن در جزیره های این ناحیه از اقیانوس 
در ژاپن با کشــورهای خارجی در شرق آسیا شروع 
به تبادلات کالا نمودند، این آداب و رســوم عبادت 
را شــکل دادند. از همان زمان جزیره اوکینوشیما 
ژاپن تبدیل به مکانی فرهنگی و مقدس برای مردم 
شد. بسیاری از تحقیقات باستان شناسی که در این 

جزیره بر روی هدایا و نذری های گذشــتگان انجام 
شــده است، ثابت نموده است که چنین هدایایی به 
اندازه یک هزاره سالم مانده اند و همچنان از آن ها 

نگهداری می شود.
این ســایت میراث جهانی که به مدت پنجاه قرن، 
آیین های باســتانی در آن برگزار می شــود، نشان 
دهنده تشــکیل باورهای بومی ژاپنی است. ایمان 
باســتانی از طریق تابوهای ســنتی کــه از جزیره 
محافظــت می کردند، به عنــوان اعتقاد مذهبی در 
این ســه الهه ظاهر شــد. جزیره اوکینوشیما ژاپن 
به عنوان جزیره ای مقدس در ســایت های وابسته 
به منطقه موناکاتــا )Munakata Regio(، قطعه 
بی نظیری از شــواهد باقی مانده در مورد شــکل 
گیری و انتقال این ســنت است. تغییر و توسعه این 
مراسم از قرن چهارم تا نهم اتفاق افتاده که شواهد 
باستان شناسی در این جزیره، شاهد بر آن و نشان 
دهنده مبادلات بین المللی و کالاهای ارزشمند در 
شرق آسیا است. ساکنان منطقه موناکاتا که جزیره 
اوکینوشــیما ژاپن )Okinoshima( را برای امنیت 
دریایی پرســتش کرده اند، نقش مهمی در تبادلات 
خارجــی ژاپنی ها ایفا می کردند. ایــن تبادلات به 
پیشــرفت ژاپن باســتان در حوزه های سیاســی، 
اجتماعی و مذهبی کمک بســیار نموده است. آثار 
آیینی جزیره اوکینوشیما ژاپن شامل بسیاری اشیاء 
نادر و کم نظیر از کشــورهای خارجی است که به 
عنوان قطعات ارزشمند و مدرک مبادلات خارجی و 

داد و ستد در آن دوران محسوب می شوند.
این ملک و جزیره، یک شــاهد کم نظیر از شواهد 
و نشانه هایی در طول دوران پیوسته تاریخی است 
و بســیار عالی برای باستان شناسان، تاریخدانان و 
جامعه شناسان روند شکل گیری و رشد یک آیین 
و چهارچوب هــای آن را نشــان می دهد. به همین 
دلیل این جزیره برای چنین افرادی بســیار اهمیت 

داشــته و مطالعات بر روی حرم ها و عبادتگاه های 
آن بــه همراه مردم باقی مانده از نســل های اولیه 
همچنان ادامه دارد. سایت های باستان شناسی که 
تقریباً در جزیره اوکینوشــیما ژاپن کم کم در حال 
ناپدید شدن هستند، فهرستی از تاریخچه پیشرفت 
آیینی، در اینجا را نشــان می دهند. مراسم اهدای 
ســه الهه موناکوتا )Munakata( در ســه حرم و 
عبادتگاه موناکاتایاشــی واقع در جزایر اوکینوشیما، 
اوشــیما و کیوشــو انجام می شــود. گروه بناهای 
The Shimbaru-( محصور شده شامبورو – نویاما

Nuyama( از نوادگان اصیل همان مردمی هستند 
که در دوران باســتان این آیین را به وجود آوردند 
و همچنان به همان شــیوه عبــادت خود را انجام 
می دهند. تابوها و وســایل مربوط به آداب و رسوم 
مربوط به پرســتش، در جزیره مقدس، تا کنون در 
Okitsu-miya Yohaisho در جزیره Oshima و 
ســایت های دیگر به فروش رسیده است. پرستش 
در جزیره اوکینوشــیما ژاپن، که از ارتباط باستانی 
میان جمعیت محلی و طبیعت آغاز می شود، به طور 
مداوم تا به امروز نســل به نسل به عنوان پرستش 
ســه الهه موناکاتا، به عنوان باورهای بومی ژاپنی 
منتقل شده است. این آداب و رسوم در زندگی مردم 
محلی نیز رسوخ کرده و حتی در سرتاسر این کشور 
پخش شده است. به طوری که اکنون از این ۳ الهه 
حدود ۶۰۰۰ عبادتگاه و حرم مقدس در سرتاســر 
ژاپن پیدا شــده است.خوشبختانه بناهای مقدس و 
حرم ها در این جزیره در بالاترین نقطه ســاحلی و 
رو به دریا ســاخته شده اند. در نتیجه اگر کسی حق 
ورود به جزیره را نداشــت، از همــان دور می تواند 
حرم را ببیند و دعا کنــد. اگر در یک روز آفتابی و 
بدون ابر به قسمت شمالی جزیره بروید می توانید، 
تمــام جزیره و مکان ها مذهبــی آن را از روی آب 

تماشا کنید.

از پیــدا کردن و انتخاب کــردن بهترین صندلی تا 
دور کردن از رفتارهای زننده و آزاردهنده مسافران 
دیگر را بــا رازهای پنهان و مواردی که ایرلاین ها 
به شما نمی گویند را کشف کنید و پروازهای بعدی 
راحت تری داشته باشید. طبیعی است که هر صنعتی 
مانند صنعت هواپیمایــی موضوعاتی دارند که زیاد 
تمایلی به آگاهی رسانی به مسافران در مورد آن ها 
ندارنــد. موارد ناگفته را با هم در مجله الی گشــت 

مرور خواهیم کرد.
خساست در مصرف سوخت ��

این جمله را هنگامی کــه بار اضافه و یا بیش تری 
برای ســفرهای هوایی به همراه دارید، بی شــک 
بارها شــنیده اید؛ »متاسفانه این میزان بار برای این 
کلاس پروازی امکان پذیر نیســت. بهتر است اگر 
می خواهید حتماً همین میزان بار را به همراه داشته 
باشــید، کلاس ها و یا لول های پروازی دیگری را 
انتخاب کنید که هزینه تان هم کم تر شود!« سوخت 
هواپیما از گران ترین سوخت های فسیلی محسوب 
می شــود. در این واقعیت هیچ شکی نیست. اما در 
این میان میزانی خساســت نیز به چشم می خورد. 
هزینــه حمــل بــار و وزن آن در افزایش مصرف 
سوخت قابل درک اســت اما این واقعیت مشخص 
نیست که اگر پرواز ارزان تری را که به شما پیشنهاد 
شــده انتخاب کنید بتوانید با خیال راحت و با همان 
کیفیت پرواز قبلی تان به مقصد برسید. گاهی پیش 
آمــده که بعضی از مســافران چنیــن پینهاداتی را 
پذیرفته اند و با اضافه باری که داشته اند، خوشحال 
سوار هواپیما شده اند اما هواپیما در میان راه به دلیل 
کمبود ســوخت مجبور به فرود برای سوخت گیری 

شده است و مســافران برای چندین ساعت معطل 
برای ادامه پرواز شــده اند! یکــی از ۱۳ موردی که 

ایرلاین ها به شما نمی گویند همین نکته است.
رزرو پرواز بیش از حد مجاز است ��

هیــچ گاه اولین پرواز واچری را کــه ایرلاین ها با 
قیمت کم به شــما پیشــنهاد می کنند قبول نکنید. 
معمولًا ایرلاین ها بالاترین میزان داوطلب را برای 
این دســت از پروازهای خود نگاه می دارند تا زمانی 
که مطمئن شوند تمام صندلی ها پر شود و بعد از آن 
هر لحظه امکان دارد تا به دلیلی غیر منطقی شما از 
لیست خارج شوید و یا با پروازی شلوغ، در صورتی 
که می توانستید پرواز با کیفیت تری انتخاب کنید، به 
مقصد برسید. در برخورد با چنین پروازهایی، بعد از 
این که از فهرست خارج می شوید هم هزینه شما به 
صورت چک و با قیمتی تقریبی به شــما برگردانده 
می شــود که این نوع هم برای خود دردســرهای 
جانبی به همراه خواهد داشــت. نکته ای گفته شــد 

یکی از مواردی که ایرلاین ها به شما نمی گویند.
خرید بلیط هواپیما برای یک گروه ��

هیچ وقت برای خرید گروهــی بلیط برای این که 
می خواهید با دوســتانتان و یا خانواده تان به ســفر 
برویــد اقدام نکنیــد. به این معنی کــه به صورت 
گروهی دست به خرید بلیط نزنید و سعی کنید بلیط 
ها را تک به تک خرید کنید. دلیل این کار این است 
که اگر به صــورت گروهی خرید کنید، امکان دارد 
برای شما تمام هزینه های بلیط ها به همراه مالیات 
و هزار خرج و برج دیگر آن به اشتباه چند برابر شود 
و باعث شود تا هزینه شــما برای سفر بالاتر از آن 
چه که پیش بینی کرده اید بالا رود. بدیهی اســت 

کــه این مورد هم جز ۱۳ موردی که ایرلاین ها به 
مسافران نمی گویند.

چمدانتان را گم کرده اید؟ ��
در گزارش دادن این مــورد تأخیر نکنید. بلافاصله 
بعد از این که متوجه شدید چمدانتان گم شده، سریع 
این مورد را به کادر مربوطه گزارش دهید. حتی اگر 
صف پیش روی تان طولانی بود. بسیاری از ایرلاین 
ها از شما می خواهند تا درخواست گزارش خودتان 
را در اســرع وقت ارائه دهید و زیاد برای درخواست 
زمان نگذارید. اگر در مدیریت زمان هنگام گزارش 
دادن تأخیر داشــته باشید، این امکان وجود دارد که 

گزارش شما از فهرست بررسی خارج شود.
غــذا خوردن هر دو خلبان یــک هواپیما با هم  ��

ممنوع است!
این مورد نیز یکی از مواردی که ایرلاین ها به شما 
نمی گویند. بعضی ایرلاین ها به دو خلبان، همزمان 
اجازه غذا خوردن نمی دهند حتی اگر رستوران هایی 
که از آن غذا ســفارش داده اند جدا باشند. هنگامی 
که یکی از دو خلبان غذایش تمام شد، خلبان بعدی 
باید حداقل یک ساعت صبر کند تا از این مورد که 
خلبان دیگر بعد از خوردن غذا مســموم نشده باشد. 
ســپس خلبان بعدی می تواند غذایش را میل کند. 
این نکته بسیار نکته مهمی است؛ چرا که معمولًا در 
هر پرواز دو خلبان حضور دارند که سلامت حداقل 
یکــی از آن دو الزامی اســت و جز موارد فنی مهم 

تلقی می شود.

صندلی ها کوچک تر می شوند ��
حتی تصورش را هم نمی کنید و در بسیاری از موارد 
آن را حــس نمی کنید. اما این یک واقعیت اســت 
که صندلی های هواپیماهــای اغلب ایرلاین ها در 
حال کوچک تر شدن است. البته در زمانی این مورد 
محسوس است که در بعضی از پروازهای بین المللی 
و بلند مدت که ســاعت ها طول می کشد، مسافرانی 
که با هواپیما رفت و آمد بیش تری دارند از کم جایی 
اعلام نارضایتی می کنند. طبیعی است که بسیاری 
از ایرلاین ها با کوچک تر شــدن صندلی ها موافق 
هســتند تا بتوانند حتی یک صندلی اضافه هم که 

شده به ناوگان هوایی خود اضافه کنند.
رعایت نکردن بهداشــت از مواردی که ایرلاین  ��

ها به شما نمی گویند
ریختــن مواد غذایی به ویژه میــان وعده هایی که 
از دســت ما روی صندلی و میز غذا هواپیما کاملًا 
طبیعی اســت اما ماندن همان مــواد غذایی بعد از 
پیاده شدن ما و نظافت نکردن آن برای پرواز بعدی 
دیگر قابل تحمل نیســت. یکی از دیگر از مواردی 
که ایرلاین ها به شما نمی گویند این است که هیچ 
گاه به شــما گفته نمی شود که قبل از ورودتان، میز 
شما و صندلی تان نظافت نشده است. می تواند این 
مورد را به پرسنل پرواز گزارش دهید اما ترجیح این 
اســت که قبل از مستقر شدنتان، با مایع ضدعفونی 

کننده، سطوح صندلی خود را نظافت کنید.
اگر پروازتان لغو شد…. ��

اگر پروازتان لغو شد به سراغ بلیط فروشی مربوطه 
بروید و یا با وبسایتی که از آن خرید کرده اید تماس 
بگیریــد و مراتب را گزارش دهید. در چنین مواقعی 

شــاید نیاز به تماس با وبسایت و یا آژانس مربوطه 
نباشد و خود ایرلاین برای شما پروازی جبرانی را در 
برنامه قرار دهد اما در هر صورت، مسئول مربوطه را 

در گیت پرواز از لغو پرواز آگاه کنید.
مقایسه قیمت یک بازی است ��

بعضی ایرلاین ها برای هر بار مقایســه قیمتی که 
شــما انجام می دهید، به وبسایت ها پول پردازند تا 
عطش را در مسافران بیش تر کنند. سایت هایی مانند 
 )Orbitz( و اوربیتز )TripAdvisor( تریپ ادوایــزر
جز سایت هایی هستند که به خاطر مقایسه قیمت ها 
از طرف مســافران و گردشــگران از ایرلاین های 
طــرف قراردادش هر روز و هر بــار هزینه دریافت 
می کند. واقعیت این اســت که هیچ ایرلاینی قیمت 
واقعی اش را برای مســافران به نمایش در نمی آورد 
و این اطلاعات را در اختیار وبسایت ها و آژانس ها 
نیز قرار نمی دهد. تنها کاری که بسیاری از ایرلاین 
ها انجام می دهند این اســت که از گشــت و گذار 
مسافران برای مقایســه قیمت ها نهایت استفاده را 

می برند.
زمان مناسب برای تعویض صندلی ��

۴ روز قبل از این که زمان پروازتان سر برسد، نقشه 
صندلی هــای هواپیما مورد پرواز خود را رصد کنید. 
همچنان وقت برای تعویض صندلی تان دارید. دقیقاً 
زمانی که قرار اســت به روز رســانی ها انجام شود، 
شــما می توانید بهترین صندلی ها را که معمولًا در 
چهارمین روز مانده به پرواز باز می شــوند را بررسی 
کنید و جای خود را به راحتی به بهترین حالت تغییر 
دهید. این هم یکی دیگــر از زیرکانه ترین مواردی 

که ایرلاین ها به شما نمی گویند.

در این مقاله قصد داریم شــما یک روستای بینظیر و 
خوش آب و هوا به نام روســتای کردان آشــنا کنیم. 
کردان از آن دسته روستاهای خوش آب و هوا و البته 
زیبا است که به یکی از محبوب ترین مقاصد تفریحی 
تبدیل شده اســت و هر روزه گردشگران زیادی را به 

سوی خود جذب می کند.
روستای کردان کجاست؟ ��

کردان روستایی در شهرستان ساوجبلاغ، استان البرز 
و در ۱۵ کیلومتری کرج است. مستندات موجود، اشیاء 
کشف شده و نقشــه های قدیمی، رازهای بسیاری از 
این روستای جذاب و زیبا را فاش می کنند که روستای 
کردان قدمتی هزار ساله دارد و پیدایش آن به پیش از 
قرن ششم هجری قمری می رسد. در آن زمان کردان 

مرکز سیاسی و نظامی کرج بوده است.

موقعیــت جغرافیایی مناســب، جاذبه هــای طبیعی و 
گردشگری و نزدیکی به اتوبان تهران_ قزوین ازجمله 
عواملی اســت که کردان را به یکــی از محبوب ترین 

مناطق توریستی تبدیل کرده است.
مکان های دیدنی روستای کردان: ��
رود کردان: ��

یکــی از دلایل اصلــی سرســبزی و حاصل خیزی 
زمین هــای کردان رودخانــهٔ ارتفاعات کهار اســت. 
رودخانهٔ کردان از شــمال شــرق این روستا به سمت 
جنوب غربــی جاری می شــود و زمین های کردان را 
ســیراب و پر آب می کند. این رودخانه از شهرســتان 
ســاوجبلاغ و نظرآباد عبور کرده و در اطراف روستای 
نجم آباد وارد رودخانهٔ شــور می شود. کردان به دلیل 
داشــتن خاک حاصلخیز و موقعیت جغرافیایی مناسب 

باغ های میوه زیادی دارد.
پل بانو صحرا کردان: ��

در نزدیکی روســتای کردان پلی قدیمــی به نام بانو 
صحرا کردان وجود دارد که قدمت آن به عصر صفوی 
بازمی گردد، امروزه فقط دو پایه از این پل باقی مانده 

است.
برج مقبره کردان: ��

برج مقبره از جنس آجر ســاخته شــده است. این برج 
تاریخی پلانی خورشیدی و دایره ای شکل دارد و روی 
سکویی به قطر ۸ متر بناشــده است. باستان شناسان 

قدمت این برج را به دورهٔ سلجوقیان نسبت داده اند.
امام زاده حسین کردان: ��

رجی مــدور با پــلان خورشــیدی متعلق بــه دوره 
ســلجوقیان که پیکر مطهر امامزاده حسین از نوادگان 

امام ســجاد را در آغوش گرفته است )این برج در سال 
۱۳۸۷ مجدداً ساخته شده است(.

اهالی روستای کردان: ��
مردم محلی این روســتا بســیار اصیل هســتند و به 
باورهــای ســنتی و مذهبی خــود نیاز بســیار پایدار 
می باشــند. مردم کردان بسیار مهمان نواز و خون گرم 
هســتند و آن قدر با انرژی مثبت بــا دیگران و حتی 
مهمانانــی که به این منطقه وارد می شــوند دارند که 

هیچ کس نیست که عاشق کردان و مردمش نشود.
آدرس روستای کردان: ��

برای ســفر به این روســتای زیبا و خوش آب و هوا 
کافی است به ســمت کرج حرکت کنید. پس از عبور 
از کرج مســیر آزادراه قزوین-کرج را ادامه دهید. ۲۰ 
کیلومتر دیگر را که طی کردید با تابلو خروجی کردان 

مواجه می شــوید. پس از وارد شــدن به این مسیر به 
جاده روستای سرسبز کردان می رسید.

اقامت در روستای کردان: ��
در روســتای کردان انواع ویلاهــای لوکس و مجلل 
برای اقامت وجــود دارد. همچنین روســتا، امکاناتی 
را بــرای اقامت گردشــگران فراهم آورده اســت که 
ویلاهای دهکده های تفریحی کــردان یک نمونه از 
آن ها به شــمار می رود ولی با وجود تمام این امکانات 
بــاز هم می توان بدون ویلا به این روســتا رفت و در 

آن کمپ کرد.
بهترین زمان سفر به کردان: ��

روستای کردان در هر ۴ فصل جذابیت ها و زیبایی های 
خود را دارد و شــما می توانید از زیبایی های آنجا لذت 

ببرید.

روستای 

کردان یکی از 

محبوب ترین 

مناطق توریستی 

ایران
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خانم نایب رییس؛
 خودتان هم با ارزش های 
اجتماعی زندگی می کنید؟!

 بازیکنان تیم فوتسال زنان ایران به فدراسیون اعتراض 
کرده اند که چرا پاداش قهرمانــی ما را نمی دهید؟ نایب 
رئیس بانــوان فدراســیون فوتبال هم نه گذاشــت، نه 
برداشــت و گفت: »بازیکنان به علــت نگرفتن پاداش 
۲۲ میلیــون تومانی اعتراض دارند! چــرا نمی گویند بعد 
 از قهرمانــی که بــا مدیریت و حمایت فدراســیون و با 
برنامه ریزی سطح بالا به دست آمده ارزش های اجتماعی 

زیادی را به دست آوردند.«
خانــم صوفی زاده ادامــه دادند که: »هر کــدام از این 
فوتسالیســت ها مبالغ زیادی از تبلیغات محیطی بدست 
آوردند و هیچ یک از آن ها محتاج پاداش اندک فدراسیون 
نیســتند. این نوع رفتار ملی پوشان در شرایطی است که 
 آن هــا پیش از اجــرای برنامه های هدفمند فدراســیون 
پیش بینی نمی کردند که در آســیا پنجم و یا ششــم هم 

شوند.«
 واقعاً با این اســتدلال های خانم معاون، خنده آمد خلق 
را! کاش خانــم صوفی زاده هم به جــای گرفتن حقوق 
 از فدراســیون فوتبال، از ارزش هــای اجتماعی که بعد 
از سیدن به پست معاونت، استفاده می کردند. بالاخره حالا 
که معاون شده اند مردم و اهالی فوتبال او را می شناسند.

نه تنها او بلکه تمام مدیران ورزش، سیاســت، فرهنگ 
و ... می توانند از ارزش های معنوی پســت خود به جای 
پاداش و حقوق اســتفاده کننــد. ببینیم که با ارزش های 
اجتماعی می توانند اجــاره یک ماه خانه خود را بدهند یا 

نه؟
نکته بعدی این است که آیا اهالی فدارسیون جرات دارند 
در مورد پاداش فوتبالیســت های مرد هم اینگونه حرف 
بزنند؟ مثلًا می توانند به اشــکان دژاگه و ســردار آزمون 
بگویند، پاداش شــما همان ارزش اجتماعی است. مثلًا 
آزمون جان جان تو چگونه شده ای سرداری که بسیاری 
از تیم های اروپایی دنبال اش هســتند؟ به خاطر ما. پس 

خبری از پاداش و این حرف ها نیست.
تازه فوتبالیست های مرد قهرمان هم نشده اند و برای یک 
برد ساده در مقابل یک تیم درجه چندم پاداش می گیرند 
چون کســی جرات ندارد به آنها بگوید بالای چشم شان 

ابروست.
چرا اهالی فدارســیون در مورد ویلموتــس یا کی روش 
ایــن حرف ها را نزدنــد. چرا به کــی روش نگفتند که با 
ایــران دوباره نام خود را احیا کــرد. چرا تا ویلموتس لب 
به اعتراض گشــود، ۲ میلیــون دلار ناقابل را از یکی از 
شــرکت های زیرمجموعه شســتا گرفتند و در ترکیه به 

دست این سرمربی بلژیکی رساندند.
به نظر می رسد اهالی فدارسیون برای همه مادر هستند و 

برای بانوان فوتبالیست و فوتسالیست، زن بابا.
در جامعــه امروز مــا برای برخی ۵ میلیــون یک عالمه 
پول اســت و برای برخی پول تو جیبی کوچک ترین بچه 
خانواده. حالا ۲۲ میلیون برای بازیکنان زن فوتســال، به 
اندازه ۲۲۰ میلیون ارزش دارد. مگر آنها چقدر از فوتسال 
درآمد دارند؟ مگر باشگاه های شــان چقدر به آنها حقوق 
منبع: عصر ایران می دهند؟ 

نقد هفته
کورسوی امید مردم را قطع نکنید

پس از مشــخص شــدن منتخبین مجلس یازدهم بسیاری از 
فعالان اقتصادی بر این عقیده اســتوار هســتند که بیشتر وقت 
و انرژی مجلس صرف تنش با دولتی می شــود که یک ســال 
از عمر آن بیشــتر باقی نمانده و این مورد مجلس را از وظیفه 
اصلــی خویش که قانون گذاری در حوزه های مختلف کشــور 

است دور می دارد.

چه بســا می بایست مجلس هوشــیارانه از حواشی به دور باشد 
و دولت خســته را به کار وا دارد تا در این شــرایط حســاس 

امید مردم قطع نشود. کورسوی 
امــا امروز بــا انتخاب اعضای کمیســیون اقتصــادی مجلس 
بارقه امید بر خاکســتر اقتصادی کشــور زده شده و بسیار مایه 
خوشحالی و خرسندی است که در کمیسیون اقتصادی مجلس 
افرادی کارشــناس، با تجربه و با دانش اقتصادی حضور دارند 
و مســئولیت خطیر در این زمان حســاس که مهم ترین مشکل 
کشور بحث معیشــت است را پیگیری و در جهت حل آن قدم 

می دارند. بر 
نظــر به این که مقــام معظم رهبری در روز نخســت آغاز به 

کار مجلــس یازدهم مهم ترین مســئله پیش رو در کشــور را 
اقتصــاد نام برده اند، به عنوان یک فعال اقتصادی که ســالیان 
طولانی در این مســیر پر فراز و نشــیب قدم برداشــته ام چند 
نصیحت برادرانــه برای عزیزان کمیســیون اقتصادی مجلس 

شورای اسلامی دارم:
- حمایت از کارآفرینان که قلب اقتصادی یک کشــور هستند 
در قالب سیاست های تشویقی و حمایت های بیمه ای و مالیاتی.

- اصلاح قوانین پولی و مالی کشــور در راســتای جلوگیری از 
کاهش ارزش پول ملی.

- تقویــت صادرات بــا حذف قوانین زائد و دســت و پا گیر و 
تســهیل در برگشت ارز صادراتی و حمایت های گمرکی.

- تدویــن لایحه تعارض منافع ویژه مدیــران ذینفع اقتصادی 
دولتی.

- واگذاری شرکت های زیان ده دولتی به منظور افزایش بهره 
وری به بخش خصوصی.

- تشــکیل کمیته های تخصصی متناســب با بحران اقتصادی 
امروز. ایران 

- بهره گیری از تجارب تشکل ها، اصناف و اتاق های بازرگانی 
قوانین کاربردی. در جهت تدوین 

* عضو اتاق بازرگانی و صنایع و معادن تهران  

 دلار ۱۹ هزار تومانی خطرناک تر از کویید ۱۹/ رحیمی ��
گردش نخبگان و دوستان جانی!

ما بالاخره متوجه نشدیم این چه ماگلومانیای فرهنگی 
است یا به قولی این تخم لق را چه کسی در دهان مردم 
شکســته است که تا یک نفر پولدار می بینند، بلانسبت 
فقــط به نیمه خالی آفتابه نگاه می کنند که فلان فلان 
شــده این همه ثروت را از کجا آورده است؟! بعد هم با 
ماشین حساب موبایل سریع میزان درآمدش را به ماه و 

روز و ساعت و ثانیه حساب می کنند و باقی داستان...
تازه این یک طرف داستان است و اخیراً قوه قضائیه هم 
شمشــیر را از رو بسته است که با مفسدان اقتصادی به 

هیچ عنوان شوخی نداریم و کذا و کذا...
 آیــا اینکه یــک نفر از هــوش و ذکاوت خــدادای و 
مادر زادی اش اســتفاده کند و به کسب ثروت نجومی 
 بپردازد، محل اشــکال اســت؟! حالا یک نفر اختلاس 
مــی کند، یک نفر زمین خــواری و رانت خواری، یک 
نفر قاچــاق می کنــد و ... که قطعاً باید بــا این افراد 
 برخورد شــود، ولی عده ای هم هستند چراغ دشمنی را 
بر می کنند و درخت دوســتی می کارند و معتقدند که 
پول بیشمار آرد! اینجاست که ۳۸ سال خدمت صادقانه 
را با اعتبار مالی دوســتان جانی میکس می کنند و تنها 
در این صورت می توان ادعا کرد» اوقات خوش آن بود 
که با دوست به سر شــد!« دوستانی که اگر اراده کنند 

لواسان را نام شما می زنند!
در جریان هستید که اکبر طبری محبوب قلوب مفسدان 
اقتصــادی در اظهارات خودش گفتــه: »اگر من ۸۰۰ 
میلیــارد هم بخواهم این برادرانــم می دهند و اگر کل 
لواســان و کارخانه اش را بخواهم به نام من می کنند. 
این رفاقت اســت. اگر شما از این دوستان ندارید به من 
ارتباطی ندارد. اگر آنها نیز از من بخواهند من نیز برای 

آنها انجام می دهمL. ) به نقل از جراید(
ملاحظه فرمودید! دوست هم دوستان جناب طبری به 
قول رضی الدین آرتیمانی»جز پول اگر ز دوست خواهی 

. . . در مذهب مفسدان جهودی!«
حالا ما اگر نتوانســتیم درخت دوســتی بنشانیم و چند 
رفیــق جان برای خودمان دســت و پا کنیم، مشــکل 
خودمان اســت! باور کنید چند ســال قبــل لنگ دو 
میلیون تومان پول بودیم به هر کدام از دوستان که رو 
انداختیم، یا در حال معامله ملک روبروی مغازه و خانه 
شان بودند، یا دیر گفته بودیم یا آخر برج چک داشتند! 
فقط دوســتان قوه قضاییه اگر صلاح بدانند و بازی با 
آبروی افراد تلقی نشــود یک بار هم که شــده نظریه 
جامعه شناس و فیلســوف ایتالیایي »ویلفردو پارتو« را 
آویزه گوش قــرار دهیم و گردش نخبگان را در جامعه 
جدی بگیریم! در همین راستا و با استناد به این نظریه 
پیشنهاد می شود نخبگانی چون طبری و امثال طبری 
را در شهر بگردانید تا برای سایرین درس عبرتی باشند؛ 
فقط در حین گردش یک چوب در آستین شان کنیم و 
طوق هم در گردن شــان بیاندازیم تا شیر فهم شوند و 
دریابند »به غیر دوســت تمنا ز دوست رسوایی است!«  

فقط همین ... 

کاریکاتور

مصطفی داننده

وحید حاج سعیدی

 بعد از توفند ســهمگین کاترینا در سال ۲۰۰۵ که نزدیک به دو 
هزار کشته و یک میلیون آواره به جا گذاشت، کارل لوئیز قهرمان 
دوومیدانی و دارنده چندین مدال طلا و نقره المپیک و جهان به 
مناطق مصیبت زده رفت و شبانه روز کنار آن ها ماند و کمکشان 

کرد.
چه ماجرای انســانی و ارزشمندی. حیف که در دنیای واقعی رخ 
نــداد. تصور می کنم که اگر این اتفــاق می افتاد و چند عکس و 
ویدئو از آن منتشــر می شــد ما چه گریبانی چاک می دادیم که 
بیایید ببینید خارجی ها چقدر نایس هستند، ورزشکارانشان چقدر 
حرکات انســانی انجام می دهند و تا سال ها و ماه ها در موردش 
حرف می زدیــم اما وقتی قهرمان المپیک خودمان همین کار را 

می کند انگار به عمد نادیده اش می گیریم!
بارها در خصوص فقدان مسئولیت اجتماعی نزد عموم ورزشکاران 
ایرانی گفته ام. اینکه دوستی شان با مردم اتوبان یک طرفه است. 
اما هرگاه کسی قدم کوچکی برداشته است باافتخار در مورد آن 
نوشته ام. چون معتقدم عشق یک سویه، رشته ای است که بالاخره 

پاره می شود.
این روزهــا وقتی عکس های جدید و قدیم رســول خادم را در 
شــبکه های اجتماعی می بینم که در سیســتان و بلوچستان به 
مردم کمک می کند و بارهای سنگین را روی شانه های پهن اش 
گذاشته، آرزو می کنم کاش اهل کشور دیگری بود تا همه ما در 
مــوردش حرف می زدیم. اما انگار عادت کرده ایم به »بد دیدن« 
و از زشتی ها نوشتن. انگار می ترســیم از نوشتن درباره اتفاقات 

خوبــی که بیخ گوش خودمان می افتد. ولی برای سیاه نویســی، 
برای ناامیدتر کردن هم، برای فریاد زدن اینکه »همه چیز رو به 

ویرانی است« عجیب از هم سبقت می گیریم.
رســول خادم انبوهی افتخار و مدال المپیک و جهان دارد، او در 
فینال المپیک آتلانتا ۱۹۹۶ توانســت خاداراتســف افسانه ای را 
شکســت دهد. پرچم ایران را در آمریکا بالا ببرد و شگفت آنکه 
وقتی خبرنگار رادیو کنار ســکو و در آن لحظات پرالتهاب از او 

پرسید چه احساسی دارد؟ گفت هیچ!
خادم با آن بزُکش های مشهور، دوبنده شل و ول، دست های بلند، 
موهای صاف و بغل خوابانده، شرم ذاتی در رفتار و گفتار، جملات 
نوک زبانی و چهره آرام اش یک چهره ملی محترم است. برخاسته 
از خانواده ای کُشــتی دوست. تحصیل کرده و فرهیخته. حتی در 
سال هایی که با عباس جدیدی بر سر دوبنده تیم ملی می جنگید 
کسی از او برخورد پرخاشگرانه ای ندید اما آرشیو کیهان ورزشی 

پر است از قهر و آشتی ها و اعتراض های تندخویانه جدیدی!

خادم که تب آلوده ترین روزهای این سرزمین عضو شورای شهر 
تهران بوده و حالا آب سیاســت هم از گلویش پائین رفته است، 
وقتی در خصوص در فدراسیون کشتی بود از مقامات درخواست 
کرد تا در مورد نحوه مبارزه کشــتی گیران ایرانی با ورزشکاران 
اسرائیلی چاره اندیشــی کنند. برخی به او تاختند، تلخی و تندی 
شنید و سرانجام عطای کار در کشتی را به لقایش بخشید و رفت.

حالا عکس هایش را در سیســتان و بلوچســتان که می بینم یاد 
آخرین مبارزه اش در مســابقات جهانی ۱۹۹۸ می افتم وقتی که 
در فینال وزن ۱۳۰ کیلوگرم مقابل الکســیس رودریگز کوبایی 
قرار گرفت، حریفی که ۳۰ کیلوگرم از او ســنگین تر بود، جوان 

و چالاک.
رســول با دوبنده قرمز و زانوبند مشــکی روی پای چپ اش و 
مصدومیتی کهنه، هرچه در توان داشت انجام داد، پا پس نکشید، 
نترسید، اما نتوانســت از پس آن کوه عضله بربیاید. این آخرین 
حضور او روی تشــک بود، ۱۲ هزار تماشــاگر به احترام تلاش 
مردانه اش ایستادند و تشــویقش کردند. درست مثل این روزها 
کــه خودش هم می دانــد نمی تواند از پس فقر نهادینه شــده و 
مشکلات اجتماعی و اقتصادی در سیستان و بلوچستان بربیاید 
اما به جای نشستن در خانه و استوری کردن و آه و ناله و سست 
کردن زانوی امیدواران، خودش به میان میدان برگشــته و قدم 
برمی دارد. پهلوان که مدرک دکتری جامعه شناسی هم دارد انگار 
پناه برده است به خلوتگاهی. نام او را باید در لیست کوتاهِ »مردان 
مردم« نوشت. آن ها که در طمع نام و نان و پُست و مقام با فقر 
هموطنان شان عکس یادگاری نمی گیرند. جان پناه اند در روزهایی 

که بلا می بارد و پناهگاهی نیست. متبرک باد نام تان.

کاش رسول خادم ایرانی نبود!

نگاه هفته

تلخند

سعید اشتیاقی

احسان محمدی
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